
Ajuntament de Palafrugell

ACTA  DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L'AJUNTAMENT DEL DIA 30
D'ABRIL DE 2013 

Núm.: PLE2013/5
Dia i hora: 30/04/2013 19:45:00
Lloc: Sala de Plens

Assistents

Alcalde Senyor JULI FERNÁNDEZ IRUELA
Regidor Senyor XAVIER ROCAS GUTIÉRREZ
Regidora Senyora JUDIT ZARAGOZA LLIRINÓS
Regidor Senyor JOAQUIM VENCELLS SERRA
Regidora Senyora MARGARITA MAURI JUNQUÉ
Regidor Senyor XAVIER RANGEL MARTÍNEZ
Tinent d'Alcalde Senyor ALBERT GÓMEZ CASAS
Regidor Senyor FREDERIC PRATS ESTEVE
Regidora Senyora MARIA TERESA FRIGOLA BORRÀS
Regidor Senyor LLUÍS PUJOL MASCORT
Regidora Senyora BEGONYA MONTALBAN VILAS
Regidor Senyora SERGI SABRIÀ BENITO
Regidor Senyor XAVIER VILÀ BONMATÍ
Regidor Senyor MÀRIUS LLEDÓ SALVADOR
Regidora Senyora CARME FARRARONS TURRÓ
Regidor Senyor GUILLEM GENOVER RIBAS
Regidora Senyora ANA RECIO LÓPEZ
Regidora Senyora LAURA GALIANA GARCIA
Regidor Senyor XAVIER RODRIGO LÓPEZ
Regidora Senyor EDUARD GUERRA CASTILLO
Secretari Senyor MARIÀ VILARNAU MASSA
Interventor acctal. Senyor GUSTAU TAPIAS SOLÀ

S'han excusat d'assistir-hi:

Regidora Senyora NÚRIA RIVAS MASCARÓS

A la Sala de Plens de la Casa Consistorial es reuneix el Ple de l'Ajuntament per fer
sessió Ordinària en primera convocatòria, essent tres quarts de vuit del vespre del dia
30 d'abril de 2013.

Abans de començar la sessió el senyor Alcalde informa els present que aquest matí
l'han informat que a l'Associació d'Amics i Veïns de Calella li han donat la creu de Sant
Jordi, ho demanaven per segon any consecutiu i aquest any els hi han donat, per tant,
traslladar-los-hi la nostra felicitació.
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1.- LECTURA DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR.-  Aprovació.-
 
Es dona per llegida l’acta de la sessió anterior, corresponent a la sessió ordinària del
dia 26 de març de 2013, l’esborrany de la qual s’ha tramès a tots els membres de la
Corporació; i s’aprova.
 

2.- RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA.- Coneixement.-
 
Es dóna compte,  a l’efecte d’assabentat,  de les Resolucions dictades per l’Alcalde
President, durant els següents períodes:
                                                                                     
Període compres entre el 21 de març de 2013 i el 24 d’abril de 2013, número en
ordre correlatiu creixent de la 689/2013 a la 973/2013.

3.-  LICITACIÓ  PER  A  L'ATORGAMENT  D'AUTORITZACIONS  MUNICIPALS
REFERENTS A LA INSTAL.LACIÓ, MANTENIMENT I RETIRADA D'ELEMENTS DE
FONDEIG (BOIES), AIXÍ COM L'EXPLOTACIÓ DELS SERVEIS DE TEMPORADA A
LES PLATGES DE PALAFRUGELL.- Adjudicació.-

Intervé  el  senyor  Rangel  manifestant  que  tal  com  es  va  explicar  a  la  Comissió
Informativa que, pel calendari, la informació no ha estat disponible a l'expedient fins a
última hora, per tant,  des d'aquí començar demanant les excuses a tots els grups,
perquè fins aquesta tarda em sembla que no han tingut a la seva disposició l'informe
tècnic que feia referència a la valoració de l'adjudicació. Estem parlant del plec de
boies i del que fa referència a l'explotació dels serveis de temporada a les platges de
Palafrugell, un plec que vàrem aprovar definitivament en el plenari del mes de març
que amb qüestió d'un mes s'ha fet tota una tramitació, prou ràpida, de tot el que feia
referència a la seva publicació, al procés de recollida de pliques i a la valoració i la
definitiva adjudicació d'aquestes pliques. Tal com us vàrem avançar a les comissions
informatives, no hi ha hagut cap variació en relació a les pliques i als lots, només hi
han hagut alguns problemes, purament de dos tipus, un que és un problema de no
presentació de pliques de tres dels lots dels 24 que hi havia, aquests problemes han
vingut  derivats  perquè  els  que  s'havien  de  presentar  no  ho  varen  fer,  han  vingut
després i més endavant, amb els serveis tècnics de Secretaria, el que es valorarà és si
hi ha possibilitat, un cop es declarin deserts aquests lots, si hi ha possibilitats de tirar-
ho endavant amb uns altres mecanismes, cosa que no en tenim gaire coneixement. 
En segon lloc, dir-vos que en un dels lots es varen presentar dos licitadors, una de les
quals va quedar exclosa, i la novetat és que aquesta persona que ha quedat exclosa
per  no  haver  acreditat  la  suficient  solvència  tècnica  abans  de  la  seva  valoració,
aquesta persona avui el senyor Secretari ens comunica que ha presentat un recurs i
que  seguirà  el  procés  de  formalitat  normal  i  que  no  ha  d'aturar,  de  moment,  el
procediment d'adjudicació, que és el que avui portem a plenari.

– senyor Guerra: Des de Plataforma li donarem suport, en realitat per veure si ja
d'una  vegada  podem  desencallar  aquest  tema  i  afavorir  que  això  es  tiri
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endavant i hi hagi contractació de personal. L'altre dia, el senyor Rangel em va
dir que a l'última comissió ja l'havia escoltat, potser s'havia explicat millor, l'únic
que, com sempre,  la sensació que tenim des de fora,  i  em poso el  primer,
senyor Rangel, i no és cap crítica, és que potser vol explicar tant acuradament
les  coses  que  no  s'acaben  d'entendre,  no  pot  ser  que  a  dos  minuts  de
presentar aquesta aprovació ens digui que aquesta tarda hem rebut les últimes
modificacions, l'última reclamació, i li torno a dir que li votarem a favor, perquè
el que estem desitjant és que això s'acabi i que es contracti la gent, que a fi de
comptes és el que compta.

- senyora Zaragoza: Nosaltres els hi donarem el suport i esperem que tiri endavant la
licitació i que en tot cas, les licitacions que hagin pogut quedar desertes, es busqui una
solució a aquestes qüestions.

-  senyor  Genover:  Nosaltres  també  li  donarem  suport,  sembla  que  gairebé  fora
aquesta petita excepció que ha dit  el  senyor  Rangel,  és un plec fet  a  mida,  i  se'l
queden associacions locals, doncs endavant.

- senyor Vilà: Tot i l'abstenció que varem manifestar a l'aprovació inicial i definitiva del
plec, estem aprovant l'adjudicació sobre el plec aprovat, ens sembla correcte l'informe,
hi  donarem suport,  però  en algunes adjudicacions hi  posa l'aspecte  poc detallat,  i
voldríem demanar que valoressin si creuen que han de demanar més informació, més
clarificació als adjudicataris que a l'informe hi posa que és poc detallat. 

- senyor Rangel: Són dues coses, senyor Guerra, una és tot el que és el procediment
administratiu i formal de tot aquest concurs, com ha funcionat i com, finalment, s'ha
adjudicat; i l'alta és dir-li que d'aquest plec de condicions, avui, de forma separada, han
entrat un recurs de reposició, i era perquè en tinguessin coneixement, i entenguessin
que aquest recurs el que no fa és una paralització del procediment anterior.
I pel que fa referència al que eia el senyor Vilà, en relació al fet que en alguns dels lots
adjudicats, en la valoració, hi ha algun dels punts que diu poca informació o caldria
més informació, l'adjudicació es fa per valoracions econòmiques i subjectives que es
traslladen en puntuació i una valoració, i al final el que es diu que l'adjudicació són set,
vuit,  nou.  El  que  sí  que  hi  ha  algun  dels  punts  que  els  hi  farem  una  nota  de
requeriment en relació a què ens aportin més informació.

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Atès que el Ple de l'Ajuntament del dia 26 de març de 2013, va aprovar definitivament
els  plecs  de  condicions  que  regien  la  licitació  per  a  l'atorgament  d'autoritzacions
municipals  referents  a la  instal.lació,  manteniment  i  retirada d'elements  de fondeig
(boies), així com l'explotació dels serveis de temporada a les platges de Palafrugell,
convocant licitació per procediment obert, per a l'adjudicació de les autoritzacions de
l'explotació dels serveis i aprofitaments esmentats.

Atès que dins el termini legal atorgat han presentat oferta les empreses següents:

 Licitadors
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Lot 1 RAMON LOPEZ QUESADA

Lot 2 EVA NEGRA FERRER

Lot 3 CLUB VELA CALELLA

Lot 4 JAUME PAGÈS COLOREU

Lot 7 CLUB VELA CALELLA

Lot 8 CLUB VELA CALELLA

Lot 9 EVA NEGRA FERRER

Lot 10 EVA NEGRA FERRER

Lot 11 ALBERT MUÑOZ MONTES I PAUL MUÑOZ GUTIERREZ

Lot 12 ALBERT MUÑOZ MONTES I PAUL MUÑOZ GUTIERREZ

Lot 13 ASSOCIACIÓ D’AMICS I VEÏNS DE LLAFRANC

Lot 14 ALBERT MUÑOZ MONTES I PAUL MUÑOZ GUTIERREZ

Lot 16 ASSOCIACIÓ D’AMICS I VEÏNS DE LLAFRANC

Lot 17 GRUP PESCA ESPORTIVA PALAFRUGELL

Lot 18 ASSOCIACIÓ D’AMICS I VEÏNS DE LLAFRANC

Lot 19 EVA NEGRA FERRER

Lot 21 GRUP PESCA ESPORTIVA DE TAMARIU

Lot 22 KAYAKING COSTA BRAVA SC

Lot 23 CRAIG MALCOLM CLARK
SERVEI DE BOIES DE TAMARIU 

Lot 24 TAMARIU PACO BOATS SL

Lot 25 CLUB NAUTIC TAMARIU 

Atès  que la  Mesa de  contractació,  en sessió  celebrada el  23  d'abril  de  2013,  va
excloure l'oferta presentada per l'empresa SERVEIS DE BOIES DE TAMARIU, per no
haver acreditat el requisit de solvència tècnica o professional requerit als apartats 2 i 9
del plec de condicions regulador de la licitació.

Atès  l'informe  emès  el  dia  29  d'abril  de  2013,  per  la  Cap  de  l'Àrea  de  Serveis
Municipals, que literalment diu:

Atesa la convocatòria pública de licitació per a l’atorgament d’autoritzacions municipals
per a la instal·lació i l’explotació dels serveis de temporada situats en zona de domini
maritimoterrestre i vistes les pliques presentades per part de les diferents empreses
interessades,  les  quals  s’han  analitzat  seguint  els  criteris  que  marca  el  Plec  de
Condicions, la tècnica sotassignant emet el següent informe de valoració:
 
Platja del Canadell, LOT 1, 203 boies embarcacions esbarjo + embarcador flotant
 
Plica presentada per Ramon López pel preu de 15.815 €
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Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)      Preu  (màxim  5.5  punts):  en  aplicació  de  la  fórmula  establerta  al  plec  de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 0,95
 

Relació de treballadors:
3  persones  titulades,  instal·lació
boies directe                                   

Programació i control del servei correcte, poc detallat

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
fondeig

Poc detallat

Descripció barqueig Correcte

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

No específica

Tarifes Correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
 
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,40
 
Patrocini actes Suport

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
 

   Platja del Canadell, LOT 2, 20 m² lloguer caiacs  
 
Plica presentada per Eva Negra i Ferrer pel preu de 2.000 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
      a)   Preu (màxim 5.5 punts)  :  en aplicació de la fórmula  establerta  al  plec de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)², la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació  0,75 
 
Relació de treballadors 2 persones, aporta titulacions

Programació i control del servei Correcte

Relació/descripció de material Correcte

Descripció barqueig * Poc detallat

Descripció dels treballs de manteniment No especifica
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Tarifes correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
* no especifica instal·lació boia suport
 
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 1,5
 
Patrocini actes No

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses -

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Portbo-Calau, LOT 3, 153 boies embarcacions esbarjo
 
Plica presentada per Club Vela Calella pel preu de 11.440 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)      Preu  (màxim  5.5  punts):  en  aplicació  de  la  fórmula  establerta  al  plec  de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 1,05         
 
Relació de treballadors 5 persones, no aporta titulacions

Programació i control del servei Correcte

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig

Correcte

Descripció barqueig * Correcte

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Poc especificat

Tarifes Correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
 
 c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,40
 
Patrocini actes Suport

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
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Platja de Portbo-Calau, LOT 4, 5 boies per creuers/excursions
 
Plica presentada per Jaume Pagès i Coloreu pel preu de 400 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)      Preu  (màxim  5.5  punts):  en  aplicació  de  la  fórmula  establerta  al  plec  de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)², la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 0,90           
 
Relació de treballadors 1 persona, no aporta titulacions

Programació i control del servei Poc especificat

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig *

Poc detallat

Descripció barqueig Correcte

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Poc especificat

Tarifes Correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
* no especifica qui instal·la els morts
 
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,10
 
Patrocini actes Si

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses -

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Portbo-Calau, LOT 5, 2 boies per creuers/excursions
 
Desert

 
Platja de Portbo-Calau, LOT 6, 2 boies per activitats subaquàtiques i passera a la
sorra
 
Desert
 

Platja de Portbo-Calau, LOT 7, 480 m² de varador
 
Plica presentada per Club Vela Calella pel preu de 7.766 €
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Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)   Preu (màxim 5.5 punts): en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)², la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b )  Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació  0,60     
 
Relació de treballadors 7 persones, no aporta titulacions

Programació i control del servei Poc detallat

Relació/descripció de material Poc detallat

Descripció barqueig -

Descripció dels treballs de manteniment neteja

Tarifes -

Acreditació sistema gestió ambiental No
 
 c )  Millores( màxim 3 punts): puntuació 2,40
 
Patrocini actes Suport

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
 
  
Platja de Sant Roc-Port Pelegrí, LOT 8, 69 boies embarcacions esbarjo
 
Plica presentada per Club Vela Calella pel preu de 5.296 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)      Preu  (màxim  5.5  punts):  en  aplicació  de  la  fórmula  establerta  al  plec  de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 1,05       
 
Relació de treballadors 5 persones, no aporta titulacions

Programació i control del servei Correcte

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig

Correcte

Descripció barqueig Poc detallat

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Poc especificat

Tarifes Correcte
Ple de 30 d'abril de 2013 8



Ajuntament de Palafrugell

Acreditació sistema gestió ambiental No
 
c)      Millores (màxim 3 punts) : puntuació 2,40
 
Patrocini actes Suport

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Llafranc, LOT 9, 50 m² lloguer gandules
 
Plica presentada per Eva Negra i Ferrer pel preu de 2.100 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules  :
 
      a)   Preu (màxim 5.5 punts)  :  en aplicació de la fórmula  establerta  al  plec de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)² ,la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 1,05         
 
Relació de treballadors 1 persona

Programació i control del servei Correcte

Relació/descripció de material Correcte

Descripció barqueig *  

Descripció dels treballs de manteniment No especifica

Tarifes Correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
* no especifica instal·lació boia suport
 
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 1,5
 
Patrocini actes No

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses -

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Llafranc, LOT 10, 12 boies per embarcacions de lloguer
 
Plica  presentada per Eva Negra i Ferrer pel preu de 1.000 €
 
Ple de 30 d'abril de 2013 9



Ajuntament de Palafrugell

Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
      a)   Preu (màxim 5.5 punts)  :  en aplicació de la fórmula  establerta  al  plec de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 0,85 
 
Relació de treballadors 3 persones, no aporta titulacions

Programació i control del servei Correcte

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig

Poc detallat *

Descripció barqueig * Poc detallat

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Poc detallat

Tarifes Correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
* no especifica qui instal·la els morts
 
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 1,5
 
Patrocini actes No

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses -

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Llafranc, LOT 11, 12 boies per embarcacions de lloguer
 
Plica  presentada  per  Alberto  Muñoz  Montes  i  Raul  Muñoz  Gutierrez  pel  preu  de
   1.025 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules  :
 
a)      Preu  (màxim  5.5  punts):  en  aplicació  de  la  fórmula  establerta  al  plec  de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 1,10          
 

Relació de treballadors
3  persones  titulades,  instal·lació
boies directe 

Programació i control del servei Poc especificat

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig *

Poc detallat 
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Descripció barqueig correcte

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

correcte

Tarifes correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
* no especifica qui instal·la els morts
  
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,40
 
Patrocini actes Suport

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
 
 
   Platja de Llafranc, LOT 12, 167 boies per embarcacions d’esbarjo  
 
Plica  presentada  per  Alberto  Muñoz  Montes  i  Raul  Muñoz  Gutierrez  pel  preu  de
 14.100 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules  :
 
a) Preu (màxim 5.5 punts): en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 1,10          
           

Relació de treballadors
3  persones  titulades,  instal·lació
boies directe 

Programació i control del servei Poc especificat

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig *

Poc detallat 

Descripció barqueig Correcte

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Correcte

Tarifes Correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
* no especifica qui instal·la els morts
 
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,40
 
Patrocini actes Suport

Col·laboració serveis complementaris Si
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Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Llafranc, LOT 13, 36 boies per embarcacions d’esbarjo
 
Plica presentada per l’Associació d’Amics i Veïns de Llafranc pel preu de 2.764 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a) Preu (màxim 5.5 punts): en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació  0,20          
 

Relació de treballadors
2  persones  titulades,  aporten
titulacions 

Programació i control del servei Poc especificat

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig *

Poc detallat 

Descripció barqueig No especifica

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

No especifica

Tarifes No detalla

Acreditació sistema gestió ambiental No
* instal·lació morts externa, sense més detalls
 
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,40
 
Patrocini actes Si

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses  

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Llafranc, LOT 14, 2 boies per activitats subaquàtiques
 
Plica presentada per Alberto Muñoz Montes i Raul Muñoz Gutierrez pel preu de 185 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)      Preu  (màxim  5.5  punts)  :  en  aplicació  de  la  fórmula  establerta  al  plec  de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
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b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 1,10          
 

Relació de treballadors
3  persones  titulades,  instal·lació
boies directe 

Programació i control del servei Poc especificat

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig *

Poc detallat 

Descripció barqueig Correcte

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Correcte

Tarifes Correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
* no especifica qui instal·la els morts
 
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,40
 
Patrocini actes Suport

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Llafranc, LOT 16, 1.176 m² de varador
 
Plica presentada per l’Associació d’Amics i Veïns de Llafranc pel preu de 19.028 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)   Preu (màxim 5.5 punts): en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)   Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació  0,20          
 

Relació de treballadors
2  persones  titulades,  aporten
titulacions 

Programació i control del servei Poc especificat

Relació/descripció de material Poc detallat 

Descripció barqueig  

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

No especifica

Tarifes No detalla
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Acreditació sistema gestió ambiental No
 
c)   Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,40
 
Patrocini actes Si

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses  

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Llafranc, LOT 17, 1.050 m² de varador
 
Plica presentada pel Grup de Pesca Esportiva de Palafrugell pel preu de 19.000 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)   Preu (màxim 5.5 punts): en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)   Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 0,65
           
Relació de treballadors Socis

Programació i control del servei No detalla

Relació/descripció de material Correcte

Descripció barqueig  

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Neteja

Tarifes No detalla

Acreditació sistema gestió ambiental No
 
c)   Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,5
 
Patrocini actes Si

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses  

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Llafranc, LOT 18, 61 boies per embarcacions d’esbarjo
 
Plica presentada per l’Associació d’Amics i Veïns de Llafranc pel preu de 9.364 €
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Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a) Preu (màxim 5.5 punts) : en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)   Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 0,20          
           

Relació de treballadors
2  persones  titulades,  aporten
titulacions

Programació i control del servei Poc especificat

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig *

Poc detallat

Descripció barqueig No especifica

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

no especifica

Tarifes No detalla

Acreditació sistema gestió ambiental No
* instal·lació morts externa, sense més detalls
 
c)   Millores (màxim 3 punts): puntuació  2,40
 
Patrocini actes Si

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses  

Col·laboració actes culturals Si
 

Platja de Llafranc, LOT 19, 20 m² lloguer caiacs
 
Plica presentada per Eva Negra i Ferrer pel preu de 2.000 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)          Preu (màxim 5.5 punts)  :  en aplicació de la  fórmula  establerta  al  plec de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)          Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 0,75
 
Relació de treballadors 2 persones, aporta titulacions

Programació i control del servei Correcte

Relació/descripció de material Correcte

Descripció barqueig *  

Descripció dels treballs de manteniment no especifica
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Tarifes Correcte

Acreditació sistema gestió ambiental No
* no especifica instal·lació boia suport
 
c)   Millores (màxim 3 punts): puntuació 1,5
 
Patrocini actes No

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses -

Col·laboració actes culturals Si
 

Platja de Llafranc, LOT 20, 12 m² de varador 
 
Desert 

 
Platja de Tamariu, LOT 21, 700 m² de varador
 
Plica presentada pel Grup de Pesca Esportiva de Tamariu pel preu de 11.326 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules  :
 
a)   Preu (màxim 5.5 punts): en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)   Programa de gestió (màxim 1,5 punts)  : puntuació 0,65
           
Relació de treballadors Socis

Programació i control del servei Poc detallat

Relació/descripció de material Correcte

Descripció barqueig  

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Neteja

Tarifes No detalla

Acreditació sistema gestió ambiental No
 
c)   Millores (màxim 3 punts): puntuació  2,40
 
Patrocini actes Suport

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses  
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Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Tamariu, LOT 22, 40 m² lloguer caiacs
 
Plica presentada per Kayaking Costa Brava pel preu de 4.976 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
      a)   Preu (màxim 5.5 punts)  :  en aplicació de la fórmula  establerta  al  plec de
condicions P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)   Programa de gestió (màxim 1,5 punts)  : puntuació  1,50          
 
Relació de treballadors 6 persones, aporta titulacions

Programació i control del servei Correcte

Relació/descripció de material Correcte

Descripció barqueig *  

Descripció dels treballs de manteniment Correcte

Tarifes Correcte

Acreditació sistema gestió ambiental En tràmit ISO 9001
* no especifica instal·lació boia suport
 
c)   Millores (màxim 3 punts): puntuació 2,40
 
Patrocini actes SI

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses  

Col·laboració actes culturals Si
 
 
   Platja de Tamariu, LOT 23 , 102      boies per embarcacions d’esbarjo  
 
Plica presentada per Craig Malcolm Clark pel preu de 20.000 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules  :
 
a) Preu (màxim 5.5 punts) : en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)   Programa de gestió (màxim 1,5 punts) : puntuació 1,40         
 

Relació de treballadors
4  persones  titulades,  aporten
titulacions
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Programació i control del servei Detallat, exhaustiu

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig *

Detallat, exhaustiu

Descripció barqueig Detallat

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Detallat

Tarifes Detallat

Acreditació sistema gestió ambiental No
* instal·lació morts externa, Selis Nàutic Mar
 
c)   Millores (màxim 3 punts): puntuació  3,00
 
Patrocini actes SI

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
 
 
Platja de Tamariu, LOT 24, 9 boies per embarcacions de lloguer
 
Plica presentada per Tamariu Paco Boats SL pel preu de 2.025 €
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)   Preu (màxim 5.5 punts): en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)   Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 1,40         
 

Relació de treballadors
2  persones  titulades,  aporten
titulacions

Programació i control del servei Correcte

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig *

Correcte

Descripció barqueig Correcte

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Correcte

Tarifes Detallat

Acreditació sistema gestió ambiental No
* instal·lació morts externa, Selis Nàutic Mar
 
c)          Millores (màxim 3 punts): puntuació 3,00
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Patrocini actes SI

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
  
 
Platja de Tamariu, LOT 25, 83 boies per embarcacions d’esbarjo
 
Plica presentada per Club Nàutic Tamariu pel preu de 6.610 € 
 
Criteris avaluables mitjançant fórmules:
 
a)   Preu (màxim 5.5 punts) : en aplicació de la fórmula establerta al plec de condicions
P= 5,5 * (OAV/PMA)² , la puntuació resultant, és la següent: 5,5
 
b)      Programa de gestió (màxim 1,5 punts): puntuació 1,40         
           

Relació de treballadors
2  persones  titulades,  aporten
titulacions

Programació i control del servei Correcte

Relació/descripció  de  material  i  sistemes
de fondeig *

Correcte

Descripció barqueig Correcte, contracten Craig Malcom

Descripció  dels  treballs  de  manteniment  i
sistemes de seguretat

Correcte

Tarifes Detallat

Acreditació sistema gestió ambiental No
* instal·lació morts externa, Selis Nàutic Mar
 
c)      Millores (màxim 3 punts): puntuació 3,00
 
Patrocini actes SI

Col·laboració serveis complementaris Si

Neteja fons marí Si

Balises lluminoses Si

Col·laboració actes culturals Si
 
El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Declarar vàlida la licitació i adjudicar la licitació convocada per acord del Ple
del dia 26 de març de 2013, per a l'atorgament d'autoritzacions municipals referents a
la  instal.lació,  manteniment  i  retirada  d'elements  de  fondeig  (boies),  així  com
l'explotació  dels  serveis  de  temporada  a  les  platges  de  Palafrugell,  a  favor  dels
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següents empresaris:
 
LOT PREU LICITADORS

1 15.815 € Ramon Lopez Quesada

2 2.000 € Eva Negra Ferrer

3 11.440 € Club Vela Calella

4 400 € Jaume Pagès Coloreu

7 7.766 € Club Vela Calella

8 5.296 € Club Vela Calella

9 2.100 € Eva Negra Ferrer

10 1.000 € Eva Negra Ferrer

11 1.025 € Albert Muñoz Montes

12 14.100 € Albert Muñoz Montes

13 2.764 € AAVV Llafranc

14 185 € Albert Muñoz Montes

16 19.028 € AAVV Llafranc

17 17.000 € Grup Pesca Esportiva Palafrugell

18 9.364 € AAVV Llafranc

19 2.000 € Eva Negra Ferrer

21 11.326 € Grup Pesca Esportiva Tamariu

22 4.976 € Kayaking Costa Brava S.C.

23 20.000 € Craig Malcom

24 2.025 € Tamariu Paco Boats SL

25 6.610 € Club Nàutic Tamariu
 
Els  adjudicataris  donaran  compliment  a  les  especificacions  tècniques,  jurídiques  i
economico-administratives fixades al Plec.
 
L’autorització  d’explotació  dels  serveis  i  aprofitaments  comprendrà,  les temporades
2013 a 2016 (període de l’1 de maig al 31 d’octubre), d’acord amb la clàusula III del
Plec.
 
Segon.- Declarar deserts els lots 5, 6 i 20.

Tercer.- Significar als adjudicataris que, de conformitat i en execució de la clàusula VIII
del Plec (tipus de licitació i condicions econòmiques), hauran de satisfer l’import del
preu en el  termini  d’un mes següent  a la notificació de l’acord d’adjudicació,  en el
benentés que la manca de pagament serà causa de resolució de l’autorització amb
pèrdua de la fiança.
 
Quart.- Requerir  als  adjudicataris  perquè  constitueixin,  davant  la  Caixa  de  la
Corporació i de conformitat amb qualsevol de les formes admeses en Dret, la fiança
definitiva  fixada  en  el  5%  de  l’import  d’adjudicació,  dins  del  quinze  dies  naturals
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següents  a  la  recepció  d’aquesta  notificació,  a  l’empara  del  que  s’estableix  en  la
clàusula XII del Plec.
 
Cinquè.- Retornar als anteriors concessionaris la garantia definitiva dipositada en el
moment  de  l'adjudicació  de  les  autoritzacions  del  període  comprès  entre  les
temporades 2009 a 2012.
 
Sisè.- Facultar amb la major amplitud l’Alcalde President, Sr. Juli Fernàndez Iruela,
per realitzar les actuacions pertinents per a l’efectivitat d’aquest acord.
 
Setè.- El cànon a satisfer a l'ajuntament, en virtut de l'autorització de l'explotació serà
revisable anualment amb l'IPC català, quan es procedeixi a fer la liquidació un cop
passat el primer any de l’adjudicació.
 
Vuitè.-  Notificar el  present  acord a l’Àrea de Serveis Municipals,  a l’Àrea de Medi
ambient i a l’Àrea de la Policia Local.

4.-  NOMENAMENT  DE  REPRESENTANT  DE  LA  CORPORACIÓ  A  LA  XARXA
EUROPEA DE TERRITORIS SURERS - RETECORK.- Aprovació.-

Intervé el senyor Fernàndez manifestant que aquí fem un acord de plenari on al senyor
Guillem Genover el nomenem representat de l'ajuntament de Palafrugell a Retecork,
per  un  costat  com a  Vice-president  de  la  Comissió  executiva,  i  per  l'altre,  com a
president  del  nou  òrgan  que  és  Retecork  España,  que  s'ha  creat  a  partir  de
l'assemblea que s'ha fet recentment a San Vicente de Alcántara, per tant, el que jo
proposo al plenari, és que sigui ell, una persona ja vinculada a Retecork, una persona
vinculada al món del suro, que sigui el representant del nostre Ajuntament, en aquests
diferents òrgans, si us sembla bé.

-  senyora Galiana:  Nosaltres hi  donarem suport  i  ens sembla molt  correcte que el
senyor Genover tingui aquesta representació.

- senyor Sabrià: Bé, nosaltres també hi donarem suport,  creiem que és la persona
idònia per la seva llarga trajectòria en el mon surer, també en tota la part de patronals i
associacions  vinculades  al  sector  surer,  i  també  pels  tres  anys  llargs  que  porta
col.laborant amb Retecork i desitjar-li molta sort. 

-  senyor  Fernàndez:  és  un  motiu  de  satisfacció  que  aquesta  proposta  surti  amb
aquesta unanimitat en el plenari. Si el senyor Guillem Genover vol dir alguna cosa té la
paraula.

- senyor Genover: Gràcies senyor Alcalde, agrair la confiança que em fa tot el Ple, jo
per la meva part posar la meva experiència tant en el mon de l'empresa com a les
patronals,  al  servei  d'aquest  càrrec,  i  a  Retecork  seguim  treballant,  volem acabar
aquest projecte que tenim en mans, i  ja estem treballant i  buscant altres projectes
perquè Retecork pugui tenir continuïtat, la transversalitat, suro, indústria, turisme, etc.

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:
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Atès que el dia  17 d’abril de 2013 s’ha celebrat una reunió de l’Assemblea General de
la  Xarxa  Europea de Territoris  Surers  – RETECORK a San Vicente  de Alcántara,
Extremadura,  en la que, conforme els estatuts de la pròpia entitat,  l’Ajuntament de
Palafrugell ha deixat de presidir la Comissió Executiva de la Xarxa. 
 
Atès  que en  aquesta  Assemblea  s’han  designat  els  càrrecs  de govern  i  que  s’ha
decidit que la Vicepresidència espanyola de la Comissió Executiva sigui el municipi de
Palafrugell.
 
Atès  que  a  l’anterior  reunió  de  l’Assemblea  General  de  RETECORK,  celebrada  a
Santa  Maria  da  Feira,  Portugal,  el  21  de setembre  de 2012,  es  van  modificar  els
estatuts per crear delegacions estatals de la Xarxa.
 
Atès que a la reunió, celebrada a San Vicente de Alcántara, Espanya i Portugal van
ratificar el seu interès per crear aquestes delegacions estatals.
 
Atès que el Ple extraordinari del 7 de juliol de 2011 va nomenar com a representants
de la corporació a la Xarxa Europea de Territoris Surers – RETECORK al Sr. Lluís
Medir i Huerta i, com a suplent, al Sr. Guillem Genover i Ribas.
 
Atès que el Sr. Lluís Medir i Huerta ha finalitzat el seu període com a President de la
Comissió  Executiva de la  Xarxa,  que segons el  estatuts de l’associació  no es pot
prorrogar.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Nomenar, com a representant de la corporació a la Xarxa Europea de Territoris Surers
– RETECORK, al Sr. Guillem Genover i Ribas perquè exerceixi en nom de Palafrugell
la Vicepresidència de la Comissió Executiva i la Presidència de la Delegació de l’Estat
Espanyol quan es constitueixi.

5.-  CONTRACTE  DE  GESTIÓ  DELS  SERVEIS  PÚBLICS  DE  NETEJA  VIÀRIA,
PLATGES,  MERCATS,  RECOLLIDA  DE  RESIDUS  DE  PROCEDÈNCIA
DOMÈSTICA,  NO  DOMÈSTICA,  RECOLLIDES  ESPECÍFIQUES  I  EL  SEU
TRANSPORT A L'ABOCADOR, I  LA GESTIÓ DE LA DEIXALLERIA.-  Aprovació
definitiva dels plecs i convocatòria de licitació.-

Intervé el senyor Rangel, comentar que aquest és un dels altres concursos i plecs de
condicions que ha anat  caminant  amb paral.lel  amb el  concurs de les boies i  que
també ha tingut els seus alts i baixos i que per tant el senyor Guerra ens dirà que
també n'està una mica tip de sentir-ne parlar d'aquest concurs. Vull recordar que en el
plenari del mes de febrer vàrem aprovar per segon cop, inicialment, aquest plec de
condicions. Un cop publicat ha estat quaranta dies en exposició pública i aquí s'han
produït  una sèrie d'al.legacions,  una sèrie de suggeriments,  i  a  més a més tot  un
treball  per  part  dels  serveis  tècnics  de  l'Ajuntament,  de  correcció,  bàsicament  de
millorar la informació que s'hi donava i d'aclariments que han sorgit de les converses
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amb diferents empreses que durant  aquest  període d'informació pública han parlat
amb els tècnics, han entès que s'havia d'anar incorporant tota aquesta informació. Al
llarg d'aquest procés d'informació pública hi han hagut dues al.legacions formals, una
de la Federació de Comissions Obreres, de tres punts,  relacionada amb l'article que
feia referència a contradiccions entre el plec de clàusules administratives i el personal,
l'altra relacionada amb el dret a vaga dels treballadors i una altra sobre l'estudi de
costos. Des d'una perceptiva formal i jurídica s'han fet els informes corresponents i
s'han incorporat a l'expedient, i aquestes al.legacions de la Federació de Comissions
Obreres no s'han estimat. I en segon lloc hi ha hagut una al.legació particular que feia
referència a una demanda del plenari de 2009 que recollia una condició la qual s'havia
d'incorporar al plec de clàusules una obligació de l'adjudicatari de destinar  el 0,7% de
la massa salarial  a una aportació econòmica en favor de les persones del quart mon
amb  risc  d'exclusió  social  al  municipi  de  Palafrugell.  Aquesta  al.legació  ha  estat
estimada,  per tant  una es desestima i  l'altra s'estima.  I  pel  que fa referència a un
suggeriment per escrit que ha presentat una de les empreses, també s'han estimat
parcialment amb bona part tots els seus escrits,  i  avui  el  que hem fet  és portar a
aprovació definitiva aquest plec de condicions.
A banda d'això, el que fem és simultàniament, iniciar el procediment de la convocatòria
de la licitació. Això vol dir que avui aprovarem, quan els serveis de secretaria de la
casa ho enviïn per publicar, es publicarà la seva aprovació definitiva i el que fa és
després obrir un període de quinze dies naturals, en els quals es podran rebre totes
les pliques de les diferents empreses que vulguin optar a aquest concurs que és la
convocatòria de licitació que és el segon dels punts que va afegit en aquest punt de
l'ordre del dia.

-  senyor  Guerra:  Moltes  gràcies,  senyor  Rangel,  per  tenir-me present  en els  seus
pensaments, és apassionant que la seva preocupació sigui jo. La veritat és que caldria
parar-se a pensar que quan es diuen aquestes coses, és perquè un es torna una mica
cansino,  i  ho  dic  amb  tot  el  carinyo,  perquè  el  meu  grup  li  votarà  l'abstenció
simplement perquè és una decisió de govern, però també per una raó molt simple.
Porten vostès explicant-se o intentant  explicar-ho,  per molt  que els  altres intentem
posar els sentits, que no vol dir que els tinguem, intentant arribar al fons del que diuen,
i cada dues vegades que parlen diuen el contrari de l'anterior, ara per fi sembla que ja
està,  molt  bé,  ho  facin,  facin  d'una  vegada  el  que  hagin  de  fer  i  es  deixin
d'explicacions. 

- senyora Recio: A la segona aprovació inicial que es va fer del plec del contracte
d'escombraries, el nostre grup hi va votar en contra, ara a l'aprovació definitiva, com
ens ha explicat el senyor Regidor, s'han desestimat les al.legacions presentades per la
Federació d'Activitats diverses, de Comissions obreres, i nosaltres, tot i els informes,
continuem tenint dubtes i pensem que caldria veure que diu un Jutge sobre aquestes
qüestions. D'altra banda, i no entrarem en detall perquè ja hi han hagut prou reunions i
prou coses, no ens queda clar, o no veiem que l'estudi econòmic que es va fer en el
seu moment s'ajusti a la part econòmica del plec. Tenint en compte, també, d'altra
banda,  que  és  el  contracte  més  gran  de  l'ajuntament  i  que  sempre  es  parla  de
participació, ens agradaria saber, us demanem, si s'ha comptat amb la participació, si
s'han rebut suggeriments o opinió de diversos sectors de la Vila, com podrien ser els
Consells de Districtes.
Per acabar diríem que esperem i suposem que pel preu del servei, aquest sigui de
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prou qualitat perquè no hagin d'haver-se ampliacions pressupostàries, i només dir, a
nivell anecdòtic, que rastrillat i cribat no són paraules correctes en català. El nostre vot
serà en contra.

- senyor Vilà: Li anunciem que el nostre vot serà l'abstenció, pels motius que hem anat
explicant en altres plenaris, però cal reconèixer que a partir de la segona aprovació
inicial, el regidor ha informat ràpidament a aquest grup, tot el que se li ha consultat, per
tant, això també se li ha de tenir en compte i se li ha d'agrair.

-  senyor  Rangel:  Miri,  senyor  Guerra,  jo  faré  els  possibles  perquè  vostè,  al  llarg
d'aquests quatre anys, al final surti entenent alguna cosa d'aquest plenari, serà difícil,
però per la meva part vostè hi trobarà tota la col.laboració. Agrair-li el sentit del vot i
agrair-li també aquesta bona disposició en relació al que fa referència a, sempre estar
disposat a escoltar.
Pel que fa la intervenció de la senyora Recio, del grup de l'Entesa, potser sí, però
mentre no es produeixin uns procediments formals on s'arribi al Jutge, el que no ens
agradaria és que tots els concursos on es faci un procés d'adjudicació, acabessin o
haguessin d'acabar  davant  d'un Jutge,  malament  aniríem si  les administracions no
fóssim capaços, amb els nostres serveis jurídics i amb els nostres serveis econòmics i
assessoraments,  de  fer  unes  pliques  econòmiques  i  una  resposta  a  qualsevol
d'aquests  aspectes  jurídics  o  formals  que  se'ns  puguin  presentar  en  forma
d'al.legacions o de suggeriments, aniríem malament. Jo crec que el que primer hem de
fer és fer tot el procediment formal, l'aprovació inicial, i em sap greu, crec que l'equip
de govern ho va explicar per activa i per passiva i en tots els àmbits que es va haver
d'explicar,  que  la  situació  de  les  darreres  sentències  de  l'òrgan  contractual  de
l'administració a nivell de Catalunya, en relació a contractes i  a plec de condicions
d'aquests tipus, ens obligaven a prendre unes decisions, com va ser tornar a iniciar el
procediment  d'aprovació  inicial,  és  feixuc,  costa  d'entendre,  és  difícil  a  vegades
d'explicar, potser sí, però el que no podem és saltar-nos cap dels passos i quan hi ha
al.legacions s'han de contestar mitjançant els informes que tenim dels serveis tècnics,
ja siguin els jurídics o ja siguin els econòmics. Pel que fa al sentit del vot, jo els hi
agraeixo sempre el sentit del vot però no el puc compartir i per tant, no ho veig molt
lògic, sobretot en grups que han tingut responsabilitat de govern i saben molt bé què
és portar un plec de condicions de les mides d'aquests.
Agrair a la resta de grups el seu sentit del vot, i res més.

- senyor Guerra: Per al.lusions, dir al senyor Rangel que si el que jo he d'aprendre
m'ho ha d'ensenyar vostè, apagui i toquem el dos.

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Atès que el Ple ordinari del dia 26 de febrer de 2013 va aprovar el plec de clàusules
econòmiques,  administratives  particulars  i  prescripcions  tècniques  particulars
reguladores del contracte, mitjançant la modalitat de licitació oberta, de la concessió
del  serveis  de  neteja  viària,  mercats,  platges,  recollida  de  residus  municipals de
procedència  domèstica,  no  domèstica,  recollides  específiques  i  el  seu  transport  a
l’abocador i gestió de la Deixalleria Municipal, per import anual de 3.562.182,44 euros,
Iva inclòs, sotmetent-lo a informació al públic per un període de 20 dies hàbils per si es
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volen realitzar observacions i/o al.legacions.

Atès que s'han publicat anuncis en el BOP número 2740, de 13 de març de 2013, en el
DOGC número 6332, de 11 de març de 2013 i en el Tauler d'edictes, finalitzant el
termini el dia 8 d’abril de 2013.

Atès que dins el termini esmentat s'han presentat les següents al.legacions:

-  Al·legació  n.  1:  Federació  d’Activitats  Diverses  de  Comissions  Obreres,  registre
d'entrada  4817,  de  6  d’abril  de  2013,  en  què  formula  tres  al·legacions  al  plec
consistents en:
1.-  Exposa  que  hi  ha  una  contradicció  entre  l’article  41.3  del  plec  de  clàusules
administratives  on  diu  que  el  personal  dependrà  exclusivament  de  l’empresa
contractista  sense  que  existeixi  cap  vincle  o  relació  funcionarial  o  laboral  amb
l’Ajuntament, i l’article 40 apartat r) en el qual s’estableix l’obligació de l’empresa de
substituir  el  personal  que  no  s’adapti  al  lloc  de  treball,  no  reuneixi  les  condicions
mínimes necessàries per prestar el tipus de serveis que es demana o bé no fa la seva
tasca de forma correcte, sense perjudici del dret de l’entitat contractant a verificar que
el personal reuneix el requisits exigits en aquest plec de condicions.
2.- L’article 40 lletra z) podria vulnerar el dret de vaga dels treballadors en tant que
estableix que en cas de vaga l’adjudicatària està obligada a posar a disposició tot el
material  i  elements  adscrits  al  servei,  fent-se  càrrec  també  del  personal  que  fos
assignat per a la continuació del servei, en cas de què així es decidís.
3.- En l’estudi de costos s’ha realitzat el càlcul dels costos de personal realitzant un
ajust  de  111.500,66  euros  corresponents  al  sobrecàlcul  per  doble  escala  salarial.
Entén que aquest  ajust  no procedeix perquè limita de forma unilateral  el  dret  a la
negociació col·lectiva. Demana també una públicació íntegre dels convenis d’empresa
per tal que els licitadors puguin fer una valoració objectiva dels costos de personal.

- Al·legació n.2: Jesús Martínez Cros, registre d'entrada 4847, de 8 d’abril de 2013, en
què formula al.legacions al Plec de Clàusules indicant que en el ple de l’ajuntament de
26 d’agost de 2009 es va aprovar una condició per la qual s’incorporaria en el plec de
clàusules de la present licitació una obligació de l’adjudicatari de destinar el 0,7% de la
massa salarial a una aportació econòmica en favor de persones del quart món amb
risc d’exclusió social del municipi de Palafrugell. Aquesta obligació no s’ha recollit als
plecs aprovats.

Així mateix, l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas SA ha presentat un
escrit amb diferent consultes en relació al plec, que no es considera que tinguin la
condició d’al·legacions donat que no s’oposen al seu contingut, ni tampoc proposen un
redactat alternatiu.

Si bé com a conseqüència de les consultes formulades per aquesta i altres empreses
interessades  en  la  licitació,  les  àrees  de  Serveis  Municipals  i  Medi  Ambient  han
elaborat un informe en data 22 d'abril de 2013 en el qual proposen la modificació de
determinats aspectes dels plecs als efectes d’aclarir la seva interpretació i correcte
aplicació cares a un bon funcionament del servei.

Vistes les al·legacions presentades i els informes emesos per l'Assessoria Jurídica i
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les àrees d'Intervenció, Servei Municipals i Medi Ambient en relació a les mateixes, cal
fer les següents observacions:

- Al·legació n.1: Federació d’Activitats Diverses de Comissions Obreres. No s’estimen
les al·legacions efectuades.

En relació al primer apartat de l’al·legació, no es produeix cap mena de contradicció
entre l'apartat 3 de l'article 41 del Plec i l'apartat r) de l'article 40. Les clàusules s'han
d'interpretar en els seu propis termes quan aquestes són clares i no deixin dubte sobre
la intenció dels contractants (en aquest sentit l'art. 1281 del Codi Civil). La clàusula és
clara  i  no  admet  altra  interpretació  més  enllà  dels  seus  propis  termes,  el  poder
adjudicant té la facultat de verificar que es compleixin les determinacions del plec.

Per un costat, queda clar que les relacions entre empresa i treballador s’han de limitar
a l’àmbit  de l’adjudicatari,  i  per altra part,  el  plec imposa una sèrie d’obligacions a
l’adjudicatari per tal de garantir la correcte prestació del servei, i que aquest després
haurà de portar a terme en les seves relacions amb els treballadors.

En relació a l’apartat segon, l'al.legació formulada fa una interpretació de la clàusula
que difereix  del  seu  sentit  teleològic,  ja  que  la  mateixa  cal  entendre-la  en  el  seu
conjunt.  La  clàusula  en  concret,  no  suposa  en  cap  cas  una  limitació  a  un  dret
fonamental i  garantit constitucionalment com és el dret de vaga, sinó que té com a
objectiu garantir el caràcter de servei obligatori que presta el concessionari, i. per tant,
és una obligació dirigida a l'empresa per tal que es garanteixi la prestació del servei (i
això sense perjudici dels serveis mínims que es concretin en situacions excepcionals
de vaga). Cal tenir en compte que el dret de vaga no és un dret il·limitat i ha de posar-
se en relació amb altres drets també protegibles, de la resta de la ciutadania.(STSJde
Madrid de 28 de febrer de 2001).

En relació a l’apartat tercer de l’al·legació, l’Ajuntament de Palafrugell va demanar un
dictamen jurídic a l’advocat Sr. Josep Maria Prat Figueras en data 9 de juliol de 2012,
en el qual va posar de manifest que els treballadors amb dret a subrogació entre les
actuals  empreses prestadores  dels  diferents  serveis  que s’han unificat  en  aquesta
licitació mantenien els seus drets de forma intacta fins el moment en què es negocies
un nou conveni col·lectiu d’empresa aplicable de forma uniforme a tot el personal. Fins
que no s’aprovi aquest nou conveni col·lectiu d’empresa, els treballadors de la nova
empresa adjudicatària mantindran el règim salarial que tenen actualment. Aquest fet
es va reflectir a l’estudi de costos elaborat per l’Ajuntament a través de fer el càlcul
unitari de costos del personal partint del conveni amb millors condicions i finalment fent
un  ajust  negatiu  en  relació  a  aquella  massa  salarial  que  prové  d’altres  convenis.
Aquest ajust es va estimar en 111.500,66 euros. De totes formes, els càlculs de massa
salarial que contenen els plecs i l’expedient de contractació no deixen de ser meres
estimacions. 

- Al·legació n. 2: Jesús Martínez Cros. S’estima l’al·legació efectuada.

Vista l’al·legació presentada, es proposa modificar el text de la clàusula 40 del plec de
clàusules administratives particulars per addicionar un últim apartat en els següents
termes:
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Ac)  Accions  de  Responsabilitat  Social  Corporativa:  Com  a  condició  especial
d’execució del contracte, l’adjudicatari està obligat a destinar, amb càrrec al benefici
de l’explotació de la concessió, un import equivalent al 0,7% de la massa salarial a
accions de responsabilitat social corporativa al municipi de Palafrugell.
 
Aquesta aportació es materialitzarà al llarg de cada any de durada de la concessió
prenent com a base la massa salarial de l’any anterior. Les accions a les quals es
destinarà l’aportació econòmica es concretaran en el marc de la taula d’entitats social
de Palafrugell, amb la participació decisiva del comitè d’empresa del centre de treball
de Palafrugell de l’empresa adjudicatària.

El contracte té la naturalesa de gestió indirecte de serveis públics, sota la modalitat de
concessió administrativa i té caràcter plurianual, ja que es distribueix en vuit anualitats,
amb la possibilitat de dues anualitats més en concepte de pròrrogues.

Pel que fa a la licitació del contracte són d’aplicació les normes dels articles 8, 156 i ss
del Reial decret legislatiu 3/2011, pel que s'aprova el text refós de la Llei de Contractes
del sector públic.

Atesa la reunió realitzada per la Comissió informativa de Règim Interior, Pressupost i
Hisenda, del dia 24 d'abril de 2013. 

El  Ple  de  l'Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernàndez,  Rocas,  Rangel,  Vencells,   les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors Gomez, Pujol, Prats i les senyores Frigola i Montalban (CiU), total onze vots a
favor; les abstencions dels senyors Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), la
senyora Galiana i el senyor Rodrigo (PP), total sis abstencions; i els vots en contra de
la senyora Recio, el senyor Genover (Entesa) i el senyor Guerra (PxC) total tres vots
en contra:

Primer.- Resoldre les al·legacions presentades als plecs de clàusules administratives
particular  i  tècniques que han de regir  el  contracte de la concessió del  serveis de
neteja  viària,  mercats,  platges,  recollida  de  residus  municipals de  procedència
domèstica, no domèstica, recollides específiques i el seu transport a l’abocador i gestió
de la Deixalleria Municipal, en el sentit següent:

-  Al·legació  n.1:  Federació  d’Activitats  Diverses  de  Comissions  Obreres.  Es
DESESTIMEN les al·legacions efectuades, de conformitat amb els raonaments que
consten als fonaments d’aquest acord.

- Al·legació n. 2: Jesús Martínez Cros. S’ESTIMA l’al·legació efectuada, de conformitat
amb els raonament que consten als fonaments d’aquest acord.
 
Segon.- Modificar d’ofici el plec de clàusules administratives particulars i el plec de
clàusules tècniques, en el sentit següent:

MODIFICACIONS AL PLEC CONDICIONS ADMINISTRATIVES:
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Article 14.2.2 
- Apartats b) i c). Incorporació de text explicatiu sobre documentació a presentar.
- S’elimina una referència errònia a “la resta de documentació a presentar”
 
Article 14.2.3. 
- S’inclou un aclariment a la taula.
- Es modifica el text per aclarir el contingut i finalitat del document a presentar.
- S’elimina un paràgraf que fa referència a les incoherències en les ofertes.
 
Art. 15.1     Apartat A2  . 
- Es modifica el redactat per donar major concreció.
 
Art. 15.2. 
- Es modifica el redactat relatiu a les incoherències.
 
Art.18     
- Es modifica el termini per obrir el sobre “C”.
 
Art. 58. 
- Modificació del darrer paràgraf. 
 
Annex IV. 
-  Personal  a  subrogar.  S’incorporarà  a  l’expedient  informació  més  detallada  dels
conceptes i plusos salarials dels treballadors a subrogar, concretament: 
 

1. Nom i cognoms de treballador 
2. Data del contracte de treball vigent 
3. Antiguitat si és diferent de l’últim contracte 
4. Tipus de contracte 
5. Pactes existents propis i subrogats 
6. Jornada  i  horari  (  indicant  si  hi  ha  hagut  modificacions  durant  els  últims  4

mesos) 
7. Centre de treball 
8. Antiguitat en el centre de treball 
9. Salari brut a data d’avui 
10.Desglòs dels conceptes salarials 
11.Modificacions salarials en els quatre darrers mesos i la seva justificació 
12.Conveni col·lectiu aplicable 

 
MODIFICACIONS AL PLEC DE CONDICIONS TÈCNIQUES
 
Art. 2.6 i 2.7     
- S’incorpora aclariment que els vehicles i maquinària actualment en servei no tenen
valor residual.
 
Art. 2.12  .   
- Incorporació aclariment sobre la presentació del Pla de Prevenció de Riscos Laborals
per part de l’Adjudicatari. 
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Art. 2.8     
S’elimina un apartat per entrar en contradicció amb la resta d’indicacions. S’elimina la
referència a un format no existent.
 
Apartat 3.2. 
- S’incorpora aclariment sobre les caixes compactadores.
- S’incorpora dades d’habitants i habitatges a l’àmbit de la recollida domèstica porta a
porta.
 
Art. 3.4     
- Modificació del redactat per eliminar els dubtes plantejats sobre l’àmbit de prestació
del servei de recollida d’envasos. 
- S’afegeix un aclariment referit a que els horaris actual són a títol indicatiu.
-  S’afegeix  un  darrer  paràgraf,  aclarint  l’objectiu  de  l’Ajuntament  respecte  aquest
servei.
 
Art.3.5
- S’aclareix que es pot fer transvasament entre camions “satèl·lit” i “nodrissa”.
-  Es  suprimeix  una  referència  errònia  a  l’admissió  de  variants  en  el  transport  de
residus.
 
Art 3.6. 
- Modificació en el redactat per eliminar els dubtes plantejats sobre l’àmbit de prestació
del servei de recollida d’envasos. (relacionat amb la modificació de l’apartat 3.4)
- S’afegeix un aclariment per indicar que el plànol d’ubicacions òptimes no és vinculant
i una explicació dels criteris per fer la proposta de dimensionat de contenidors.
- Correcció concessionari per licitador. Aclariment que en la proposta per adquisició de
contenidors de càrrega lateral no s’ha d’incloure el cost del valor residual. 
- Correcció del nombre de contenidors de càrrega lateral a alienar (també corregit a
l’Annex 1)
 
Art 3.7.     
-  Es modifica un apartat  sobre manteniment  de contenidors soterrats per aclarir  el
redactat  i incorporar la clausura dels contenidors. 
 
Art. 5.3.4     
- Es modifica el text per aclarir el dimensionat del servei.
 
Art. 6.1     
- S’incorpora un aclariment sobre la inclusió del transport fins al gestor.
 
Art. 6.6
- S’introdueix una especificació en el redactat de les millores a la Deixalleria.
 
Art. 7.5 
- Modificació freqüència escombrada a peu centre vila.
 
Art.8.2
- Incorporació de text explicatiu sobre documentació a presentar.
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Art. 8.3     
- Modificació del text explicatiu sobre com presentar les fitxes.
 
Art. 9.1     
- Eliminació referència errònia a l’admissió de variants. S’elimina la indicació d’incloure
el cost del vestuari a la fitxa E-01.
- Es modifica el text sobre el càlcul del cost anual d’amortització.
 
Art. 10.1     
S’aplica format.
 
Annex 1.     
-  Correcció  del  nombre de bujols  de platja i  contenidors  de rebuig a  incorporar  al
servei.
 
Annex 2.     
- Modificació del text explicatiu inicial. Aclariment sobre com presentar la informació
econòmica dels serveis comuns i el transport.
- Fitxa E-02 Modificació caselles referents a la amortització i finançament.
- Fitxa E-03 Correcció de comentaris i incorporació nou comentari explicatiu.
 
Annex 4. 
- Correcció la darrera fila de la fitxa de l’autobastidor satèl·lit.
- S’afegeix un requisit obligatori en el model de camió de caixa oberta polivalent. 
- S’incorporen els models de les fitxes de maquinària per neteja viària per adjuntar a la
proposta tècnica 
 
Annex 5. 
-  Es modifica el  termini  màxim per resoldre incidències amb contenidors per  fer-lo
coherent amb el de l’article 3.7 del PCT. 
- Es modifica el text per corregir que el programa a utilitzar no ha de ser aportat per
l’empresa sinó el que s’utilitza a l’Ajuntament
 
Annex 6.     
- S’amplia el contingut de l’annex 6 amb informació complementària a la recollida de
residus.
 
Annex 10. 
-  S’elimina l’annex 10 (Projecte d’explotació).  El document s’incorpora a l’expedient
però sense formar part del plec tècnic.
 
Plànols. 
- Modificació de la llegenda del plànol P2-01 Palafrugell. S’elimina un ombrejat en la 
llegenda que no està representat en el plànol. 
- S’incorporen plànols de la ubicació dels bujols per la recollida a les platges.

Tercer.- Aprovar  definitivament  el  Plec  de  clàusules  econòmiques,  administratives
particulars i prescripcions tècniques particulars reguladores del contracte, mitjançant la
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procediment  obert,  de  la  concessió  del  serveis  de  neteja  viària,  mercats,  platges,
recollida de residus municipals  de procedència domèstica, no domèstica, recollides
específiques i el seu transport a l’abocador i gestió de la Deixalleria Municipal, per un
valor estimat anual de 3.562.182,44 euros, Iva inclòs.

Quart.- Aprovar l’expedient de contractació i convocar la licitació del contracte a través
d’anuncis al BOP de Girona, al DOGC i al perfil del contractant. De conformitat amb el
plec  de clàusules administratives,  els  licitadors  disposaran d’un termini  de 15 dies
naturals per presentar les seves proposicions des de l’última publicació de l’anunci de
licitació  ja  sigui  al  BOP o  al  DOGC.  Convocar  licitació  amb  procediment  obert,  a
l’empara del que disposa el  Reial  Decret legislatiu 3/2011, pel que s'aprova el  text
refós  de  la  Llei  de  contractes  del  sector  públic,  per  a  l’adjudicació  del  contracte
esmentat.

Cinquè.- Aprovar la despesa derivada de la contractació per l’any 2013 amb càrrec a
les aplicacions pressupostàries següents:  71.162.22710 per les despeses de neteja
viària  ,  platges  i  mercats,  i  72.170.22712  per  les  despeses  de  recollida  residus  i
deixalleria,  i  comprometre  la  despesa  pels  anys  posteriors  de  conformitat  amb  el
pressupost  aprovat  i  el  preu  definitiu  d’adjudicació  del  contracte.  A  aquest  efecte,
mentre  duri  l’execució  del  contracte,  en  els  exercicis  futurs  es  consignarà,  com a
mínim,  l’import  corresponent  al  preu  d’adjudicació  incrementat  en  la  variació
corresponent a la revisió de preus que estableix el plec de clàusules administratives
particulars.

6.- AMPLIACIÓ DE LA DELEGACIÓ A XALOC (XARXA LOCAL DE MUNICIPIS DE
LA  DIPUTACIÓ  DE  GIRONA),  PER  A  LA  TRAMITACIÓ  D'EXPEDIENTS
SANCIONADORS EN MATÈRIA DE TÀNSIT.- Aprovació.-

Intervé el senyor Fernàndez manifestant que es tracta d'ampliar la delegacióque en
aquest moment tenim amb Xaloc, per gestionar aquests expedients d'infraccions que
es produeixen al nostre terme municipal però que la residència de l'infractor està a
l'estranger, per tant, és un procediment addicional i entenem que cal delegar aquesta
nova funció a Xaloc.

-  senyor  Guerra:  Varem  tenir  ocasió  de  debatre  aquest  punt  i  nosaltres  varem
manifestar,  entre  cometes,  i  no  en contra  ni  posant  cap entrebanc,  la  dificultat  de
realment,  portar  a  bon  termini  aquest  tipus  d'actuació,  primer  per  no  saber  si
jurídicament estava emparat  o estava recolzat,  perquè es donava per suposat que
s'intentava recaptar per la gent que no era del territori nacional, amb els problemes
que això comporta. Per altra part també ens semblava excessiu el percentatge que
aquesta empresa, que se suposa que és del 43%, se'n vol endur. Estarem d'acord que
és millor un percentatge mínim que no res, l'únic dubte és si realment aquest tipus
d'actuacions no se'ns tornarà en contra i acabarem tenint que pagar les despeses per
alguna actuació que no sigui del tot correcta o que no estigui ben emparada, per això,
mentre no estigui més ben determinat, nosaltres ens abstindrem.

- senyora Galiana: Nosaltres sobre aquest punt només anunciem la nostra abstenció
perquè  considerem  que  és  una  decisió  de  govern  que  nosaltres  ni  compartim  ni
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deixem de compartir, vull dir que, per tant, en aquest aspecte, el vot serà l'abstenció.

- senyor Fernàndez: Només dir  al  senyor guerra que, de fet,  l'Ajuntament ja té un
contracte amb Xaloc per gestionar aquests tipus d'infraccions, que el que fem és que
ampliem la delegació perquè a més a més pugui actuar amb aquells infractor que no
tenen el seu domicili  al territori espanyol, per tant, no és cap cosa nova, no estem
contractant per primera vegada, sinó que simplement només és ampliar un servei que
fins  ara  no  es  donava  en  aquestes  condicions,  per  tant,  agraeixo  els  seus
suggeriments.

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Vist l'escrit tramès per XALOC – Xarxa Local de Municipis de la Diputació de Girona,
registre d'entrada 4621, de 3 d'abril de 2013.

Atès l'interès d'aquest Ajuntament d'ampliar la delegació a la Diputació de Girona, a
través de XALOC, per a la gestió dels expedients sancionadors en matèria de trànsit,
amb  la  possibilitat  de  tramitar  aquells  expedients  per  infraccions  comeses  per
conductors estrangers, que en l'actualitat s'han d'arxivar per la impossibilitat d'obtenir
les dades dels titulars de vehicles denunciats amb matrícula estrangera.

El  Ple  de  l'Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernàndez,  Rocas,  Rangel,  Vencells,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors  Gomez, Pujol,  Prats  i  les senyores Frigola  i  Montalban (CiU),  els  senyors
Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), la senyora Recio i el senyor Genover
(Entesa), total disset vots a favor; i les abstencions de la senyora Galiana i el senyor
Rodrigo (PP) i el senyor Guerra (PxC) total tres abstencions:

Primer.-  Acordar  l'ampliació  de  la  delegació  per  a  la  tramitació  d'expedients
sancionadors  en  matèria  de  trànsit,  incorporant-hi  la  tramitació  de  les  infraccions
comeses  en  el  municipi  per  vehicles  amb  matrícula  estrangera  i/o  conductors  i
infractors amb domicili fora d'Espanya.

Segon.-  En  virtut  del  conveni  subscrit  entre  Xaloc  i  la  Federació  Espanyola  de
Municipis (FEMP), autoritzar a NIVE GESTIONES ESPAÑA SL entitat adjudicatària del
Servei  que  ofereix  la  FEMP als  seus  associats  per  a  la  gestió  de  cobraments  a
l'estranger en matèria de trànsit a titulars i conductors de vehicles amb domicili fora
d'Espanya,  a  fi  de  recaptar  les  dades  d'identificació  d'aquests  en  relació  amb  les
infraccions comeses en el municipi.

7.- RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA.- Ratificació: a) Nomenament de lletrada dels
serveis jurídics municipals i  nomenament de procurador.  b) Nomenament per
comparèixer i personar-se l’Ajuntament davant de jutjats. 

Vista la Resolució de l’Alcaldia número 583/13 de data 6 de març de 2013, per la qual
es va nomenar a la lletrada dels serveis jurídics municipals, adscrita al Col·legi  de
Figueres, senyora Júlia Giró Val, per representar i defensar aquest Ajuntament davant
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Jutjat  Contenciós  Administratiu  número  2  de  Girona  en  el  procediment  abreujat
número  395/2011,  interposat  per  part  del  procurador  dels  tribunals  senyor  Luís
Martínez Ferrer, en nom i representació de la societat FRANCE TELECOM ESPAÑA,
S.A.U., contra la desestimació del recurs de reposició interposat contra la liquidació en
concepte de taxa per aprofitament especial de domini públic local del tercer i quart
trimestre de 2010.
 
Atesa la Resolució de l’Alcaldia número 603/13 de data 8 de març de 2013, per la qual
es va nomenar al procurador dels tribunals senyor Jesús Sanz López i a la lletrada
dels serveis jurídics municipals, adscrita al Col·legi de Figueres, senyora Júlia Giró Val,
el primer per representar i la segona per defensar aquest Ajuntament davant de la Sala
Contenciosa  Administrativa  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en  el
recurs d’apel·lació a interposar contra la sentència número 318/12 dictada en data 28
de desembre de 2012, per la magistrada jutgessa del Jutjat Contenciós Administratiu
número  2  d  Girona,  en  el  procediment  522/2010,  interposat  per  la  senyora  Mercè
Pascual Molinas contra l’acord de la Junta de Govern Local, pres en sessió celebrada
el  dia  29  d’octubre  de  2010,  pel  qual  es  va  desestimar  el  recurs  de  reposició,
interposat per la recurrent, contra l’acord de la Junta de Govern Local que resolia la
llicència de les parades números cinc i tretze del mercat del peix de Palafrugell.
 
Atesa la Resolució de l’Alcaldia número 661/13 de data 18 de març de 2013, per la
qual es va nomenar a la lletrada dels serveis jurídics municipals, adscrita al Col·legi de
Figueres, senyora Júlia Giró Val, per representar i defensar aquest Ajuntament davant
Jutjat  Contenciós  Administratiu  número  1  de  Girona  en  el  recurs  ordinari  número
38/2013, interposat per part del procurador dels tribunals senyor Carlos Javier Sobrino
Cortés, en nom i representació de Servei d’Instal·lacions Tècniques l’Empordà, S.L.
(SEITEC), contra l’acord de la Junta de Govern Local pres en sessió celebrada el dia
22 de novembre de 2012, pel qual es va desestimar el recurs de reposició interposat
per la recurrent contra l’acord de la Junta de Govern Local de data 4 d’octubre de
2013,  pel  qual  es  va  adjudicar  el  contracte  de  manteniment  correctiu  de  les
instal3lacions municipals a AITERM 2002, SL.
 
Atesa la Resolució de l’Alcaldia número 720/13 de data 25 de març de 2013, per la
qual es va nomenar a la lletrada dels serveis jurídics municipals, adscrita al Col·legi de
Figueres, senyora Júlia Giró Val, per representar i defensar aquest Ajuntament davant
Jutjat  Contenciós  Administratiu  número  3  de  Girona  en  el  procediment  abreujat
número 19/2013, interposat per part del lletrat Juan José Llamas Romay, en nom i
representació del senyor Manel Martínez Morcillo, contra la desestimació presumpta,
per silenci administratiu, de les instàncies presentades en data 20 d’agost de 2012.
 
Atesa la Resolució de l’Alcaldia número 742/13 de data 28 de març de 2013, per la
qual  es  va  nomenar  al  procurador  dels  tribunals  senyor  Jesús  Sanz López  i  a  la
lletrada dels serveis jurídics municipals, adscrita al Col·legi de Figueres, senyora Júlia
Giró Val, el primer per representar i la segona per defensar aquest Ajuntament davant
de la Sala Civil i Penal del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, en el recurs de
cassació interposat pel  procurador dels tribunals senyor Lluís Vergara Colomer,  en
representació de la Comunitat de Propietaris Francesc Estrabau número 4 de Calella
de Palafrugell, contra la sentència número 24/2013, dictada en apel·lació per la Secció
Segona  de  l’Audiència  Provincial  de  Girona  en  el  recurs  504/2012,  dimanant  del
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procediment ordinari número 589/2011, seguit davant del Jutjat de Primera Instància
número  2  de  La  Bisbal  d’Empordà,  per  la  qual  s’estima  l’acció  reivindicatòria
exercitada per l’Ajuntament de Palafrugell, i es declara que el mirador públic del Noi
Gran, a Calella de Palafrugell, en quan a sòl, vol i subsòl és de propietat municipal.
 
Atesa la Resolució de l’Alcaldia número 755/13 de data 3 d’abril de 2013, per la qual
es va nomenar al procurador dels tribunals senyor Jesús Sanz López i a la lletrada
dels serveis jurídics municipals, adscrita al Col·legi de Figueres, senyora Júlia Giró Val,
el primer per representar i la segona per defensar aquest Ajuntament davant de la Sala
Contenciosa  Administrativa  del  Tribunal  Superior  de  Justícia  de  Catalunya,  en  el
recurs contenciós administratiu interposat per la procuradora dels tribunals senyora
Inmaculada Biosca Boada, en nom i representació de la societat Properly, S.A., contra
l’acord del Ple de l’Ajuntament de Palafrugell pres en sessió celebrada el dia 31 de
juliol de 2012, pel qual es va aprovar definitivament el Text refós del PMU-1.1 Plaça
Mil·lenari.
 
Atesa la Resolució de l’Alcaldia número 756/13 de data 3 d’abril de 2013, per la qual
es va nomenar a la lletrada dels serveis jurídics municipals, adscrita al Col·legi  de
Figueres, senyora Júlia Giró Val, per representar i defensar aquest Ajuntament davant
Jutjat  Contenciós  Administratiu  número  2  de  Girona,  en  el  procediment  abreujat
número  37/2013  interposat  per  part  del  procurador  dels  tribunals  senyor  Joaquim
Garcés Padrosa, en nom i representació de la societat Diademar 2000, S.L., contra
l’acord de la Junta de Govern Local pres en sessió celebrada el dia 22 de novembre
de 2012, que va desestimar el recurs de reposició interposat per la societat recurrent,
contra la liquidació d’IBI any 2012 en relació a la finca situada al carrer Illa Blanca
números 24-26, a Tamariu. 

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Ratificar les esmentades resolucions. 

8.- SENTÈNCIES I INTERLOCUTÒRIES.- Coneixement.-

8.1 Vista la sentència dictada pel Jutjat Contenciós Administratiu número 2 de Girona,
en  el  procediment  abreujat  número  517/11,  interposat  pel  senyor  Pere  Batlle  del
Molino contra la Resolució de l’Alcaldia de data 9 de desembre de 2011 que imposava
una  sanció d’un mes i mig de suspensió de sou i  funcions al caporal de la Policia
Local, per abús d’autoritat en l’exercici del seu càrrec en l’àmbit intern i organitzatiu
front  l’agent  1157  i  prevalent-se  del  seu  càrrec,  per  la  qual  s’estima  el  recurs
contenciós  administratiu  interposat  pel  recurrent.  Contra  aquesta  sentència  es  pot
interposar recurs d’apel·lació.
 
Atesa la interlocutòria dictada pel Jutjat Contenciós Administratiu número 2 de Girona,
en el recurs ordinari número 29/10, interposat per la societat Vodafone España, SA,
contra  l’acord  de  la  Junta de Govern  Local  de l’Ajuntament  de Palafrugell  que va
desestimar  el  recurs  de  reposició  interposat  per  la  part  actora  contra  la  liquidació
número  382.164 en concepte  de taxes  per  a  la  utilització  privativa  o  aprofitament
especial del domini públic per les empreses explotadores de serveis de telefonia mòbil

Ple de 30 d'abril de 2013 34



Ajuntament de Palafrugell

corresponent al primer i segon trimestre de l’exercici corresponent a l’any 2009, per la
qual  declara  acabat  el  recurs  interposat  per  Vodafone  España,  SA,  en  tant  que
l’Ajuntament de Palafrugell en data 5 de març de 2013 per acord de Junta de Govern
Local va acordar donar de baixa la liquidació objecte de recurs.
 
Atesa la interlocutòria dictada pel Jutjat Contenciós Administratiu número 1 de Girona,
en el recurs ordinari número 571/10, interposat per la societat Vodafone España, SA,
contra l’acord de la Junta de Govern Local  de L’Ajuntament  de Palafrugell  que va
desestimar el recurs de reposició interposat per la part actora contra la liquidació en
concepte de taxes per a la utilització privativa o aprofitament especial del domini públic
per les empreses explotadores de serveis de telefonia mòbil corresponent al primer i
segon trimestre de l’exercici corresponent a l’any 2010, per la qual declara acabat el
recurs interposat per Vodafone España, SA, en tant que l’Ajuntament de Palafrugell en
data 5 de març de 2013 per acord de Junta de Govern Local va acordar donar de
baixa la liquidació objecte de recurs.
 
Atesa la interlocutòria dictada pel Jutjat Contenciós Administratiu número 3 de Girona
en  el  recurs  ordinari  número  239/11,  interposat  per  la  societat  Telefónica  Móviles
España,  SAU,  contra  l’acord  de  la  Junta  de  Govern  Local  de  l’Ajuntament  de
Palafrugell que va desestimar el recurs de reposició interposat per la part actora contra
la  liquidació  número  462523  en  concepte  de  taxes  per  a  la  utilització  privativa  o
aprofitament especial del domini públic per les empreses explotadores de serveis de
telefonia mòbil corresponent al tercer i quart trimestre de l’exercici corresponent a l’any
2010, per la qual declara acabat el recurs interposat per Telefónica Móviles España,
SAU, en tant que l’Ajuntament de Palafrugell en data 5 de març de 2013 per acord de
Junta de Govern Local va acordar donar de baixa la liquidació objecte de recurs.
 
Atesa la interlocutòria dictada pel Jutjat Contenciós Administratiu número 2 de Girona
en el recurs ordinari número 280/11, interposat per la societat Vodafone España, SA,
contra  l’acord  de  la  Junta de Govern  Local  de l’Ajuntament  de Palafrugell  que va
desestimar  el  recurs  de  reposició  interposat  per  la  part  actora  contra  la  liquidació
número  462522  en  concepte  de  taxes  per  a  la  utilització  privativa  o  aprofitament
especial del domini públic per les empreses explotadores de serveis de telefonia mòbil
corresponent al tercer i quart trimestre de l’exercici corresponent a l’any 2010, per la
qual  declara  acabat  el  recurs  interposat  per  Vodafone  España,  SA,  en  tant  que
l’Ajuntament de Palafrugell en data 5 de març de 2013 per acord de Junta de Govern
Local va acordar donar de baixa la liquidació objecte de recurs. 

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Donar-se per assabentat de les esmentades sentències i interlocutòries. 

8.2  Vista l’interlocutòria  dictada  per  la  Secció  Primera  de  la  Sala  Contenciosa
Administrativa del Tribunal Suprem en data 24 de gener de 2013, que declara la no
admissió  del  recurs  de  cassació  número  2545/12  interposat  per  l’Ajuntament  de
Palafrugell i la Generalitat de Catalunya contra la sentència de data 3 de febrer de
2012 dictada en el recurs 109/2008, interposat per la senyora Mercedes Simón Oliver,
però admet a tràmit el recurs interposat contra la dita sentència per la Generalitat de
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Catalunya..
 
Atesa l’interlocutòria  dictada  per  la  Secció  Primera  de  la  Sala  Contenciosa
Administrativa del Tribunal Suprem en data 7 de febrer de 2013, que declara la no
admissió  del  recurs  de  cassació  número  1244/12  interposat  per  l’Ajuntament  de
Palafrugell,  la  Generalitat  de  Catalunya  i  les  senyores  Mª  Concepción  i  Mercedes
Simón Oliver, contra la sentència de data 13 de gener de 2012 dictada en el recurs
108/2008, interposat per les senyores Mª Concepción i Mercedes Simón Oliver, però
admet  a  tràmit  el  recurs  interposat  contra  la  dita  sentència  per  la  Generalitat  de
Catalunya i les senyores Mª Concepción i Mercedes Simón Oliver.
 
Atesa l’interlocutòria  dictada  per  la  Secció  Primera  de  la  Sala  Contenciosa
Administrativa del Tribunal Suprem en data 21 de febrer de 2013, que declara la no
admissió  del  recurs  de  cassació  número  1854/12  interposat  per  l’Ajuntament  de
Palafrugell i la Generalitat de Catalunya, contra la sentència de data 12 de gener de
2012  dictada  en  el  recurs  113/2008,  interposat  per  la  societat  Smythe  Simon
Associats, SL , la senyora Mª Concepción Simón Oliver i el senyor Marcos Smythe
Simon,  però  admet  a  tràmit  el  recurs  interposat  contra  la  dita  sentència  per  la
Generalitat de Catalunya.
 
Atesa l’interlocutòria  dictada  per  la  Secció  Primera  de  la  Sala  Contenciosa
Administrativa del Tribunal Suprem en data 21 de febrer de 2013, que declara la no
admissió  del  recurs  de  cassació  número  1864/12  interposat  per  l’Ajuntament  de
Palafrugell i la Generalitat de Catalunya, contra la sentència de data 27 de gener de
2012 dictada en el recurs 40/2008, interposat per la societat Doicat 1998, SL, però
admet  a  tràmit  el  recurs  interposat  contra  la  dita  sentència  per  la  Generalitat  de
Catalunya
 
Atès l’informe  pres  per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de  barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient, a la sessió celebrada el 22 d’abril  de
2013.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Donar-se per assabentat de les esmentades interlocutòries 

9.- MODIFICACIÓ ORDENANCES FISCALS 2013. Aprovació provisional.-

Intervé el  senyor Fernàndez manifestant  que hi  ha dos punts en aquesta proposta
d'acord, un que ve donat pel conveni que es va signar entre l'ajuntament i l'Associació
de  Carnissers,  l'Ajuntament  va  fer  unes  inversions  i  per  poder  recuperar  aquesta
inversió es va fer un conveni on es va pactar un increment de tarifes durant un temps,
en aquest cas tocava el 5%.
I l'altre és un tema de garantia, de seguretat jurídica. S'estan donant alguns casos que
els fraccionaments i ajornaments que donem dels impostos i taxes, doncs malgrat que
en alguns casos no es compleixin  tots  els  requisits,  entenem que si  es  dóna una
situació de risc social, que en alguns casos demanàvem informe a Serveis Socials, ja
que ho estem fent d'aquesta manera, poder tenir la màxima garantia jurídica de què ho
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estem fent  correctament,  per  tant,  incorporem un element,  que és que en aquells
casos de risc social acreditat via informe Serveis Socials, també es pugui donar aquest
ajornament o fraccionament d'impostos i taxes.

- senyora Recio: Pel que fa a la taxa de l'Escorxador, creiem que no es pot votar
separat  les  dues  modificacions  de  les  ordenances,  llavors  nosaltres  votarem
afirmativament,  però pel que fa a la taxa de l'Escorxador,  hi ha un dèficit  que s'ha
d'eixugar i ens sembla, tenim entès que hi ha, més o menys, no sé si m'equivoco amb
els números, deu carnissers de la població que maten i tres o quatre que són de fora,
llavors,  aquests dèficit  l'eixuga el  nostre Ajuntament.  Aquí  seria  me´s que res una
pregunta,  si  no  seria  possible,  si  no  hi  hauria  alguna  manera  que  aquest  dèficit
ajudessin a eixugar-lo també els ajuntaments dels municipis d'on provenen aquests
altres carnissers. Només això.
Pel que fa al tema de l'ajornament i el fraccionament, estem totalment d'acord.

-  senyor  Fernàndez:  en  tot  cas  agafem  el  suggeriment,  el  tema  del  dèficit  de
l'escorxador és històric, ha tingut diferents etapes, és veritat que ara, malgrat que hi ha
un dèficit d'explotació és força més petit del que hi havia hagut en altres etapes i aquí
el que cal ara, bàsicament el que intentem és que aquesta inversió important que es
va fer en el seu moment, no recordo, penso que va ser al voltant de vuitanta o noranta
mil euros, es va pactar que ells es fessin càrrec d'aquests increments pactats. De totes
maneres això que diu vostè que algun altre Ajuntament del voltant faci alguna altra
aportació, es pot mirar de fer la gestió, però en qualsevol cas penso que aquesta gent
que mata, del nostre municipi, penso que és un valor afegit i que la discussió sobre
aquest tipus d'escorxador, sempre ha sigut una aposta clara també estratègica, per
donar  un  servei  un  pèl  diferent  dels  escorxadors  que  fan  una  activitat  molt  més
industrial, però recollim el seu suggeriment i intentarem estudiar-lo. 

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Vist l’acord del Ple de l’Ajuntament de Palafrugell de data 30 d’octubre de 2012 pel
qual  s’aprova  provisionalment  l’acord  de  modificació  d’ordenances  fiscals  per  a
l’exercici 2013 que havien d’operar a partir d’1 de gener de 2013.
 
Atès que contra l’esmentat acord no es va presentar cap reclamació i en conseqüència
per aplicació de l’article 17 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual
s'aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals l’acord provisional
es va elevar a definitiu sense necessitat d’acord plenari.
 
Vistes les modificacions que es proposen a l’actual redactat de les Ordenances Fiscals
que són les següents:
 

1. Article 4t de l’Ordenança Fiscal reguladora de les taxes pel servei d’escorxador,
en virtut  del conveni  de col·laboració aprovat per Junta de Govern Local de
data  12  d’abril  de  2012  entre  l’Ajuntament  de  Palafrugell  i  l’Associació  de
carnissers  i  tractants  de bestiar  del  Baix  Empordà pel  qual  l’Ajuntament  es
compromet a tramitar una modificació de les ordenances fiscals per la taxa del
servei d’escorxador amb efectes d’1 de juliol de 2013 amb un increment de la
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tarifa del 5%. 
2. Article 42.5.1 de l’Ordenança Fiscal general reguladora de la gestió i recaptació

e tributs municipals i altres ingressos de dret públic, on es regulen els criteris
per a l’atorgament de fraccionaments i ajornaments per a persones físiques, i
es  proposa  que  per  raons  socials  sigui  possible  atorgar  fraccionament  i
ajornaments als contribuents. 

 
Vist  l’informe emes per l’interventor acctal en data 19 d’abril de 2013.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer  .-   Aprovar  provisionalment  la  següent  modificació  de  l’Ordenança  Fiscal
reguladora de les taxes pel servei d’escorxador:
 
Modificació article 4t. quota tributària
 
La quantia de la taxa regulada en aquesta ordenança serà la que es fixa en les tarifes
següents:
 
SERVEI D'ESCORXADOR   euros
1. Oví, per kg 0,6293
2. Boví, per kg 0,3061
3. Porcí, per kg 0,4082
4. Cabrit, per canal 6,3271
5. Cavalls, per kg 0,3061
6. Garrins, per canal 12,4501
7. Truges, per kg 0,5102

Les  despeses  extres  en  concepte  de  propà  es  repercutiran  íntegrament  als  seus
usuaris
 
Segon  .-    Aprovar  provisionalment  la  següent  modificació  de  l’article  42.5.1  de
l’Ordenança fiscal general reguladora de la gestió i recaptació de tributs municipals i
altres ingressos de dret públic.
 
Article 42.5.1
 
5. Els criteris generals de concessió d’ajornament o fraccionament són:
 
5.1  Per a persones físiques:
 
5.1.1  Per a  deutes d’import comprés entre tres-cents euros (300,00 €) i mil cinc-cents
euros (1.500,00 €), es podran concedir ajornaments o fraccionaments per un període
màxim de 6 a 12  mesos, sempre que la base imposable (IRPF de l’últim exercici) del
contribuent no superi els trenta mil euros (30.000,00 €).
 
5.1.2  Per a deutes d’import comprès entre mil cinc-cents euros (1.500,00 €) i sis mil
euros (6.000,00 €) es podran concedir ajornaments o fraccionaments fins a 18 mesos
any, sempre que la base imposable (IRPF de l’últim exercici) del contribuent no superi
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els seixanta mil euros (60.000,00 €).
 
5.1.3  Pera a deutes d’import superior a sis mil euros (6.000,00 €), es podran concedir
ajornaments o fraccionaments fins a 24 mesos, sempre que la base imposable (IRPF
de l’últim exercici) del contribuent no superi els seixanta mil euros (60.000,00 €).
 
5.1.4  Es concedirà ajornament o fraccionament dels deutes, els imports dels quals
siguin inferior a tres-cents euros (300,00€), o per períodes que excedeixin dels límits
establerts  als  apartats  anteriors  o a contribuents  amb bases imposables a efectes
d’IRPF que superin els límits establerts als apartats anteriors, en virtut d’informe previ
favorable  de  l’àrea  de  Serveis  socials  que  justifiqui  la  procedència  de  la  seva
concessió per raons de risc social.
 
Les  base imposable  a  que fa  referència  els  apartats  anteriors  seran  actualitzades
anualment de conformitat amb l’IPC català.
 
Tercer  -    Exposar al públic els acords precedents, al tauler d’edictes de l’Ajuntament,
durant un termini de trenta dies comptats a partir del següent al de la publicació del
corresponent  anunci  en  el  Butlletí  Oficial  de  la  Província.  Així  mateix  s’haurà  de
publicar anunci d’exposició en un diari dels de major difusió de la província. En aquest
termini els interessats podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions  que
estimin oportunes. Transcorregut el període indicat sense haver-se’n presentat cap, els
acords restaran aprovats definitivament.
 
Quart.- En cas de no haver-se produït reclamacions, publicar al Butlletí Oficial de la
Província els acord elevats  a definitius i el text íntegre de les modificacions aprovades
així  com de l’ordenació de la nova Ordenança General  de Gestió i  Recaptació els
quals entraran en vigor i regiran mentre no s’acordi la seva modificació o derogació.
 

10.-  EXPEDIENT  DE  MODIFICACIÓ  PRESSUPOSTÀRIA  CONSISTENT  EN
SUPLEMENT  DE  CRÈDIT  I  CRÈDIT  EXTRAORDINARI  A  CÀRREC  DEL
ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES GENERALS. Aprovació inicial.-

Intervé el senyor Fernàndez manifestant que és el primer paquet d'inversions, i del que
es tracta és de canviar la font de finançament, en comptes d'anar tot a préstec, com
que les condicions d'aquest préstec no són com han sigut històricament bones, tenint
en compte que només s'ha presentat una sola entitat a oferir, que ha sigut valorada, i a
més a més amb les condicions no massa bones i amb una complexitat administrativa
important, hem cregut oportú fer aquest ajust.  Per finançar la part que hi havia de
préstec amb recursos propis, per tant, evidentment les inversions són les que hi havia
al pressupost. Hi ha una segona part, que fa referència a aquests 17.750 euros, que
correspon a una despesa aprovada per conveni  l'any 2012, que quan es va fer la
liquidació no es va incorporar al romanent, per tant ho recollim ara, en la liquidació
total del pressupost, aquesta partida no es va incorporar i el que fem ara és que la
incorporarem, vull dir que a vegades, quan fem la liquidació hi ha molta documentació,
moltes factures, moltes obligacions i aquesta es va quedar i no es va incorporar, per
tant, el que fem és incorporar-ho ara amb càrrec al romanent, que és el que hauria
tocat fer en el seu moment.
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- senyor Guerra: Si no ho vaig entendre malament dins d'aquesta modificació és on hi
havia la partida prevista per Retecork?

-  senyor  Fernàndez:  No això  va  ser  en  el  plenari  passat,  que  es  va  modificar  el
pressupost i s'hi va posar  els 80.000 euros per fer un préstec, que precisament a la
Junta de Govern d'avui ja hem aprovat el conveni per autoritzar-lo, això va ser en el
Ple passat. 

- senyora Galiana: Normalment, nosaltres sempre ens abstenim en les modificacions
pressupostàries, però en aquest cas, com que es tracta d'adaptar un formalisme d'una
despesa que ja s'ha fet, i per altra part l'adaptació a la Llei que correspon, entenem
que en aquest cas els hi donarem el nostre suport.

- senyora Recio: L'Entesa, com sempre, en temes de modificacions pressupostàries,
s'abstindrà.

- senyor Sabrià: Nosaltres també ens abstindrem, en tot cas, dir que considerem que
l'operació  és  correcta,  se'ns  va  avançar  en  el  seu  moment  aquesta  possibilitat  i
entenem que la dificultat d'accés a crèdit fa factible fer-ho, en tot cas no deixa de ser
una modificació de crèdit i per tant una decisió del govern i ens abstindrem. 

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Vista la memòria de la Regidoria d’Hisenda en la que es proposa una modificació
pressupostària consistent en suplement de crèdits mitjançant el romanent de tresoreria
i baixes per anul·lació.

Vist l’informe d’Intervenció de data 19 d’abril de 2013.

El  Ple  de  l'Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernàndez,  Rocas,  Rangel,  Vencells,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors  Gomez,  Pujol,  Prats  i  les  senyores  Frigola  i  Montalban  (CiU),  la  senyora
Galiana, el senyor Rodrigo (PP) i el senyor Guerra (PxC), total catorze vots a favor; les
abstencions dels senyors Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), la senyora
Recio i el senyor Genover (Entesa), total sis abstencions:

Primer.-  Aprovar l’expedient de modificació pressupostària, consistent en suplement
de crèdits mitjançant el romanent de tresoreria, que s’indica a continuació: 

• Suplement de crèdits 

Org. Pro. Eco. Descripció
Crèdits
totals inicial

Suplement
de crèdit

Crèdit  total
final

12 920 62600 Equipament informàtic 165.432,39 80.000,00 245.432,39

20 150 61906 Arranjament vorera ceip 321.545,06 36.000,00 357.545,06
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carrilet i carril bici

20 152 78001

Transferències
inversions  ascensors  i
edificis pla barris 250.000,00 125.000,00 375.000,00

20 170 63200

Inversions  estalvi  i
eficiència  energètica
equipam.pla barris 69.000,00 34.500,00 103.500,00

20 231 63201

Inversió  millora  i
aplicació  local  social
sauleda 129.222,00 64.611,00 193.833,00

21 150 61905
Millores  urbanes  -  pla
de qualitat urbana 605.738,53 100.000,00 705.738,53

21 150 77000
Transferència  capital
conveni urbanístic safra 111.162,00 111.162,00 222.324,00

21 151 64000
Plànols  i  projectes
tècnics 188.810,54 80.000,00 268.810,54

21 151 64002
Projectes  tècnics
desenvolupament poum 132.530,66 30.000,00 162.530,66

21 161 62300
Millores  xarxa
subministrament aigua 98.263,52 50.000,00 148.263,52

33 321 61900
Millores  edificis
ensenyament 97.203,04 9.017,84 106.220,88

42 336 62900

Inversió  projecte
suberografia museu del
suro anualitat 2013 500.000,00 150.000,00 650.000,00

46 335 62700
Equipament  teatre
municipal 23.046,00 7.000,00 30.046,00

62 340 62201 Equipaments esportius 15.459,96 6.000,00 21.459,96

71 150 62200
Execució  pla
senyalització 115.563,60 96.800,00 212.363,60

71 155 61900 Millores enllumenat 378.595,92 11.300,00 389.895,92

72 170 62200

Inversions  energies
renovables  i  estalvi
energètic immobles 44.197,14 6.000,00 50.197,14

3.245.770,3
6 997.390,84

4.243.161,2
0

• Crèdit extraordinari
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Org. Fun. Eco. Descripció
Crèdits
inicials c.extraord. Crèdit total

20 231 22609
Despeses  potenciació
joves pla de barris 0,00 17.752,00 17.752,00

• Fons de finançament

Concepte Denominació Import

870.00 Romanent de tresoreria per a despeses generals 1.015.142,84

Segon.- De conformitat amb el que disposa l’article 168 del Reial Decret Legislatiu
2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les
Hisendes Locals, publicar el present acord en el Butlletí Oficial de la Província, per un
termini de quinze dies hàbils, durant els quals s’admetran reclamacions i suggeriments
davant el Ple, el qual disposarà d’un mes per resoldre-les. En cas que no es presentin
reclamacions, l’expedient s’entendrà definitivament aprovat.

Tercer  .-    Donar trasllat, segons l’establert a l’article 29.2 del Reial Decret 1463/2007,
del present acord a la Direcció General de Coordinació Financera amb les Entitats
Locals del Ministeri d’Economia i Hisenda.

11.-  MODIFICACIÓ  PUNTUAL  NÚM.  3  DEL  PLA  ESPECIAL  URBANÍSTIC  DE
MASIES I CASES RURALS, PER A LA INCLUSIÓ DE LA FINCA CONEGUDA COM
HOTEL  EL  PARAISO  O  RESIDÈNCIA  ALBATROS,  A  L’AVINGUDA  DE  JESÚS
SERRA I SANTAMANS NÚM. 1-3, A LLAFRANC. Aprovació inicial.-

Intervé el senyor Rangel manifestant que aquesta és una modificació puntual del Pla
Especial de Masies i Cases Rurals que és l'eina, un cop modificada la Llei del Sòl, és
l'eina que en aquests moments trobem per poder tirar endavant una teòrica llicència
urbanística d'aquest sector. És, com es diu en el títol, una finca on hi havia abans
l'Hotel Paraiso, al Camí de la Font d'en Xecu, i que en aquests moments el que fem és
donar la cobertura i el marc legal per poder, més endavant, la possibilitat de donar
llicència. Inicialment això ho havíem intentat tramitar mitjançant un Pla Especial en sòl
no urbanitzable, i  des de les consultes que ens han fet arribar des de la Comissió
Territorial d'Urbanisme, se'ns ha dit que aquest era el camí que havíem de fer, i és el
que avui portem a aprovació inicial per seguir la seva tramitació normal de modificació
d'una figura del planejament derivat com és el Pla Especial de Masies i Cases Rurals. 

- senyor Rodrigo: Només per dir que amb aquesta suposo que després es demanarà
una ampliació de places, perquè és força important, i durant els vespres aquí hi ha
molta gresca i m'agradaria que hi hagués un control perquè realment aquests nois, uns
nois jovenets tots, els deixen anar i fan molt escàndol aquesta gent. 

- senyor Fernàndez: Està incorporat a la memòria una ampliació de places, però el

Ple de 30 d'abril de 2013 42



Ajuntament de Palafrugell

projecte comporta més coses.

- senyor Genover: Nosaltres sobre aquest punt volem fer unes consideracions, estem
a l'aprovació inicial d'un Pla Especial que fa referència a una casa de colònies, parlem
del Pla Especial de Masies i Cases Rurals, tots els que coneixem l'edifici crec que
coincidirem que no té res de masia ni de casa rural. A nivell urbanístic, fins fa poc
aquesta  ampliació  no  es  podia  fer  i  sembla  que ara,  una nova Llei  ho  possibilita.
Recordem que estem en sòl no urbanitzable, la major part en zona forestal i l'altra en
forestal de protecció territorial, s'amplia en 63 places noves. Pel que fa a l'activitat,
recordem que és una casa de colònies, l'activitat s'hi ajusta i la llicència d'activitats és
correcta?, i es compleix la normativa?. A més, ens situem al voltant de 300 places per
una casa de colònies, que aporta a Palafrugell?, llocs de treball?, ens pensem que no,
despeses en establiments?, tampoc, contractes per empreses del poble? Ens creiem
que tampoc, però en canvi sí que hem viscut la trajectòria de problemàtiques que ha
generat al llarg del temps, a la pròpia carretera i a la platja de Llafranc, especialment
que genera l'enuig dels turistes i dels empresaris hotelers, no coincideix amb el model
de turisme que sempre hem defensat, ben al contrari, estarem amatents i vigilants en
tot el procés, que creiem que no s'ajusta a les necessitats del nostre poble. En aquest
cas, en aquest punt, encara que sigui una aprovació inicial, nosaltres votarem que no.

- senyora Farrarons: Aquí se'ns demana que aprovem la incorporació d'un edifici en el
catàleg de Masies i Cases Rurals, potser l'eina que els hi ha facilitat Urbanisme tenia
més record de l'antiga casa de la Font d'en Xecu que l'edifici actual que hi ha ara. Els
requisits per formar part d'aquest catàleg, són tres, un, que sigui una masia tradicional
vinculada a l'activitat agrària, dos, que no sigui anterior als anys 50, i  tres, que es
conservi  almenys  el  70%  de  l'edifici.  Suposant  que  l'edifici  actual  complís  alguna
d'aquestes condicions, segons la Llei  3/2012, que s'esmenta en el seu document, una
vegada incorporada en el catàleg, i per raons arquitectòniques i històriques es poden
reconstruir i rehabilitar per destinar-la a usos hotelers, com consta que faran a la fitxa
annexa que ens han adjuntat a la documentació. 
Això, segons el Decret Llei de la Generalitat de Catalunya que recull els allotjaments
turístics, una casa de colònies no és un establiment hoteler i per tant, no s'adaptaria
als usos que permet aquesta Llei, per més contradicció que ja té l'ús reconegut de
Casa  de  Colònies,  s'anomena en  l'apartat  d'antecedents,  com a  tipus  d'edificació,
altres edificacions, subedificació hotel. Per tant, això inclouria una modificació d'usos
d'establiment  hoteler  que,  al  mateix  temps,  es  nega  i  es  restringeix  en  altres
establiments hotelers del municipi. La justificació de tot el projecte acaba dient que és
posar  un  límit  en  el  número  de  places  i  al  imposar  una condició  per  a  la  millora
paisatgística i funcional, la intervenció té un component de millora social notòria. 
L'equip de govern s'ha plantejat quin impacte social i de convivència representen els
clients d'un establiment de 300 places, que per definició funcionen amb grup?. Ells
poden  dir  que  els  dividiran  amb  grups  de  40,  de  60  o  amb  grups  de  30,  però
l'Ajuntament està preparat per cobrir les necessitats d'aquests usuaris? Tenim serveis
dimensionats  i  amb  quantitat  i  freqüència  adequats?,  tenim  lavabos,  papereres,
Policia, enllumenat?. I per altra banda, barrejar dos models turístics és molt perillós,
els  nostres  turistes  repetidors,  que  són  molts,  venen  aquí  perquè  Palafrugell  ha
aconseguit  escapar-se dels grans tour operadors i  hem sabut conservar la pau i  la
tranquil·litat  que altres municipis  han perdut,  vostès creuen que la gent  que es va
enamorar  d'aquest  poble  i  que  ha  comprat  una  segona  residència,  vindrien  si
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haguessin de conviure amb turisme de grups, siguin quines siguin les característiques
d'aquests grups?, és el que buscaven quan varen escollir una segona residència?. Per
altra banda, com a Palafrugellencs, estem molt orgullosos del nostre model turístic i
del que representa pel poble, tant que en el Pla de Dinamització Econòmica i cohesió
Social que estem elaborant entre tots, els tècnics de la casa, el govern i l'oposició, l'eix
VI,  diu “El paisatge i  la cultura,  com a referents del  nostre model turístic,  principal
motor de l'economia”.  Jo només voldria finalitzar dient que el text justificatiu acaba
concloent que amb totes aquestes justificacions es garanteix la viabilitat econòmica de
l'activitat,  doncs  a  vegades,  senyor  Regidor,  garantir  la  viabilitat  econòmica  d'una
activitat fa perillar el principal motor de l'economia, estic segura que l'Ajuntament, els
tècnics, i el govern, tenen capacitat suficient per solucionar el problema que representa
l'ordenació d'aquella part del municipi de Llafranc.

-  senyor Rangel:  Molt  breument  i  perquè ens entenguem una mica del  que estem
parlant,  estem  parlant  d'aspectes  urbanístics  i  vostès  els  estan,  entre  cometes,
acompanyant  d'aspectes  purament  d'usos  i  d'aspectes  relacionats  amb  l'afectació
d'aquesta activitat, con si aquesta activitat no existís, és a dir, el problema és, i jo no hi
entraré, però el problema és com i de quina manera som capaços, una, de dir,  es
tanca la barraqueta i aquesta activitat tanca, o dos, ser capaços de millorar, de posar
sobre la taula totes aquelles eines  perquè totes aquestes coses que vostès han estat
enumerant siguin clarament millorades i corregides, però el que sí que no voldria és,
des de la vesant purament de normativa urbanística, deixar aquesta pàtina d'indefinició
en relació a aquest punt, i en relació a la norma en la qual vostès s'han basat. Jo diria
que han fet un doble joc, primer han agafat la norma anterior i després han agafat la
modificació d'aquesta norma i d'aquí s'han tret el seu fil d'argumentació. Dir que si no
es fonamentés des d'una perspectiva clarament legal i des dels informes dels Serveis
tècnics,  que  ho  poguessin  validar,  aquest  equip  de  govern  no  tiraria  endavant  la
tramitació d'aquesta modificació puntual del Pla Especial urbanístic, que és el nom en
el qual nosaltres hi tenim incorporat el catàleg. No és el Pla Especial urbanístic de
protecció sinó que a més a més, dins d'aquest Pla Especial urbanístic hi ha el catàleg
d'edificacions en sòl no urbanitzable, i  és aquí on es demana que siguem capaços
d'incorporar aquesta modificació. 

- senyora Galiana: Nosaltres veiem que aquesta explotació ja està portant problemes i
ja està entrant en contradicció directa amb el model turístic que molta gent aprecia de
Palafrugell,  per  tant,  una modificació  urbanística que afavoreixi  una modificació  de
places, és més del mateix i és més d'un aspecte negatiu per Palafrugell, no ho podem
deslligar,  perquè  és  una  decisió  urbanística  però  que  afecta  al  nostre  model  de
turisme, i nosaltres pensem que, d'entrada, estem parlant d'una aprovació inicial, no
deixem tancada la porta a poder donar el suport a una aprovació definitiva sempre i
quan aquestes ampliacions que es puguin portar a terme, donada aquesta modificació,
tinguin  unes  garanties,  i  tinguin  algunes  garanties  que  si  és  que  alguna  cosa  es
modifica,  sigui  per  millorar-ho.  Si  això no es reflecteix  i  no ho veiem quan es faci
l'aprovació  definitiva,  si  això  no  queda  reflectit  i  no  queda  previst,  el  nostre  vot
possiblement serà en contra.  

- senyora Farrarons: No tenim clar si aquest edifici compleix la normativa per ser inclòs
a dins del catàleg de Masies i Cases de Pagès.
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Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Vist l’Expedient de modificació puntual núm. 3 del Pla especial urbanístic de masies i
cases rurals del Terme Municipal de Palafrugell, per a la inclusió de la finca coneguda
com Hotel El Paraiso o Residència Albatros, situada a l’avinguda de Jesús Serra i
Santamans núm. 1-3, a Llafranc, elaborat per l’equip tècnic de l’Àrea d’urbanisme de
l’Ajuntament, encapçalat per l’Arquitecte Municipal, el senyor Jordi Font Bel, atenent la
petició formulada per la societat Hotel Paraiso, SL.
 
Atès el  contingut  d’aquest  Expedient  on,  pel  que fa  a la justificació  de la  inclusió
d’aquesta finca al Pla especial urbanístic de masies i cases rurals, es remet al que
contempla l’article 3.2, d’aquest Pla especial, en el sentit que els criteris per a incloure
edificacions en el catàleg són:
 
- Que es tracti de masies tradicionals i cases rurals vinculades a l’activitat tradicional,
de tipologia agrària.
- Que siguin construccions anteriors a 1950.
-  Que conservin en més del  70% de la seva configuració,  la  tipologia volumètrica,
compositiva i constructiva original.
 
Atès que l’article 47 del Decret legislatiu 1/2012, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text
refós  de  la  Llei  d’urbanisme,  modificat  per  la  Lleu  3/2012,  de  22  de  febrer,  de
Modificació d’aquest Text refós, estableix la possibilitat de reconstruir i rehabilitar altres
construccions que no siguin les masies i cases rurals, que calgui preservar i recuperar
per  raons  arquitectòniques  o  històriques,  però  exigeix  que  aquestes  s’incloguin
prèviament en el catàleg de masies i  cases rurals i  que no es destinin a habitatge
familiar, però sí a altres usos, com és l’hoteler, amb l’exclusió de la modalitat d’hotel
apartament,en quin cas, en el catàleg es pot establir un límit en el nombre de places.
 
Atès que actualment, aquesta finca té reconegut l’ús de residència – casa de colònies
i, per tant, la seva inclusió en el catàleg li ha de permetre reconstruir i rehabilitar parts
de l’edifici amb l’objectiu de millorar aspectes ambientals i paisatgístics, alhora que
dotar a l’activitat existent d’unes característiques funcionals i d’accessibilitat ajustades
a les normatives sectorials vigents.
 
Atès que, a títol de conclusió, al document elaborat es manifesta que, amb la condició
específica que s’estableix a la fitxa, i que consisteix en limitar el número de places i en
imposar  una condició  per a  la millora paisatgística i  funcional,  la  intervenció té un
component  de  millora  social  notori  i  queda  garantida  la  viabilitat  econòmica  de
l’activitat.
 
Atès que la tramitació d’aquest expedient ha de seguir el procediment que determina
l’article 96 del Decret legislatiu 1/2012, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de
la  Llei  d’urbanisme,  modificat  per  la  Llei  3/2012,  de  22  de  febrer,  de  modificació
d’aquest Text refós tenint en compte, en concret, que la modificació de qualsevol dels
elements dels plans es subjectarà a les mateixes disposicions enunciades per a la
seva formació, és a dir, s’haurà de tenir en compte el que determinen els articles 67 i
80 del citat Decret legislatiu, modificat per la Llei 3/2012, de 22 de febrer, i s’han de
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seguir els tràmits previstos a l’article 85 del mateix Decret legislatiu 1/2010, modificat
per la Llei 3/2012.
 
Atès que en aquest Expedient de modificació puntual es concreta que durant la seva
tramitació caldrà sol·licitar  els  informes corresponents al  Departament d’Agricultura,
Alimentació  i  Acció  Social,  a  la  Direcció  General  d’Arquitectura  i  Paisatge  del
Departament de Territori i  Sostenibilitat i  als Serveis Territorials de Medi Ambient a
Girona.
 
Atès l’informe emès per la  Comissió  informativa  d’Urbanisme,  pla  de barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient, a la sessió celebrada el 22 d’abril  de
2013.
 
Atès l’informe conjunt emès pel Secretari de l’Ajuntament, el senyor Marià Vilarnau
Massa,  i  per  l’Assessora  Jurídica Municipal,  la  senyora  Júlia  Giró Val,  de data  29
d’abril de 2013, on manifesten, pel que fa al procediment per a l’aprovació d’aquest
expedient,  al  tractar-se  d’una  modificació  del  Pla  Especial  urbanístic  de   Masies  i
Cases Rurals del terme Municipal de Palafrugell, ha de complir el que determinen els
articles 96 i 97 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s'aprova el Text
refós de la Llei d'urbanisme, modificat per la Llei 3/2012 de 22 de febrer, en concret,
que la modificació de qualsevol dels elements dels plans es subjectarà a les mateixes
disposicions enunciades per a la seva formació, és a dir, s’han de tenir en compte el
que determina l’article 67 i 80 del citat Decret legislatiu i s’han de seguir els tràmits
previstos a l’article 85 del mateix text legal.
 
Atès que, al mateix informe, i dins l’aspecte procedimental, manifesten el següent:
 
“......
Dins l’aspecte procedimental d’acord amb el que disposen els arts 52 i 53 del Decret
legislatiu 2/2003 pel qual s’aprova el Text refós de la llei municipal i de regim local de
Catalunya, en relació a la Resolució de l’Alcaldia núm. 1493/2011, de 20 de juny de
2011, de delegació en el Ple de la Corporació, de la facultat d’aprovar els instruments
de  desenvolupament  del  planejament  general,  així  com els  instruments  de  gestió
urbanística i els projectes d’urbanització, l’aprovació inicial i la provisional corresponen
al Ple que haurà de prendre els seus acords per majoria simple i l’aprovació definitiva
correspon a la Comissió Territorial d’Urbanisme, d’acord amb el que es determina a
l’article 80.c) del Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text refós
de la Llei d’urbanisme.
 
Entre l’aprovació inicial i la provisional per part del Consistori, ha d’haver-hi un període
d’informació  pública  d’un  mes,  caldrà  sol·licitar  els  informes  corresponents  al
Departament d’Agricultura Ramaderia, Pesca, Alimentació i Medi Natural, a la Direcció
General  d’Arquitectura i  Paisatge del  Departament de Territori  i  Sostenibilitat  de la
Generalitat de Catalunya i als Serveis Territorials de Medi Ambient i, finalment, s’ha de
fer menció expressa que la competència per a l’aprovació definitiva correspon a la
Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona.”
 
Així  doncs,  la  Corporació  Municipal  pot  acordar  l’aprovació  inicial  d’aquesta
Modificació Puntual núm. 3 del Pla especial urbanístic de masies i cases rurals.”
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Atès el que preveu la Disposició addicional setena del Decret legislatiu 1/2012, de 3
d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, pel que fa al compliment
de les obligacions de publicitat per mitjans telemàtics. 

El  Ple  de  l'Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernàndez,  Rocas,  Rangel,  Vencells,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors  Gomez,  Pujol,  Prats  i  les  senyores  Frigola  i  Montalban  (CiU),  i  el  senyor
Guerra (PxC), total dotze vots a favor; els vots en contra dels senyors Sabrià, Vilà,
Lledó, la senyora Farrarons (ERC), la senyora Recio i el senyor Genover (Entesa),
total sis vots en contra; i l'abstenció de la senyora Galiana i el senyor Rodrigo (PP),
total dues abstencions:

Primer.- Aprovar inicialment l’Expedient de modificació puntual núm. 3 del Pla especial
urbanístic de masies i cases rurals del Terme Municipal de Palafrugell, per a la inclusió
de la finca coneguda com Hotel El Paraiso o Residència Albatros, situada a l’avinguda
de Josep Serra i Santamans núm. 1-3, a Llafranc, elaborat per l’equip tècnic de l’Àrea
d’urbanisme de  l’Ajuntament,  encapçalat  per  l’Arquitecte  Municipal,  el  senyor  Jordi
Font Bel, atenent la petició formulada per la societat Hotel Paraiso, SL.
 
Segon.- Disposar  l’obertura  d’un  període  d’informació  pública  d’un  mes  d’aquest
Expedient, amb la publicació dels respectius edictes al Butlletí Oficial de la Província i
a  un  diari  d’àmplia  difusió  provincial,  la  seva  col·locació  al  Tauler  d’edictes  de
l’Ajuntament, i la seva inserció al web municipal (www.palafrugell.cat) acompanyat d’un
còpia d’aquest Expedient, per a la seva consulta per mitjà telemàtic.
 
Tercer.- Trametre els exemplars necessaris d’aquest Expedient de Modificació Puntual
número 3 del Pla especial urbanístic de masies i cases rurals del Terme Municipal de
Palafrugell,  acompanyat d’una còpia de l’expedient administratiu d’aprovació i de la
certificació  del  present  acord  d’aprovació  inicial,  al  Departament  d’Agricultura
Ramaderia, Pesca, Alimentació i Medi Natural, a la Direcció General d’Arquitectura i
Paisatge del Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya i
als Serveis Territorials de Medi Ambient, perquè emetin els respectius informes.
 
Quart.- Notificar  aquest  acord a la societat  Hotel  El  Paraiso,  SL,  i  al  senyor  Pere
Miranda Marquès, en qualitat de representant d’aquesta societat 

12.-  SEGON  EXPEDIENT  D’OPERACIONS  JURÍDIQUES  COMPLEMENTÀRIES
DEL  PROJECTE  DE  REPARCEL•LACIÓ  DEL  PLA  DE  MILLORA  URBANA  DE
L’ÀMBIT DISCONTINU PMU-4.8 A/B, CARRER CHOPITEA – AVINGUDA ANTONI
J. ROVIRA, DE CALELLA. Aprovació.-

Intervé  el  senyor  Rangel  manifestant  que  els  expedients  d'operacions  jurídiques
complementàries d'un sector de planejament, no són res més que aquell  document
formal que és capaç de modificar petits aspectes i correccions, no ortogràfiques, però
sí correccions d'errors que s'han trobat en el seu redactat. El que s'ha produït és que
en el procés de redactat del procediment de la reparcel.lació s'ha produït un error en el
qual,  a  una  de  les  finques,  la  número  8,  se  li  adjudicaven  unes  càrregues  que
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corresponien a la número 6, no afecta per res ni les quantitats ni els totals d'aquesta
reparcel.lació, i el que es fa és tornar a portar al registre, mitjançant aquest document,
un cop tramitat, aquesta correcció.

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Vist que el  Ple de l’Ajuntament,  en sessió  ordinària  del  27 de gener de 2010,  va
aprovar definitivament el Projecte de reparcel·lació, en la modalitat de cooperació, del
Pla  de  millora  urbana  de  l’àmbit  discontinu  PMU-4.8,  carrer  Chopitea  –  avinguda
Antoni J. Rovira, a Calella.
 
Atès que el Ple Municipal, a la sessió ordinària del 26 d’agost de 2010, va aprovar el
primer  Expedient  d’operacions  jurídiques  complementàries  del  Projecte  de
reparcel·lació,  en  la  modalitat  de  cooperació,  del  Pla  de  millora  urbana de l’àmbit
discontinu PMU-4.8, carrer Chopitea – avinguda Antoni J. Rovira, a Calella.
 
Atès que aquest Projecte de reparcel·lació va adjudicar a l’Ajuntament de Palafrugell
les finques resultants números 6 i 8, en concepte del 10% d’aprofitament mig.
 
Atès que,  en  realitat,  a  la  finca  resultant  número  5  se  li  va  adjudicar  un  8,88%
d’aprofitament  urbanístic,  la  qual  cosa  representava  un  defecte  d’adjudicació  de
l’1,12% i,  en conseqüència,  aquest  defecte d’adjudicació  es compensava amb una
indemnització per import de 40.767,02 €, a percebre per l’Ajuntament en el moment en
que s’efectuï la liquidació de les quotes urbanístiques contemplades en el compte de
liquidació.
 
Atès que aquesta mateixa situació es va donar amb la finca adjudicada número 8,
també  adjudicada  a  l’Ajuntament,  amb  un  coeficient  del  8,88%  d’aprofitament
urbanístic, compensant-se el defecte d’adjudicació de l’1,12% amb una indemnització
per la quantitat  de 28.056,25 €, a percebre per l’Ajuntament en el  moment en que
s’efectuï  la  liquidació  de  les  quotes  urbanístiques  contemplades  en  el  compte  de
liquidació.
 
Atès que aquestes diferències d’adjudicació varen quedar inscrites al Registre de la
Propietat  de  Palafrugell,  a  la  finca  registral  número  30.922,  pel  que  fa  a  la  finca
adjudicada  número  6,  i  a  la  finca  registral  número  30.924,  pel  que  fa  a  la  finca
adjudicada número 8, amb una afecció al cobrament en favor de l’Ajuntament, de les
indemnitzacions contemplades, 40.767,02 € i 28.056,25 €, respectivament.
 
Atès que en data 22 de gener de 2013, l’Ajuntament va formalitzar una escriptura de
permuta amb la societat  Xavcoma,  SL, per la qual  permutava la finca de titularitat
municipal número 6 del Projecte de reparcel·lació del PMU-4.8, amb la finca número
3.3,  del  Projecte  de reparcel·lació  del  sector  SUD-1.12,  Brugueres  2,  propietat  de
Xavcoma, SL.
 
Atès que,  quan  es  va  formalitzar  la  citada  escriptura  de  permuta,  ambdues  parts
acordaren i  varen donar la seva conformitat a que l’afecció urbanística en favor de
l’Ajuntament, que consta a la finca registral número 30.922, corresponent a la parcel·la
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adjudicada número 6 del Projecte de reparcel·lació del PMU-4.8, es traslladés i passés
a afectar la finca registral número 30.924, que correspon a la finca adjudicada número
8 del mateix projecte de reparcel·lació, de titularitat municipal, mitjançant la tramitació
d’un expedient d’operacions jurídiques complementàries.
 
Atès el  que disposa l’article 168.1.a del  Decret 305/2006, de 18 de juliol,  pel qual
s’aprova el Reglament de la Llei d’urbanisme, en el sentit que quan la rectificació d’un
projecte de reparcel·lació tingui per objecte el trasllat de les càrregues preexistents,
aquesta  es  podrà  fer  mitjançant  una  operació  jurídica  complementària,  amb
compareixença de les persones interessades i reflectint-se l’acord adoptat en l’acte
d’aprovació.
 
Atès el document d’aquest Segon expedient d’operacions jurídiques complementàries
del Projecte de reparcel·lació del Pla de millora urbana de l’àmbit discontinu PMU-4.8
A/B, carrer Chopitea – avinguda Antoni J. Rovira, de Calella, elaborat conjuntament
entre l’Àrea d’Urbanisme i l’Àrea d’Assessoria Jurídica de l’Ajuntament.
 
Atès que  existeix  el  vist  i  plau  previ  de  la  societat  Xavcoma,  SL,  formalitzat  en
escriptura pública, en el sentit de donar la seva conformitat a la tramitació del present
expedient d’operacions jurídiques complementàries.
 
Atès l’informe emès per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient, a la sessió celebrada el 22 d’abril  de
2013.
 
Atès l’informe conjunt emès pel Secretari de l’Ajuntament, el senyor Marià Vilarnau
Massa,  i  per  l’Assessora  Jurídica Municipal,  la  senyora  Júlia  Giró Val,  en data  24
d’abril de 2013, on manifesten, a títol de conclusió, que la proposta de modificació que
contempla  aquest  segon  expedient  d’operacions  jurídiques  complementàries  es
refereix només al trasllat de les càrregues preexistents, amb acord unànime de les
parts  afectades  i  interessades,  i  sense  que  afecti  als  altres  titulars  de  finques
aportades en la comunitat  reparcel·latòria,  per  la qual  cosa consideren que es pot
aprovar  el  present  expedient  d’operacions  complementàries  del  Projecte  de
reparcel·lació, en la modalitat de cooperació, del PMU–4.8, carrer Chopitea - avinguda
Antoni  J.  Rovira,  a  Calella,  promogut  per l’Ajuntament,  amb compareixença de les
persones  interessades  per  formalitzar  l’acord  que  haurà  de  reflectir-se  en  l’acte
d’aprovació.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Aprovar  el  Segon  expedient  d’operacions  jurídiques  complementàries  del
Projecte de reparcel·lació del Pla de millora urbana de l’àmbit discontinu PMU-4.8 A/B,
carrer Chopitea – avinguda Antoni J. Rovira, de Calella.
 
Segon.- Notificar aquest acord a la propietat directament afectada per la tramitació
d’aquest expedient, Xavcoma, SL.
 
Tercer.- Facultar  àmpliament  al  senyor  Alcalde, el  senyor  Juli  Fernández  Iruela,  i
subsidiàriament el Tinent d’Alcalde o Regidor en qui delegui o el  que exerceixi les
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seves funcions, per a la formalització dels documents i tràmits necessaris derivats de
l’adopció del present acord.

13.-  VENDA  D’UNA  PARCEL•LA  SOBRERA  SITUADA  ENTRE  ELS  CARRERS
COVA DEL BISBE I SA RONCADORA, A LA URBANITZACIÓ AIGUA XELIDA, A
TAMARIU, TERME MUNICIPAL DE PALAFRUGELL. a) Segregació. b) Adjudicació
als propietaris confrontants. c) Aprovació.

Intervé  el  senyor  Rangel  manifestant  que  l'especial  configuració  urbanística  de  la
urbanització d'Aigua Xelida, fa que a dins de les diferents configuracions dels carrers,
les  parcel·les  i  els  solars  que s'hi  produeixen,  en el  seu moment,  quan es va fer
aquesta urbanització,  s'hi  varen deixar  un espais,  alguns intersticials,  alguns altres
espais  de zones verdes,  i  alguns altres  espais  de comunicació  entre els  diferents
carrers que, per la pendent i l'orografia necessitaven i tenien aquesta funció. Al llarg de
la història de la urbanització, el que s'ha produït és que tots aquests espais i els vials
han  anat  mantenint  alguna  funció,  excepte  alguns  que  ja  en  el  procediment  de
planejament de l'anterior POUM, a l'any 2006, s'havien eliminat a fi i efecte d'entendre
que no tenien cap validesa que existissin unes comunicacions entre dos carrers que
no portaven a cap lloc i que era més fàcil fer servir la pròpia vorera del carrer. A partir
d'aquí,  s'entra amb unes dificultats  de manteniment,  de definir  quins són els  límits
reals, i és des d'aquesta perspectiva de l'eficàcia que l'Ajuntament, un cop se'ns ha
demanat, per part dels veïns, la possibilitat de poder comprar aquesta petita parcel.la
que podia representar el vial aquest que s'ha classificat com a parcel.la sobrera, que fa
unes mides del voltant d'uns 40 m2, es pugui arribar a acceptar les ofertes que fan els
dos  veïns,  que  l'Ajuntament  valora  i  porta  a  aprovació  la  seva  adjudicació  als
propietaris. 

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència:

Vist l’escrit presentat per la senyora Margarita Mediñà Mompel, en nom i representació
del senyor Xavier Françoise Yvon Rauwels i de la senyora Sophie Lydie A Vandeven,
amb data d’entrada 1 de febrer de 2013 i número de registre 1604, on fa un oferiment
de compra de part del sobrant de via pública (78,54 m2) que confronta amb la seva
propietat,  situada  al  carrer  Sa  Roncadora  números  19-21,  a  la  urbanització  Aigua
Xelida,  a  Tamariu,  terme municipal  de  Palafrugell,  que  es  correspon amb la  finca
registral número 21.370, inscrita al Registre de la Propietat de Palafrugell al tom 2864,
llibre 502, foli 203, inscripció 8ª, a nom del senyor Xavier Françoise Yvon Pauwels i de
la senyora Sophie Lydie A Vandeven, a títol de compra.
 
Atès  l’escrit  presentat  pel  senyor  Joan Llimargas Coll,  en  nom i  representació  del
senyor Jean Paul Andrivet,  amb data d’entrada 26 de febrer de 2013 i  número de
registre 2801, on fa un oferiment de compra de part del sobrant de via pública (65,24
m2) que confronta amb la seva propietat, situada al carrer Cova del Bisbe número 18,
a  la  urbanització  Aigua Xelida,  a  Tamariu,  terme municipal  de Palafrugell,  que  es
correspon amb la finca registral número 5.884, inscrita al Registre de la Propietat de
Palafrugell al tom 3313, llibre 293, foli 4, inscripció 6ª, a nom del senyor Jean Paul
Henri Andrivet i de la senyora Valerie Marie Andree Grezaud, a títol de compra.
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Atès que per acord del Ple de l’Ajuntament pres en sessió celebrada el dia 29 de
gener de 2013, es va acordar la declaració de parcel·la sobrera d’un tros de terreny
sobrant  de  via  pública,  amb  una  superfície  de  143,78  m2,  situat  transversalment
dividint les parts posteriors de dues finques, una amb façana al carrer de la Cova del
Bisbe i l’altra amb façana al carrer de Sa Roncadora, a la urbanització Aigua Xelida, a
Tamariu, terme municipal de Palafrugell, desafectant-lo de la qualificació jurídica de bé
de domini afecte a l’ús públic i modificant l’Inventari de béns municipals, deixant-ne de
formar part com a bé de domini públic i passant-ne a formar part com a bé patrimonial.
 
Atès  que el tros de terreny objecte d’aquesta desafectació, va quedar inscrit  en el
Registre de la Propietat de Palafrugell en data 25 de febrer de 2013, i es correspon
amb la finca registral número 31.233, inscrita al tom 3412, llibre 901, foli 37, inscripció
1ª, a nom de l’Ajuntament de Palafrugell, i té la següent descripció:   
 
Descripció:
 
Tros  de  terreny  de  forma  allargada  i  irregular  amb  una  superfície  segons  recent
medició de cent quaranta-tres metres amb setanta-vuit decímetres quadrats (143,78
m2),  situat  transversalment  dividint  les  parts  posteriors  de dues  finques,  una amb
façana al carrer de la Cova del Bisbe i l’altra amb façana al carrer de Sa Roncadora, a
la  urbanització  Aigua Xelida,  a  Tamariu,  terme municipal  de Palafrugell.  Llinda;  al
Nord, amb finca propietat del senyor Jean Paul Henri Andrivet i de la senyora Valerie
Marie Andree Grezaud; al Sud, amb finca propietat del senyor Xavier Françoise Yvon
Pauwels  i  de la  senyora Sophie Lydie Vandeven;  a l’Est,  amb zona verda pública
(aLP); i a l’Oest, amb pas públic de vianants.   
 
Atès el contingut de l’informe emès per l’arquitecte municipal en data 18 de desembre
de 2012, on, entre altres, es valora aquesta porció de terreny en la quantitat de cinc mil
cinc-cents deu euros, (143,78 m2 x 38,32 €/m2 = 5.510 €), i s’informa que les porcions
objecte  de  venda  s’hauran  d’agregar  a  les  respectives  finques  confrontants  dels
adquirents.
 
Atès que d’acord amb el certificat emès pel secretari accidental en data 10 d’abril de
2013, el valor de la referida finca de propietat municipal, cinc mil cinc-cents deu euros,
no excedeix el vint-i-cinc per cent dels recursos ordinaris del pressupost consolidat de
la Corporació per a l’any 2013.
 
Atès que a efectes de poder transmetre a les propietats confrontants les dues porcions
de terreny, cal prèviament segregar i definir les porcions objecte de posterior venda, de
manera que les dues parcel·les resultants s’ajustin al criteri més racional d’ordenació
del sòl, per la qual cosa tindran la següent descripció:
 
a) 
 
Descripció porció segregada:
 
Urbana.  Tros  de  terreny  de  forma  allargada  i  irregular  resultat  d’una  segregació
practicada a la finca matriu, amb una superfície de seixanta-cinc metres amb vint-i-
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quatre  decímetres  quadrats  (65,24  m2),  situada  a  la  urbanització  Aigua  Xelida,  a
Tamariu, terme municipal de Palafrugell. Llinda: al Nord, amb finca propietat del senyor
Jean Paul Henri Andrivet i de la senyora Valerie Marie Andree Grezaud; al Sud, amb la
major finca de la qual s’ha segregat; a l’Est, amb zona verda pública (aLP); i a l’Oest,
amb pas públic de vianants.   
 
b) 
 
Descripció finca matriu restant:
 
Urbana.  Tros  de  terreny  de  forma  allargada  i  pràcticament  rectangular  amb  una
superfície  restant,  després  d’haver-s’hi  practicat  una  segregació,  de  setanta-vuit
metres  amb  cinquanta-quatre  decímetres  quadrats  (78,54  m2),  situada  a  la
urbanització Aigua Xelida, a Tamariu, terme municipal de Palafrugell. Llinda: al Nord,
amb  porció  segregada  d’aquesta;  al  Sud,  amb  finca  propietat  del  senyor  Xavier
Françoise Yvon Pauwels i de la senyora Sophie Lydie A Vandeven; a l’Est, amb zona
verda pública (aLP); i a l’Oest, amb pas públic de vianants.   
 
Atès el contingut de l’informe emès conjuntament per l’assessora jurídica municipal i el
secretari en data 24 d’abril de 2013.
 
Atès el  contingut dels articles 40 i  44 del  Reglament de patrimoni  dels ens locals,
aprovat pel Decret 336/1988, de 17 d’octubre.
 
Atès  el que estableix l’article 88 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de règim
jurídic  de  les  administracions  públiques  i  del  procediment  administratiu  comú,
modificada per la Llei 4/1999, de 13 de gener.
 
Atès que l’adopció de l’acord correspon al Ple municipal, d’acord amb l’article 52 del
Decret  Legislatiu  2/2003,  de  28  d’abril,  pel  qual  s’aprova  el  Text  refós  de  la  Llei
Municipal i de règim Local de Catalunya.
 
Atès el contingut de l’informe de la Comissió Informativa d’Urbanisme, Pla de Barris,
Obres Públiques, Serveis Municipals i Medi Ambient, emès en data 22 d’abril de 2013. 

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Aprovar  la  segregació  d’una porció  de terreny de la  major  finca,  registral
número  31.233,  inscrita  al  tom  3412,  llibre  901,  foli  37,  inscripció  1ª,  a  nom  de
l’Ajuntament de Palafrugell, i que tindrà la següent descripció:
 
a) Descripció:
 
Urbana.  Tros  de  terreny  de  forma  allargada  i  irregular  resultat  d’una  segregació
practicada a la finca matriu, amb una superfície de seixanta-cinc metres amb vint-i-
quatre  decímetres  quadrats  (65,24  m2),  situada  a  la  urbanització  Aigua  Xelida,  a
Tamariu, terme municipal de Palafrugell. Llinda: al Nord, amb finca propietat del senyor
Jean Paul Henri Andrivet i de la senyora Valerie Marie Andree Grezaud; al Sud, amb la
major finca de la qual s’ha segregat; a l’Est, amb zona verda pública (aLP); i a l’Oest,
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amb pas públic de vianants.
 
Segon.- Un cop efectuada la segregació descrita en el punt primer, la finca matriu,
registral 31.233, passarà a tenir la següent descripció:
 
b) Descripció:
 
Urbana.  Tros  de  terreny  de  forma  allargada  i  pràcticament  rectangular  amb  una
superfície restant després d’haver-s’hi practicat una segregació de setanta-vuit metres
amb cinquanta-quatre decímetres quadrats (78,54 m2), situada a la urbanització Aigua
Xelida,  a  Tamariu,  terme  municipal  de  Palafrugell.  Llinda:  al  Nord,  amb  porció
segregada d’aquesta; al Sud, amb finca propietat del senyor Xavier Françoise Yvon
Pauwels i de la senyora Sophie Lydie A Vandeven; a l’Est, amb zona verda pública
(aLP); i a l’Oest, amb pas públic de vianants.   
 
Tercer.- Procedir a la venda directa al senyor Jean Paul Henri Andrivet i a la senyora
Valerie Marie Andree Grezaud com a propietaris confrontants, de la porció descrita al
punt primer, lletra a), com a finca patrimonial que és, per l’import de dos mil cinc-cents
euros (2.500 €),  amb la condició que la mateixa haurà de ser agregada a la finca
confrontant, registral número 5.884.  
 
Quart.- Procedir  així  mateix  a  la  venda  directa  al  senyor  Xavier  Françoise  Yvon
Pauwels i a la senyora Sophie Lydie A Vandeven, com a propietaris confrontants, de la
porció descrita al punt segon, lletra b), com a finca patrimonial que és, per l’import de
tres mil  nou euros amb seixanta-cinc cèntims (3.009,65 €), amb la condició que la
mateixa haurà de ser agregada a la finca confrontant, registral número 21.370.  
 
Cinquè.- Facultar àmpliament a l’Alcalde President, el senyor Juli Fernández Iruela, i
subsidiàriament el Tinent d’Alcalde o Regidor en qui delegui, o el que exerceixi les
seves funcions, per a la formalització de tots els documents, així com per a portar a
terme totes les actuacions que es derivin de l’execució d’aquest acord.
 
Sisè.- Donar trasllat d’aquest acord a tots els interessats, l’Àrea d’urbanisme, a l’Àrea
d’intervenció, a la Tresoreria municipal i a la Direcció General d’Administració Local del
Departament de Governació i Relacions Institucionals de la Generalitat de Catalunya
per al seu coneixement i als efectes oportuns. 

14.-  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  D'ESQUERRA  REPUBLICANA  DE
CATALUNYA SOBRE L'EXERCICI DE LA SOBIRANIA FISCAL A L'AJUNTAMENT
DE PALAFRUGELL.- Aprovació.-

Copiada textualment la moció, diu així:

“Exposició de motius:

Catalunya pateix dins l’Estat espanyol un espoli fiscal continuat, que sumat a l’espoli
interessat  de  les  grans  corporacions  financeres  i  el  frau  fiscal  centrat  en  grans
empreses  i  fortunes  que  pateix  el  nostre  poble,  afecta  i  agreuja  la  retallada  de

Ple de 30 d'abril de 2013 53



Ajuntament de Palafrugell

prestacions socials bàsiques com la sanitat, els serveis socials i l’educació, perjudica
l’economia del  nostre país i  fa encara més pregona la crisi  econòmica que colpeix
Catalunya amb especial virulència.

Simultàniament  a  aquest  espoli  fiscal,  l’Estat  espanyol  ha  demostrat  una  absoluta
deslleialtat amb les institucions catalanes, amb la Generalitat i els Ajuntaments, en no
satisfer-los  una  gran  quantitat  de  deutes  contrets,  pressupostats  i  que  la  pròpia
legislació espanyola reconeix.

L’espoli fiscal i els deutes de l’Estat amb Catalunya s’ha mantingut al llarg dels anys,
fins  i  tot  mentre  s’augmentava  la  càrrega  fiscal  que,  en  aquests  moments,  és
homologable a la dels països rics d’Europa, mentre es reben unes prestacions socials
molt allunyades de les mitjanes europees.

Davant  d’aquesta  clamorosa  situació,  és  del  tot  just  que  els  ajuntaments  catalans
passin de la denúncia a aplicar mesures que permetin pal•liar aquest greuge, i posar
les bases per a una solució definitiva.

Per aconseguir  l’objectiu de posar fi  a  l’espoli  fiscal  és imprescindible que tots els
impostos que actualment paguen les institucions i  els ciutadans del  nostre país es
liquidin a l’Agència Tributària de Catalunya,  en lloc de fer-ho a l’Agència Tributària
espanyola, que actualment recapta prop del 95% dels impostos suportats a Catalunya.

Seguint  aquestes  premisses  els  empresaris  i  municipis  adherits  a  la  Plataforma
“Catalunya Diu Prou”, fa un any que estan presentant i  liquidant les seves taxes a
Catalunya, tant l’ATC com l’AEAT han reconegut la legalitat  de la seva acció amb
diferents  actes  administratius  que  certifiquen  el  compliment  de  les  obligacions
tributaries dels usuaris que han escollit aquesta opció de pagament.

Els Ajuntaments catalans, com a institució més propera a la ciutadania i compromesa
amb les dificultats socials que comporta l’espoli fiscal, podem i hem de contribuir a
l’objectiu de posar fi a aquest espoli que pateix Catalunya, exercint la sobirania fiscal i
ingressant a l’Agència Tributària de Catalunya els impostos que fins ara ingressàvem a
l’Agència Tributària espanyola. 

Aquest  és  un  acte  completament  legal,  com  ha  quedat  demostrat  a  partir  dels
ajuntaments  que  ja  exerceixen  la  Sobirania  Fiscal.  I  té  la  cobertura  d’entitats
municipalistes com l’Assemblea de Municipis per la Independència, que el 15 de febrer
de 2013,  reunida en assemblea,  va aprovar  per  unanimitat  “que tots  els  municipis
adherits comencin a exercir tot seguit, la Sobirania Fiscal per la qual passin a ingressar
els impostos dels seus treballadors (IRPF) i IVA a l’Agència Tributària Catalana, en lloc
de fer-ho a l’Agència espanyola.  Això,  ho podran fer  per designació del  Ple o per
voluntat dels seus Batlles i equips de Govern.

Proposta d'acord:

P  rimer.-   Demanem  a  l’Alcalde  amb  la  corresponsabilitat  de  tots  els  electes  que
mostrin conformitat en aquest punt, que exerceixin la sobirania fiscal i  ingressin els
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pagaments que hagi d’efectuar l'Ajuntament de Palafrugell, corresponents a l' Impost
sobre la  Renda de les Persones Físiques (IRPF),  i  també en cas d'haver-n'hi,  els
corresponents  a  l'Impost  sobre  el  Valor  Afegit  (IVA),  a  l'Agència  Tributària  de
Catalunya,  en  comptes  d’efectuar-los  a  l'Agència  Tributària  espanyola  com  s’han
realitzat fins ara.

Segon.- Adreçar a aquells ciutadans o empreses de Palafrugell que vulguin acollir-se
a aquesta pràctica a les plataformes, entitats o associacions que donin assessorament
en aquest tema.

Tercer.- Demanar  a  l’Alcalde  que  trameti  aquesta  proposta  a  l’AMI  per  tal  de
consensuar  un  calendari  d’actuació  conjunta  que  aglutini  el  màxim  de  municipis
adherits a l’Associació de Municipis per la Independència.

Quart.- Instar el Govern de la Generalitat de Catalunya a treballar coordinat amb les
Associacions Municipalistes de Catalunya per la creació de la Hisenda pròpia.

Cinquè.- Notificar el present acord a la Conselleria d'Economia de la Generalitat de
Catalunya, a l'Associació de Municipis per la Independència, a la Plataforma Catalunya
Diu Prou. I a l’Agència Tributària de Catalunya.

Intervé el senyor Sabrià, manifestant que en primer lloc vol agrair la presència avui
aquí  dels  membres  de  l'Assemblea  Nacional  Catalana,  que  són  també  promotors
d'aquestes  mocions,  de  fet  amb  la  presentació  aquí  seguim  la  línia  fixada  per
l'Associació  de  Municipis  per  la  Independència,  on  es  proposa  sumar-se  a  un
moviment creixent d'ajuntaments que exerceixen la sobirania fiscal, i que per tant, el
que fan és no ingressar els impostos a l'Agència Tributària Espanyola. Creiem que és
de rebut fer-ho en un municipi que és membre d'aquesta Associació i que creiem que
compta amb el suport suficient per tirar-ho endavant. La proposta és que s'ingressin
els diners a l'Agència Tributària Catalana en comptes de a l'espanyola, malgrat que
posteriorment aquesta Agència Tributària Catalana els envia a la Hisenda espanyola.
Amb aquesta acció, Palafrugell està preparada per al moment en què tècnicament i
legislativament ens toqui recaptar tots els nostres impostos i que aquests es quedin a
Catalunya. Som conscients que en alguns casos i fent la seva feina, els interventors
dels municipis han redactat informes negatius respecte aquesta possibilitat i per això
també, a través de la proposta aprovada a Vic, el que es fa és incloure un punt número
tres  que  el  que  demana  l'Alcalde  és  que  es  consensuï  un  calendari  d'actuació
conjunta, que aglutini els municipis i que permeti crear la situació per tant que això es
pugui  tirar  endavant  malgrat  que  també  han  de  ser  tots  conscients  que  els
Ajuntaments que ja ho han fet fins ara, als pocs dies, quan han demanat un informe
sobre la seva situació a l'Estat Espanyol, se'ls hi ha reconegut que no tenien cap deute
en aquells moments. Entenem que aquesta proposta és una proposta que permet tirar-
ho endavant i que ens prepara per al moment en què quedin trencades les relacions
amb l'Estat, que tinguem els mecanismes i els recursos per tirar-ho endavant.
No em voldria allargar més, simplement llegir molt ràpid les propostes d'acord:
Demanar  a  l’Alcalde  amb  la  corresponsabilitat  de  tots  els  electes  que  mostrin
conformitat en aquest punt, que exerceixin la sobirania fiscal i ingressin els pagaments
que hagi  d’efectuar  l'Ajuntament  de Palafrugell,  corresponents  a l'  Impost  sobre la
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Renda de les Persones Físiques (IRPF), i també en cas d'haver-n'hi, els corresponents
a l'Impost sobre el Valor Afegit (IVA), a l'Agència Tributària de Catalunya, en comptes
d’efectuar-los a l'Agència Tributària espanyola com s’han realitzat fins ara.
Adreçar a aquells ciutadans o empreses de Palafrugell que vulguin acollir-se a aquesta
pràctica a les plataformes, entitats o associacions que donin assessorament en aquest
tema.
Demanar a l’Alcalde que trameti aquesta proposta a l’AMI per tal de consensuar un
calendari d’actuació conjunta que aglutini el màxim de municipis adherits a l’Associació
de Municipis per la Independència.
Instar  el  Govern  de  la  Generalitat  de  Catalunya  a  treballar  coordinat  amb  les
Associacions Municipalistes de Catalunya per la creació de la Hisenda pròpia.
 Notificar el present acord a la Conselleria d'Economia de la Generalitat de Catalunya,
a l'Associació de Municipis per la Independència, a la Plataforma Catalunya Diu Prou,
que no ho he esmentat però és qui va començar tota quest moviment. I a l’Agència
Tributària de Catalunya.

- senyor Fernàndez: En aquest cas, el govern, com en tots els altres casos, sempre ha
conat llibertat de vot a aquestes propostes. Jo només volia fer dues puntualitzacions
que crec que són molt importants. La primera és que quan hi va haver la moció jo vaig
demanar un informe a Intervenció i  demano que el  senyor Interventor enviï  aquest
informe a tots  els  portaveus,  i  que a més a més s'ajunti  a l'acta d'aquesta sessió
l'informe  desfavorable  a  aquesta  moció.  S'hauria  pogut  optar  per  dues  vies,  no
incorporar la moció a l'ordre del dia, perquè la Llei m'emparava per no posar-li, però,
pel debat, penso que era bo posar-li perquè aquí sempre s'han posat a l'ordre del dia,
però com a alcalde he d'advertir i posar en coneixement de tots, que aquest informe hi
serà i que a més a més estarà dins de la pròpia acta de la sessió d'avui i per tant, dit
això, com he dit abans, el govern dóna llibertat de vot als seus membres i en tot cas,
després si algú vol fer explicació de vot ho podrà fer.

A continuació es transcriu literalment l'informe del senyor Interventor accidental, de
data 27 d'abril de 2013:

D'acord amb la petició  de l'Alcaldia d'aquest Ajuntament de data 26 d'abril de 2013
s'emet el present informe referent a la moció presentada pel grup municipal d'Esquerra
Republicana de Catalunya que en el  seu punt primer sol·licita que l'Ajuntament de
Palafrugell ingressi els pagaments que hagi d'efectuar en concepte d'Impost sobre la
Renda de les Persones Físiques (IRPF) i Impost sobre el Valor Afegit (IVA)  a
l'Agència Tributària de Catalunya en comptes de a l'Agència Tributària de
l'Administració de l'Estat. .

En relació a la qüestió plantejada resulta d'aplicació la següent normativa:

-          article 204 de la Llei Orgànica 6/2006 per la que s'aprova la reforma de
l'Estatut d'Autonomia de Catalunya, que estableix

1. la gestió, la recaptació, la liquidació i la inspecció de tots els tributs propis de
la Generalitat de Catalunya, i també, per delegació de l’Estat, dels tributs
estatals cedits totalment a la Generalitat, corresponen a l’Agència Tributària de
Catalunya.

2. la gestió, la recaptació, la liquidació i la inspecció dels altres impostos de
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l’Estat recaptats a Catalunya corresponen a l’Administració tributària de l’Estat,
sens perjudici de la delegació que la Generalitat en pugui rebre ni de la
col·laboració que es pugui establir especialment quan ho exigeixi la naturalesa
del tribut.

Per a desplegar el que determina el paràgraf anterior, s’ha de constituir, en el
termini de dos anys, un consorci, o un ens equivalent, amb participació paritària
de l’Agència Estatal d’Administració Tributària i de l’Agència Tributària de
Catalunya. El Consorci es pot transformar en l’Administració tributària a
Catalunya.

3. les dues administracions tributàries han d’establir els mecanismes
necessaris per a permetre la presentació i la recepció a les oficines respectives
de les declaracions i la resta de documentació amb transcendència tributària
que hagin de produir efectes davant l’altra administració, amb vista a facilitar el
compliment de les obligacions tributàries dels contribuents.

Lla Generalitat participa, en la forma que es determini, en els ens o organismes
tributaris de l’Estat responsables de la gestió, la recaptació, la liquidació i la
inspecció dels tributs estatals cedits parcialment.

4. l’Agència Tributària de Catalunya s’ha de crear per llei del parlament i
disposa de plena capacitat i atribucions per a l’organització i l’exercici de les
funcions a què fa referència l’apartat 1.

-          Llei 7/2007, de 17 de juliol, de l'Agència Tributària de Catalunya. Article 2 on
es regulen les funcions atribueix a aquest òrgan les funcions de  gestió, 
recaptació,  liquidació i  inspecció de tots els tributs propis  i els cedits totalment
a la Generalitat de Catalunya , en relació a la resta de tributs  es  podran
assumir  per  delegació  d'acord  amb  l'establert  a  l'article  204.2  de  l'Estatut
d'Autonomia de Catalunya.

-          Llei Orgànica 8/1980, de 22 de setembre , de finançament de les
Comunitats Autònomes. Article 9 i 10 on es regula els conceptes de tributs
propis i cedits.

-          Llei 22/2009, de 18 de desembre, que regula el sistema de finançament de
les Comunitats Autònomes en règim comú . Article 8 que regula el percentatge
de participació de les Comunitats Autònomes en l'IRPF i IVA.(50%)

-          Llei 58/2003, de 17 de desembre, Llei General Tributària. Articles 19 a 29
que regula les obligacions tributàries, tant les corresponents a l'obligació
tributària principal com les accessòries i formals, i  articles 191 a 206 que
classifica les infraccions i sancions tributàries.

-          Llei 35/2006, de 28 de novembre, Llei de  l'Impost sobre la Renda de les
Persones Físiques. Article 99 que estableix l'obligació de retenir per part de les
persones  que  abonin  determinades  rendes  subjectes  a  l'impost  i  ingressar
l'import retingut al Tresor públic i l'article105 que estableix les obligacions dels
retenidors de practicar la corresponent retenció i presentar en termini , lloc i
forma les declaracions de les quantitats retingudes d'acord amb els models que
aprovi el Ministeri d'Economia i Hisenda.

-          Ordre del Ministeri d'Economia i Hisenda EHA /586/2011 que aprova el
model 111 per donar compliment a l'obligació de declarar i ingressar les
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quanties retingudes de l'IRPF per rendiments de treball i activitats
econòmiques . A l'article 4t s'estableix que les administracions públiques han
de presentar el model 111 per via telemàtica en la seu electrònica de
l'Administració Estatal de l'Administració Tributària i a l'article 8 s'estableix que
per tal de presentar telemàticament el model 111 es requerirà introduir en el
formulari telemàtic el Nombre de Referència Complert (NRC) que és el codi
que subministra l'entitat de dipòsit col·laboradora desprès d'ingressar  en el
compte del Tresor públic  l'autoliquidació del model 111. 

-          Llei 37/1992, de 28 de desembre, Llei de l'Impost sobre el Valor Afegit.
Article 167 que els subjectes passius han de determinar i ingressar el deute
tributari en el lloc, forma , termini i impresos que estableixi el Ministeri
d'Economia i Hisenda

-          Ordre del Ministeri d'Economia i Hisenda EHA /3786/2008 que aprova el
model 303 per donar compliment a l'obligació de declarar i ingressar mitjançant
autoliquidació  el deute tributari de l'IVA. A l'article 4t s'estableix que si el
resultat és una quantia a ingressar la presentació del model es realitzarà en
qualsevol entitat de dipòsit col·laboradora sempre que ala declaració consti les
corresponents codi identificador subministrat per l'Agència Estatal de
l'Administració Tributària.

-          Reial Decret 345/2012  de 10 de febrer, pel que es desenvolupa l'estructura
orgànica bàsica del Ministeri d'Economia i Competitivitat on al seu article 3r
estableix la competència de la gestió del Tresor públic a la Secretaria General
del Tresor i Política Financera adscrita a la Secretaria d'Estat d'Economia del
Ministeri d'Economia i Competitivitat.

D'acord amb la normativa referida es conclou que:

1.      L'IRPF i l'IVA no són tributs propis de la Generalitat ni cedits totalment i per
tant d'acord  amb  l'article 204.2 de l'Estatut d'Autonomia de Catalunya  la
gestió, la recaptació, la liquidació i la inspecció correspon a l’Administració
tributària de l’Estat.  

2.      A data d'avui no consta ni acord de delegació, ni creació del consorci entre
agències tributàries ni altre mecanisme de col·laboració que  permeti a
l'Agència Tributària de Catalunya recaptar aquests tributs segons el redactat de
l'article 204.2 de l'Estatut d'Autonomia de Catalunya.

3.      La normativa reguladora de l'IRPF i l'IVA, tant  les lleis reguladores en els
aspectes essencials com el seu desenvolupament reglamentari i mitjançant
ordres ministerials, estableixen la forma com els obligats tributaris han de fer
efectiu en lloc, forma i termini el compliment de les obligacions tributàries
mitjançant la presentació i autoliquidació  dels diferents models creats pel
Ministeri d'Economia.

4.      El pagament  de les retencions  per  rendiments  del  treball  o  activitats
econòmiques d'IRPF o de les quanties a ingressar en concepte d'IVA està
legalment vinculat a la presentació de la corresponent autoliquidació pels
models 111 i 303 respectivament. Aquests models requereixen per a la seva
presentació el previ o simultani pagament del deute tributari al Tresor públic, el
model 111 mitjançant el requisit d'incorporar el Nombre de Referència
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Complert (NRC) i el model 303 per l'obligació de presentar-ho  a  qualsevol
entitat de dipòsit col·laboradora sempre que a la declaració consti les
corresponents codi identificador subministrat per l'Agència Estatal de
l'Administració Tributària

5.      L'article 204.3 de l'Estatut d'Autonomia de Catalunya preveu que s'establiran
els mecanismes necessaris per permetre la presentació de les declaracions
tributàries indistintament en qualsevol de les dues administracions. Ara bé, a
data d'avui no consta que  s'hagin establert aquests  mecanismes que permetin
presentar els models 111 i 303  (únics  models  legalment  alliberadors  de
l'obligació de declarar les retencions d'IRPF o les quotes a ingressar de l'IVA)
davant l'Agència Tributària de Catalunya. Per tant , malgrat que l'Agència
Tributària de Catalunya transferís automàticament l'import ingressat a l'Agència
Tributària de l'Administració de l'Estat, cal advertir que la falta de presentació
dels models 111 i 303  en  temps,  lloc  i  forma,  podria suposar  un fet
sancionable segons els articles 198 i 199 de la Llei General Tributària que
classifica com a infracció tributària  no presentar o presentar incorrectament les
autoliquidacions o declaracions tributàries.

En base a les anteriors consideracions, i d'acord amb l'article 215 del Real Decret
Legislatiu 2/2004, s'emet informe desfavorable en relació a la  petició que l'Ajuntament
de Palafrugell ingressi a partir d'ara   els pagaments que hagi d'efectuar en concepte
d'Impost sobre la Renda de les Persones Físiques (IRPF) i Impost sobre el Valor
Afegit (IVA)  a l'Agència Tributària de Catalunya en comptes de a l'Agència Tributària
de l'Administració de l'Estat. . Aquest informe es sotmet  a qualsevol altre de millor
fonamentat en dret. 

Seguidament intervé el senyor Guerra manifestant que des de Plataforma votaran en
contra i després demanaran explicació de vot. 

- senyora Galiana: Nosaltres votarem en contra perquè apostem per la legalitat i la
seguretat jurídica. Evidentment qualsevol proposta que sigui flagrantment il.legal i aquí
ve refrendada per un informe desfavorable nosaltres no li podem domar suport, i volem
apostar per ser legals i per ser seriosos i més en moments de tanta crisi, de tanta
crispació i de tants problemes econòmics, el que s'ha de fer és ser seriós i decisions
d'insubminisió i  de revolució, en diguin com vulguin, només generen més malestar,
més inseguretat i dificilment ens poden ajudar a sortir d'aquest pou en el que estem,
que hem d'intentar treballar tots plegats, i crec que per part dels partits polítics, d'una
manera seriosa i sobretot legal, només faltaria.

- senyora Recio: Des de l'Entesa, el nostre vot serà l'abstenció. Tal com ha explicat el
senyor  Sabrià,  l'Agència  catalana  haurà  de  traspassar  aquests  diners  a  l'Agència
estatal, amb la qual cosa, creiem que és poc eficient i eficaç, i a més tenint l'informe
desfavorable d'Intervenció.

- senyor Gòmez: Bé, en el nostre cas, m'agradaria fer una petita reflexió, el nostre vot
serà favorable a aquesta moció. Molt sovint, en aquest mateix plenari tenim mocions
en  les  quals  es  reclama  que  la  Generalitat  efectuï  els  seus  pagaments  i  que  es
garanteixi l'estat del benestar, però a nosaltres el que ens agradaria és vincular molt
això  amb  mocions  com  aquesta,  nosaltres  creiem  que  caldria  fer  un  front  comú,
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sobretot per garantir que el finançament que té Catalunya, que té el nostre país, sigui
un finançament just. En aquesta línia nosaltres sempre hem presentat mocions, com la
de la hisenda pròpia, i evidentment ho hem votat a favor, i també, jo crec que fora bo
que els  mateixos  partits  que  demanen  això,  que  la  Generalitat  faci  front  als  seus
pagaments i que garanteixi l'estat del benestar, etc., que també intentessin treballar en
aquesta línia. Sense un finançament com toca és molt complicat que puguem garantir
tota la resta. Evidentment nosaltres sempre hem apostat pel diàleg, però creiem que
aquesta situació és injusta, hi ha hagut molt temps per intentar arreglar-la i que no hi
ha hagut una voluntat política real per solucionar-ho, i després de trenta anys de cafè
per  tots,  crec  que  la  situació  és  insostenible  i  que,  en  certa  manera,  cal  prendre
accions que, en tot cas, forcin aquest statuts quo. No ens agrada, però creiem que ara
mateix és necessari perquè això explica el nostre sentit del vot d'avui.

A continuació se sotmet a votació la moció presentada pel grup Municipal d'Esquerra
Republicana de  Catalunya  sobre  l'exercici  de  la  sobirania  fiscal  a  l'Ajuntament  de
Palafrugell, per la qual cosa, en conseqüència:

Vista la moció presentada pel grup Municipal d'Esquerra Republicana de Catalunya
sobre l'exercici de la sobirania fiscal a l'Ajuntament de Palafrugell, l'exposició de motius
de la qual, diu així:

Catalunya pateix dins l’Estat espanyol un espoli fiscal continuat, que sumat a l’espoli
interessat  de  les  grans  corporacions  financeres  i  el  frau  fiscal  centrat  en  grans
empreses  i  fortunes  que  pateix  el  nostre  poble,  afecta  i  agreuja  la  retallada  de
prestacions socials bàsiques com la sanitat, els serveis socials i l’educació, perjudica
l’economia del  nostre país i  fa encara més pregona la crisi  econòmica que colpeix
Catalunya amb especial virulència.

Simultàniament  a  aquest  espoli  fiscal,  l’Estat  espanyol  ha  demostrat  una  absoluta
deslleialtat amb les institucions catalanes, amb la Generalitat i els Ajuntaments, en no
satisfer-los  una  gran  quantitat  de  deutes  contrets,  pressupostats  i  que  la  pròpia
legislació espanyola reconeix.

L’espoli fiscal i els deutes de l’Estat amb Catalunya s’ha mantingut al llarg dels anys,
fins  i  tot  mentre  s’augmentava  la  càrrega  fiscal  que,  en  aquests  moments,  és
homologable a la dels països rics d’Europa, mentre es reben unes prestacions socials
molt allunyades de les mitjanes europees.

Davant  d’aquesta  clamorosa  situació,  és  del  tot  just  que  els  ajuntaments  catalans
passin de la denúncia a aplicar mesures que permetin pal•liar aquest greuge, i posar
les bases per a una solució definitiva.

Per aconseguir  l’objectiu de posar fi  a  l’espoli  fiscal  és imprescindible que tots els
impostos que actualment paguen les institucions i  els ciutadans del  nostre país es
liquidin a l’Agència Tributària de Catalunya,  en lloc de fer-ho a l’Agència Tributària
espanyola, que actualment recapta prop del 95% dels impostos suportats a Catalunya.

Seguint  aquestes  premisses  els  empresaris  i  municipis  adherits  a  la  Plataforma
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“Catalunya Diu Prou”, fa un any que estan presentant i  liquidant les seves taxes a
Catalunya, tant l’ATC com l’AEAT han reconegut la legalitat  de la seva acció amb
diferents  actes  administratius  que  certifiquen  el  compliment  de  les  obligacions
tributaries dels usuaris que han escollit aquesta opció de pagament.

Els Ajuntaments catalans, com a institució més propera a la ciutadania i compromesa
amb les dificultats socials que comporta l’espoli fiscal, podem i hem de contribuir a
l’objectiu de posar fi a aquest espoli que pateix Catalunya, exercint la sobirania fiscal i
ingressant a l’Agència Tributària de Catalunya els impostos que fins ara ingressàvem a
l’Agència Tributària espanyola. 

Aquest  és  un  acte  completament  legal,  com  ha  quedat  demostrat  a  partir  dels
ajuntaments  que  ja  exerceixen  la  Sobirania  Fiscal.  I  té  la  cobertura  d’entitats
municipalistes com l’Assemblea de Municipis per la Independència, que el 15 de febrer
de 2013,  reunida en assemblea,  va aprovar  per  unanimitat  “que tots  els  municipis
adherits comencin a exercir tot seguit, la Sobirania Fiscal per la qual passin a ingressar
els impostos dels seus treballadors (IRPF) i IVA a l’Agència Tributària Catalana, en lloc
de fer-ho a l’Agència espanyola.  Això,  ho podran fer  per designació del  Ple o per
voluntat dels seus Batlles i equips de Govern.

El Ple de l'Ajuntament acorda per majoria, amb els vots a favor dels senyors Gomez,
Pujol, Prats i les senyores Frigola i Montalban (CiU), dels senyors Sabrià, Vilà, Lledó,
la senyora Farrarons (ERC), total nou vots a favor; els vots en contra dels senyors
Fernàndez,  Rangel,  Vencells,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  la  senyora
Galiana,  el  senyor Rodrigo (PP) i  el  senyor  Guerra,  total  vuit  vots en contra;  i  les
abstencions del senyor Rocas (PS), la senyora Recio i el senyor Genover (Entesa),
total tres abstencions:

P  rimer.-   Demanem  a  l’Alcalde  amb  la  corresponsabilitat  de  tots  els  electes  que
mostrin conformitat en aquest punt, que exerceixin la sobirania fiscal i  ingressin els
pagaments que hagi d’efectuar l'Ajuntament de Palafrugell, corresponents a l' Impost
sobre la  Renda de les Persones Físiques (IRPF),  i  també en cas d'haver-n'hi,  els
corresponents  a  l'Impost  sobre  el  Valor  Afegit  (IVA),  a  l'Agència  Tributària  de
Catalunya,  en  comptes  d’efectuar-los  a  l'Agència  Tributària  espanyola  com  s’han
realitzat fins ara.

Segon.- Adreçar a aquells ciutadans o empreses de Palafrugell que vulguin acollir-se
a aquesta pràctica a les plataformes, entitats o associacions que donin assessorament
en aquest tema.

Tercer.- Demanar  a  l’Alcalde  que  trameti  aquesta  proposta  a  l’AMI  per  tal  de
consensuar  un  calendari  d’actuació  conjunta  que  aglutini  el  màxim  de  municipis
adherits a l’Associació de Municipis per la Independència.

Quart.- Instar el Govern de la Generalitat de Catalunya a treballar coordinat amb les
Associacions Municipalistes de Catalunya per la creació de la Hisenda pròpia.

Cinquè.- Notificar el present acord a la Conselleria d'Economia de la Generalitat de
Catalunya, a l'Associació de Municipis per la Independència, a la Plataforma Catalunya
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Diu Prou. I a l’Agència Tributària de Catalunya.

En el torn d'explicació de vot intervé el senyor Fernàndez manifestant que en aquest
cas he votat  en contra perquè,  malgrat  que comparteixo la necessitat  que s'ha de
buscar un nou finançament, crec que la solució no està amb que un alcalde cridi a la
insubmissió, penso que l'alcalde el que ha de fer és complir la normativa, en tot cas
que ens canviïn la normativa per poder fer efectiu això, i lluitem per canviar-la. Jo estic
d'acord amb que cal una Hisenda pública, però això no vol dir, ni molt menys, que ara
amb  els  diners  dels  ciutadans  de  Palafrugell  jo  hagi  d'anar  a  ingressar  a  una
administració que no em dona empar legal, per tant, com a alcalde el que he de fer és
fer el que em toca, que és fer complir la Llei. Perquè entre altres coses, a Palafrugell
segurament que hi ha gent que vol la independència i gent que no la vol, aquí ja estem
donant per suposat que hi ha grups que legítimament treballen perquè Catalunya sigui
independent, legítimament, però segurament que hi ha gent a Palafrugell que no vol la
independència, per tant, jo com a alcalde he d'estar donant resposta a tots, i en aquest
moment  la  resposta  que  jo  crec  que  he  de  donar  és  complir  la  Llei  que  hi  ha
estipulada, i la Llei que hi ha estipulada és la que tenim. En tot cas, treballem per
canviar-la  i  quan  la  canviem,  evidentment  l'Ajuntament  el  que  farà  serà  complir
obertament amb el que hi ha. Jo el que sí que faré, donat que la moció s'ha aprovat,
és  demanar  als  serveis  jurídics,  la  implicació  que  aquesta  moció  té  en  quant  a
obligació de compliment per part de l'alcalde, ho demanaré, perquè evidentment això
implica,  aquí  no  estem parlant  d'una  voluntat  política,  estem  parlant  de  possibles
obligacions  jurídiques i  per  tant,  en  aquest  cas,  quan toqui,  demanaré,  no  només
l'informe d'intervenció que ja el tenim, sinó l'informe de Secretaria. 

-  senyor  Rangel:  Tot  i  compartir  en  la  seva totalitat  tots  els  punts  que se'ns  han
plantejat en aquesta moció, a mi m'hauria agradat que hi hagués hagut una voluntat,
per una qüestió lògica, i és que en aquests moments l'informe del senyor interventor
està justificat per unes coses clares, és a dir, no fa un informe el senyor interventor així
com així, sense tenir en compte quina és la realitat d'aquest IVA i d'aquest IRPF, i el
senyor interventor suposo que fa aquest informe en la línia que no es pot garantir, si
no hi ha una documentació i una norma el suficientment clara com perquè això estigui
explicat, no es pot garantir que els diners que l'Ajuntament ha de pagar a l'Agència
Tributària en nom dels treballadors, faci alguna cosa que no és el que, en aquests
moments,  és  clarament  legal  i  per  això  entenc  l'informe.  M'hauria  agradat  que  hi
hagués  hagut  una  petita  clàusula  posada  en  aquesta  moció  i  que  hauria  estat
interessant  perquè  possiblement  tots,  després,  ens  hi  hauríem  trobat  molt  més
còmodes, possiblement no hi haurien hagut abstencions i s'hauria votat per majoria, i
és que donat que s'està treballant per part de la Generalitat, en trobar els mecanismes
d'acord entre les dues Agències Tributàries, i d'això en som tots conscients, i que des
del Parlament s'estan fent uns esforços, ens hauria agradat trobar aquest condicionant
d'aprovar tot  això en el  moment que l'administració de la Generalitat  de Catalunya
hagués signat aquest acord amb l'administració central, que no és res més que el que
diu, no recordo quin punt de l'Estatut, i que per tant, en el moment que això hagués
estat  vàlid,  seria  tranquil·lament  i  perfectament  fàcil  i  factible  tirar  endavant  aquest
procediment de recaptació per part de l'Àgència Tributària Catalana, i per això és el
que en aquests moments jo crec que no en puc estar convençut per votar-hi a favor. 

-  senyor  Sabrià:  Demanaria,  com a proponent,  si  puc fer  una intervenció final  per
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tancar. En primer lloc celebrar que s'hagi aprovat la moció perquè demostra una cosa
que crec que contradiu el que planteja l'alcalde. El que té aquest Ple és una majoria
suficient per tirar endavant propostes com aquestes, i aquí s'acaba de veure, i el que
no podem plantejar és com una confrontació social o parlar que hi ha una majoria de
palafrugellencs que volen o no volen. Segurament en aquest Ple hi ha representada
una majoria de regidors que volen tirar endavant una obra a Llafranc que n'hi ha molts
d'altres  que  posem  en  dubte,  i  amb  aquesta  majoria  és  suficient,  vostès  faran
l'aprovació inicial i segurament arribaran a l'aprovació final, doncs això mateix passa
amb temes com el que presentem avui, en aquest Ple hi ha una majoria suficient com
per tirar endavant punts com aquests, i el que fem és lamentar que tot just aprovat ja
no trobem la implicació de l'alcalde i que posi en dubte aquesta majoria suficient. A
nosaltres el que ens agradaria és que si el Ple aprova un document com aquest, que
es  transpirés  aquí  la  voluntat  de  tirar-ho  endavant  perquè  hi  ha  una  majoria
representativa  que així ho ha volgut. Només per acabar, posar en dubte que hi hagi
esforços entre les dues Agències Tributàries per posar-se d'acord, m'agradaria saber
d'on ha sortit aquest tema perquè no és així.

-  senyor  Fernàndez:  Només  dir  que  l'alcalde  només  complirà  aquells  acords  que
s'ajustin  a  la  legalitat,  aquest  alcalde no executarà cap  acord  que no s'ajusti  a  la
legalitat, i les majories suficients estan per canviar els marcs de legalitat, allà on toqui
canviar-los. Vostè també sap que al parlament de Catalunya hi ha majoria suficient per
declarar, de forma unilateral, la independència, i perquè no ho fan?, suposo que és per
un tema de legalitat,  m'imagino.  Per  tant,  jo  estic  d'acord  que segurament  aquest
debat, en aquest moment és un debat molt atractiu, però jo com a alcalde, torno a
repetir, la meva obligació és fer complir la Llei, i per tant, jo no faré cap actuació, com a
alcalde, que no s'ajusti a la legalitat, i ho mantinc aquí i ho mantindré on sigui, per tant,
malgrat  que s'ha aprovat  i  que sé que s'ha aprovat,  en el  moment en què hi  hagi
d'haver qualsevol mena d'obligació jurídica, jo demanaré als Serveis Jurídics que em
diguin si això realment ho he de fer o no ho he de fer.

15.-  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  D'ESQUERRA  REPUBLICANA  DE
CATALUNYA  PER  LA  VIABILITAT  I  MILLORA  DE  L'INSTITUT  MUNICIPAL
D'ESPORTS.- Aprovació.-

Copiada textual ment la moció, diu així:
 
Exposició de motius:
 
A la  passada sessió  del  ple  municipal  del  mes  de març  de  2013 el  govern  hi  va
incloure dos punts, que van ser finalment aprovats: un referent a la declaració de no
disponibilitat d’aplicacions de despeses del pressupost per part de l’Institut Municipal
d’Esports i un segon de reconeixement extrajudicial de deutes 2012 del pressupost de
l’Institut  Municipal  d’Esports,  dos  punts  que  posaven  de  relleu  una  situació
excepcional els darrers anys a l’Ajuntament de Palafrugell, es va tancar un exercici
amb factures al calaix per manca de consignació pressupostària. D’aquesta manera es
va donar solució de manera provisionals als deutes de l’any 2012 del pressupost de
l’institut municipal d’esports per un valor de 106.000 euros.
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Les mesures no resolen problemes estructurals de l’àrea, aboquen a un nou dèficit pel
2013 i no tenen en compte l’escenari de futur, el govern municipal no va plantejar cap
mesura per resoldre la situació i per això proposem les següents
 
Proposta d’acord:
 
1.  Portar  a  l’aprovació  del  ple  de  maig  un  pla  d’estabilitat  per  l’Institut  Municipal
d’Esports,  que  resolgui  els  problemes  de  caire  pressupostari,  agreujats  per  la  no
disponibilitat de recursos aprovada al ple de març, i que afecten partides estructurals,
de manera que s’eviti aprofundir en el desequilibri actual, evitant que predetermini de
sortida un tancament en negatiu pel 2013 i una nova situació de reconeixement de
deute el 2014.
 
2. Portar a l’aprovació del ple en un termini de 3 mesos un pla de viabilitat a 5 anys
vista de l’Institut Municipal d’Esports, que tingui en compte el canvi de funcionament de
la societat i les diferents ofertes que ha canviat l’escenari de la pràctica esportiva des
quan  es  va  inaugurar  la  piscina  municipal,  que  també  tingui  en  compte  la  futura
entrada en funcionament  de la  piscina de Palamós-Calonge-Vall-llobrega,  així  com
d’altres situacions que afectin a la seva capacitat d’ingressos i que alhora tingui en
compte si el servei públic ha de competir amb l’oferta privada del mateix sector.
 
3. Retornar al responsable de l’àrea la seva dedicació exclusiva a l’IMEP amb data 30
de maig.
 
4. Retirar al regidor les delegacions de l’alcalde vinculades a la gestió econòmica de
l’àrea (signatura de contractes, validació de factures...) limitant la seva responsabilitat
a les relacions institucionals amb el sector esportiu de Palafrugell.
 
 
Intervé el senyor Vilà manifestant que en primer lloc exposarà els motius per presentar
la moció. En el passat Ple, reconeixent el deute i la modificació que es va fer per donar
sortida a un deute reconegut de 106.000 euros, podem acceptar de més o menys grat
les justificacions i el motiu, però es va donar sortida al deute, i aquí acabem. La nostra
preocupació és de cares al futur, preocupació que reconeixent desequilibris financers,
que  s’han  accentuat  en  els  últims  anys  per  la  baixada  d’ingressos  per  part  dels
usuaris,  per  la  crisi,  acceptant  que  la  reducció  de  les  partides  pressupostàries
imposables per l’any en curs, com va dir l’alcalde, de manera encoberta ja és un pla de
sanejament, per això demanem que s’especifiqui un pla d’estabilitat, no de manera
encoberta  sinó  ben  especificat  i  aprovat  per  Ple.  No  volem  que  les  instal·lacions
esportives, sobretot la piscina, tinguin en un futur un problema econòmic per a la seva
sostenibilitat, per tant, demanem que es replantegi el funcionament pels propers anys.
Si  el  sector  privat  veu clar gestionar una piscina nova a set  quilòmetres,  on molts
usuaris actuals de la nostra piscina provenen d’aquests municipis, suposo que una
empresa privada no ho gestionarà per perdre-hi diners, per tant cal un pla de viabilitat,
que prevegi, entre d’altres, la situació econòmica actual, l’oferta del municipi, l’oferta
de  l’àrea  d’influència,  que ha  estat  molt  important  durant  molts  anys,  la  demanda
actual  de  la  població  pel  que  fa  a  l’esport,  ha  de  servir  per  poder  assumir  el
funcionament i sobretot el manteniment de la piscina i d’altres equipaments municipals,
per exemple la Pista d’Atletisme necessita un bon repàs, el manteniment del camp de
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futbol  s’amortitza  per  la  quantitat  d’usuaris?.  Tot  això  són  aspecte  que  s’han  de
plantejar en aquests moments en què estem.
També cal que el tècnic responsable de l’Àrea es torni a dedicar en exclusiva a la seva
àrea, com a molt tard a fi del mes que entrem. Ens diran que la tasca que feia era
temporal, que podia assumir el control de tot, fer les dues feines a l’hora, però crec que
alguna cosa s’ha encallat. Hi ha les hores que hi ha i si justifiquen que ho podia fer tot,
vol dir que li sobren hores quan es dedica només en exclusiva a l’Àrea?, jo entenc que
no.
Per acabar,  i  em sap greu haver d’exposar l’últim punt, però és feina de l’oposició
demanar  explicacions  i  responsabilitats  polítiques,  que  no  personals.  El  senyor
Regidor, sabem que es dedica a l’Àrea, que manté les relacions, com a regidor, amb la
majoria de clubs, que està al carrer, que ho trepitja, que hi parla, però creiem que
davant d’aquest tema ho havia d’haver defensat en el Ple, davant dels ciutadans que
representem  i  que  ens  escolten,  entre  els  deures  dels  regidors  escollits
democràticament, hi ha el de donar compte de les decisions en el Ple. Esquerra li va
demanar i no ho va fer, ho va haver de fer l’alcalde, i com va afirmar l’alcalde, que ell
és el Regidor d’Hisenda, era qui ho havia de defensar i justificar. Creiem que ha de
conservar les relacions institucionals, ho fa bé, i pels assumptes econòmics, donant la
raó a l’alcalde, que les assumeixi orgànicament, que com va afirmar, són temes seus i
no del regidor delegat d’esports. 
I per acabar llegiré les propostes d’acord que s’aporten a Ple: 
1.  Portar  a  l’aprovació  del  ple  de  maig  un  pla  d’estabilitat  per  l’Institut  Municipal
d’Esports,  que  resolgui  els  problemes  de  caire  pressupostari,  agreujats  per  la  no
disponibilitat de recursos aprovada al ple de març, i que afecten partides estructurals,
de manera que s’eviti aprofundir en el desequilibri actual, evitant que predetermini de
sortida un tancament en negatiu pel 2013 i una nova situació de reconeixement de
deute el 2014.
2. Portar a l’aprovació del ple en un termini de 3 mesos un pla de viabilitat a 5 anys
vista de l’Institut Municipal d’Esports, que tingui en compte el canvi de funcionament de
la societat i les diferents ofertes que ha canviat l’escenari de la pràctica esportiva des
quan  es  va  inaugurar  la  piscina  municipal,  que  també  tingui  en  compte  la  futura
entrada en funcionament  de la  piscina de Palamós-Calonge-Vall-llobrega,  així  com
d’altres situacions que afectin a la seva capacitat d’ingressos i que alhora tingui en
compte si el servei públic ha de competir amb l’oferta privada del mateix sector.
3. Retornar al responsable de l’àrea la seva dedicació exclusiva a l’IMEP amb data 30
de maig.
4. Retirar al regidor les delegacions de l’alcalde vinculades a la gestió econòmica de
l’àrea (signatura de contractes, validació de factures...) limitant la seva responsabilitat
a les relacions institucionals amb el sector esportiu de Palafrugell.
 
-  senyor  Fernández:   Per  posicionar  al  govern,  dir,  senyor  Vilà,  que  amb tots  els
respectes i el carinyo que li tinc, la trobo desproporcionada aquesta moció, perquè jo
entenia que el debat, que va ser un debat fluid, un debat, jo penso que seriós, en
l’anterior plenari, quan es va posar de manifest això. Jo crec que el govern va donar
les explicacions del perquè es va produir aquesta situació, i tots sabem que realment
el que hi  ha és un problema estructural  de finançament del propi Institut municipal
d’esports, un problema estructural que es dóna per moltes coses, la crisi té a veure,
veritablement, però també es dóna per una qüestió del propi procediment de la gestió
interna que en aquest  moment  fa  tota  la  institució,  tant  l’Ajuntament,  com tots  els
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instituts perifèrics. Una solució que vostè em demana, en el primer punt vostè demana
un Pla d’Estabilitat, jo crec que el Pla d’Estabilitat es va produir en el moment que
l’Ajuntament reconeix que hi havia aquells cent mil i escaig d’euros, que malgrat que hi
havia una part positiva el que quedava eren aquells 79.000 euros, de 79.000 euros,
l’Ajuntament fa una aportació extraordinària de 50.000 euros, i la resta dels 29.000
euros, s’obliga al propi institut a què  ajusti els seus comptes durant el 2013, per tant,
el Pla d’Estabilitat es fa en el moment que es pren aquell acord, però malgrat que
vostè ha posat com a argumentari el tema de la Piscina i el tema del Camp de Futbol,
són elements que no són nous, aquests elements hi eren abans, i fruit d’això, que hi
eren abans,  és que si  vostè agafa,  i  vostè ho pot  saber,  perquè a més a més la
informació la pot tenir, des de l’any 2007 fins ara, veurà que cada any s’ha tancat en
negatiu,  l’any 2007 amb menys 7.000 euros, l’any 2008 amb menys 27.000 euros,
l’any 2008 amb menys 8.000 euros, l’any 2010 amb menys 58.000 euros, l’any 2011
amb menys 26.000 euros, i  què passa?, que a l’any 2012 s’implanta el sistema de
Firmadoc, i automàticament totes les factures s’han de registrar totes íntegrament, no
només a l’Institut sinó a tots els departaments de l’Ajuntament. Per tant, jo crec que
malgrat que vostè hi ha fet en un to, com és el seu, molt correcte, jo penso que al
darrera d’aquesta moció s’amaga alguna cosa més. I a mi, això és el que em sap greu
perquè vostè ara ha posat un llistó molt i molt alt, perquè estem parlant de despesa
feta, despesa executada, serveis fets, i que el govern segurament haurà de decidir,
quan fem el pressupost de l’any que ve, haurem de fer una reflexió molt forta sobre si
volem mantenir el mateix nivell de serveis que estem fent fins ara, i no volem pujar els
serveis més enllà de l’IPC, segurament que l’Ajuntament haurà de fer una aportació
extraordinària  per  finançar  aquest  institut,  com estem fent  amb els  altres  instituts,
Promoció Econòmica, Comunicació i Museu, hi estem aportant recursos addicionals,
no van directament amb les tarifes que cobren dels usuaris, per tant, segurament que
haurem de definir un nou model de finançament d’aquest propi òrgan, si volem que es
mantinguin els mateixos serveis. I dic que ha posat el llistó molt alt, perquè malgrat
que  estem parlant  d’una  sèrie  de  despeses  que  es  posen  de  manifest,  però  són
despeses  fetes,  quan  a  aquest  Consistori,  en  el  futur,  vinguin  reconeixement  de
despeses fruit d’indemnitzacions per gestions fetes manifestament irregulars, fruit de
sentències judicials que tenim ja fermes, segurament que en aquell  moment caldrà
acomiadar al treballador i caldrà demanar que els polítics responsables es facin càrrec
d’aquesta indemnització, perquè sinó, si vostès amb aquest fet puntual posen aquest
llistó,  jo  no  sé  què haurem de  fer  de  cares  al  futur,  em penso jo  que  més  enllà
d’intentar resoldre un problema, intentar resoldre una situació, que són conscients el
propi govern, que no era la manera més acurada de fer-ho, no podem posar en dubte
el funcionament d’una àrea durant 25 anys, per aquest fet puntual, quan vostè sap de
sobre que això s’ha generat en diferents anys. Per tant, lamentem això, i lamentem
sobretot també, el tècnic, ja ho vaig dir en el Ple passat, el tècnic tornarà a les seves
funcions, sí o no, dependrà del que decideixi el govern, quan acabi la tasca que té
encomanada,  que  és  el  Pla  Estratègic,  que  s’aprovarà  el  mes  de  juny  en  aquest
plenari, però dic sí o no, perquè dependrà del propi govern, perquè també podem fer
altres coses amb aquesta àrea, a nivell  de reestructuració interna, per tant,  el  que
lamentem és que vostè, a més a més en digui què hem de fer,  ho farem quan el
govern cregui oportú que ho ha de fer. En qualsevol cas, penso que aquest no ha estat
tampoc l’objectiu de la seva  moció,  i  ja  dic,  acabo tal  com he començat,  la  trobo
desproporcionada, la trobo amb un rerefons polític important, que vostè evidentment
suposo que és el que busca, però també la trobo amb un rerefons tècnic important,
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perquè tècnicament  posem en dubte el  funcionament  que s’ha fet  d’aquesta àrea,
conscients de la situació econòmica que hi ha, i per tant, també lamentem aquesta
actitud. El govern en aquest cas, no dóna suport a cap punt d’aquests, conscients que
en el  pressupost de 2014,  caldrà que analitzem molt  bé el  funcionament del  propi
institut, i sobretot decidir quins serveis son els que mantenim, i si els mantenim tots i
no volem pujar tarifes, caldrà decidir com els financem, això vol dir que caldrà fer una
aportació extraordinària, de la qual aquest Institut, feia molts anys que no tenia cap
aportació extraordinària del propi Ajuntament.
 
-  senyor  Guerra:  La veritat  és  que aquesta moció  que hem tingut  ocasió,  des  de
Plataforma, de debatre amb el senyor Vilà, en diverses ocasions, em posa amb una
mica de compromís, perquè és veritat que el que diu a l’inici, sobre potser, anem a dir,
pressuposada mala gestió ens ha dut al deute que es reflectia al final de l’exercici,
però també és veritat el que vostè acaba de dir que s’està arrossegant d’any enrere.
Tots estarem d’acord que el millor és buscar un Pla de millora, d’aprofitament, per tal
que tot el que és l’Institut Municipal d’esports, ja no dic que doni beneficis, però sí que
tingui la menar pèrdua possible i que doni el millor servei possible. Miri que em costa
reconèixer-ho, però a vegades estic d’acord amb vostè, senyor Fernández, i és que
trobo, senyor Vilà, el punts tres i quatre es contradiuen plenament. Per una part vostès
diuen que ha de retornar el tècnic a tota dedicació exclusiva i per una altra part diu que
vol  retirar  al  regidor,  a  veure,  aquestes  dues  persones  tenen  un  sou,  no  ens
enganyem, el tècnic cobra, el senyor regidor cobra, igual estic dient una bestiesa però
no sé que té a veure, que tindrem, un regidor només per donar trofeus els caps de
setmana? M’ho he llegit tres vegades, potser soc curt d’enteniment, però per favor, si
em vol explicar realment que és el que vol dir amb mantenir al regidor només per actes
institucionals, no ho sé, m’ho expliqui, en cas contrari és que el més que podem fer és
abstenir-nos, perquè li torno a repetir, la primera part la puc compartir, de la gestió,
però al final és que no hi puc entendre res.
 
- senyora Galiana: Des del nostre grup, amb aquest tema varem ser durs quan varem
saber que hi havia el dèficit que hi havia, i aquí varem parlar tots i varem coincidir tots
els grups de l’oposició amb que realment hi havia un forat important, que això era un
tema preocupant, i seguin pensant que ho és i no veiem malament que es faci un pla
de viabilitat i que hi participem tots els grups, nosaltres no ho veiem malament, però tal
com s’ha escrit aquesta moció, ens sembla molt dura, i jo també hi veig un rerefons,
amb tots els respectes, perquè tenint en compte que en els mitjans d’informació ha
sortit informació de què Esquerra Republicana presentarà un Pla de Viabilitat, com si
anés a fer  de salvador,  em dóna la sensació que s’ha aprofitat  una desgràcia per
penjar-se una medalla Esquerra Republicana, em sembla que aquí el que pretenen,
amb aquesta  moció,  és  una  clara  maniobra  partidista  i  electoralista,  i  per  tant  en
aquest sentit  entenem que les coses no es fan d’aquesta manera. Plantejar que el
regidor es quedi amb unes funcions purament institucionals, jo entenc, que crec que
tots  ens  hem  quedat  amb  les  ganes  de  què  el  regidor  d’Esports  ens  dones  una
explicació,  ara  bé,  d’aquí  a proposar  això,  nosaltres hi  estem en contra,  nosaltres
pensem que s‘ha de continuar  treballant  i  si  en un futur,  realment,  arribéssim tots
plegats a la conclusió de què l’actuació del regidor d’esports està tant incapacitat per 
poder fer unes funcions completes de regidor d’esports, seria un tema que s’hauria de
plantejar, en tot cas, és una decisió de govern, però nosaltres, malgrat tot, encara li
donem el nostre recolzament i no podem admetre el conjunt de la moció tal com s’ha
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plantejat, i per tant, el nostre vot serà en contra.
 
- senyor Genover: Jo fa poc que he arribat a la política, veig que avui la política és
diversitat,  són diferents  opinions,  etc.  El  nostre  grup està  a favor  d’aquesta moció
d’Esquerra Republicana, fins i tot en el punt dos, quan parlen de fer, en el termini de
tres mesos, un pla de viabilitat, revisable a cinc anys, anar-lo canviant sobre la marxa,
el nostre grup està a favor, malgrat la duresa que diu la senyora Galiana, nosaltres
creiem que s’ha de tenir ben controlat. 
 
- senyor Vilà: En primer lloc, no entenc que sigui desproporcionada, potser sí que en
algun punt concretem massa alguna cosa, però del que sí que estem segurs és que no
s’amaga  res,  no  hi  ha  doble  intenció,  aquí  es  diu  clarament  el  que  demanem.
Evidentment vostès com a govern poden decidir el que volen fer o el que no volen fer,
però no hi ha doble intenció, no ataquem directament al senyor Regidor, vostè va dir
que  els  temes  econòmics  els  portava  vostè  mateix.  A  veure,  quan  hem  intentat
col·laborar  amb  el  govern,  hem  intentat  col·laborar  en  tots  els  projectes  que  han
demanat, ens diuen que no fem oposició. Quan demanem coses que no veiem clares,
que ens agradaria que les canviïn pel futur, tampoc ho fem bé, volen treballar sens
oposició, això és el que em demana?.
També el senyor Alcalde ha fet referència que els altres instituts necessiten ajudes
econòmiques  de  l’Ajuntament,  evidentment,  però  jo  crec  que  en  cap  cas  tenen
problemes estructurals, com sembla que ha justificat de l’Àrea d’esports, com ha fet
amb les explicacions. Jo crec que no podem esperar a finals d’any, a l’octubre, segons
la tradició, hauran de preparar els pressupostos pel proper any, pel 2014, no podem
esperar a fer-ho a finals d’any, crec que ara, amb tot l’estiu que hi ha, hi ha temps de
poder, un cop es reincorpori el tècnic a l’Àrea, hi ha temps per fer aquesta feina que
s’ha de fer.
També  hem  presentat  aquesta  moció  perquè  el  que  ens  va  preguntar  era  que
semblava que, d’acord hi ha aquest problema estructural que hi és i l’anirem cobrint,
per  això  nosaltres  demanàvem  que  s’intenti  solucionar,  sabem  que  ve  d’anys,
evidentment, però a la quantia que s’ha arribat, també hi ha afectat la crisi aquest any,
i els proper anys també poden ser dolents igual. Llavors, sobre el tècnic, que vostès
decidiran quan torna o quan no torna, evidentment vostès són el govern i nosaltres ho
proposem, per això ho demanem.
Llavors al senyor Guerra dir-li que el tècnic cobra per la seva feina, el regidor cobra per
la seva dedicació, sigui més o sigui menys, com tots els regidor cobrem per la nostra
dedicació aquí.
A la senyora Galiana li  he de dir que aquesta moció no és partidista, bé, si vol dir
partidista perquè la presentem nosaltres, és com les seves intervencions que també li
podria dir que en comptes de per la millora del municipi, les seves intervencions són
partidistes,  ens  preocupem  pel  futur  de  l’Institut  Municipal  d’Esports.   Capacitat,
perdoni, jo no he dit en cap moment que el senyor Regidor fos incapacitat, l’alcalde va
dir que era un tema econòmic i que ho havia d’explicar ell, només ens hem posat en
aquest aspecte, perquè el senyor alcalde va dir que era un tema econòmic, doncs que
continuï fent tota la part econòmica, en cap moment, i no ho dubto, jo els hi he dit que
el senyor regidor fos incapaç, tot al contrari, he dit que es dedica molt bé a l’àrea, que
es dedica als clubs, etc., però en aquesta part econòmica, ho va dir el senyor alcalde,
que ho explicava ell. El que sí que li dic, senyor Vencells, amb tot els respecte, que
ens hauria agradat que quan el senyor Sabrià li va demanar en el Ple, ens agradaria
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sentir que s’expliqués, que defensés al seu tècnic, que expliqués el que ha passat, de
la mateixa manera que ho va fer a la Junta Rector de l’IMEP, jo crec que si ho hagués
explicat, la cosa hagués quedat aquí. Com he dit al principi podríem estar més d’acord
o  menys  d’acord  amb  les  explicacions,  hauríem  presentat  igualment  la  moció
demanant que volíem un pla de viabilitat, que tirés endavant, i aquí acabàvem. Em sap
greu si s’enfaden, però no hi ha doble sentit, continuï de regidor d’esports, ja li he dit
que fa la seva feina, ens ho ha explicat  moltes vegades,  per tant,  no hi  ha doble
intenció  en  aquesta  moció,  nosaltres  estem  pensant  que  ens  preocupa  que  les
instal·lació  de  l’Institut  Municipal  d’esports  i  el  seu  funcionament,  necessiten  un
replantejament. Agrair finalment el sentit del vot del grup de l’Entesa.
 
- senyor Fernandez: Molt bé, en tot cas, aquesta última intervenció ens la partirem jo i
el senyor Vencells, ja que vostè ha fet diferents referències a què ell parli. Jo segueixo
pensant, senyor Vilà, que és desproporcionada, i vostè agafi els diferents plenaris que
hem fet  en aquest  consistori  durant  els  últims anys,  i  veurà com amb un fet  com
aquest, jo encara recordo que en els primers plens d’alguna etapa que aquí venien
factures extres d’un any per l’altre, en aquest mateix plenari, i mai s’havia demanat ni
s’havia  qüestionat,  ni  al  tècnic  de  l’Àrea  on  passava  això,  ni  al  propi  regidor,  jo
segueixo pensant que és desproporcionada i  dic això, que en tot  cas, amb aquest
nivell  que  vostès  han  posat,  d’aquí  a  dos  mesos  quan  portem  a  aquest  plenari
reconeixement de despeses importants, fruit de sentències, veurem que haurem de
demanar, a algun tècnic haurem d’acomiadar, algun que no hi és ja no podrem fer-ho
però a algun que hi és sí, i a alguns regidors els hi haurem de demanar que paguin la
part de diferencial. Jo crec que vostès han posat el llistó molt alt. I vostè ho diu clar
que hi ha un problema important de finançament, jo ho he dit  abans que hi  ha un
problema estructural de finançament, com el té el propi Museu del Suro, si l’any que ve
al  Museu  del  Suro  no  li  posem  80.000  euros  de  despeses  addicionals  que  és
l’aportació que fa l’Ajuntament, ha de tancar el Museu del Suro, i segurament que el
propi Institut Municipal d’Esports, des de que fa quatre anys que li vàrem traspassar
les competències que els convenis esportius anessin a càrrec d’ells i no a càrrec de
l’Ajuntament, això no es va completar amb una partida econòmica, doncs segurament
que ara estem recollint algunes coses que hem fet malament en el passat, i això s’ha
de reconduir, és a dir, en el pressupost del 2014 caldrà fer una reestructuració del
propi pressupost.
Però aquesta moció va més enllà, per tant, jo segueixo pensant, i a més perquè vostès
porten dos mesos, fent escrit, parlant de transparència, porten dos mesos escrivint,
clar que han de fer oposició, jo crec que han de fer oposició, però hi ha maneres de fer
oposició i vostès si agafen els últims escrits que han fet a Can Bech i a altres espais,
veuran el to d’aquests escrits en relació a aquest fet concret. Si això no és voler buscar
alguna cosa més que posar de manifest un problema estructural de finançament de
l’Institut Municipal d’Esports, jo tinc els meus dubtes.
 
- senyor Vencells. Com que veig que teniu ganes de sentir-me, sens dubte que us ho
explicaré.  A mi  em va semblar  que el  problema era econòmic i  jo  amb els  temes
econòmics, em limito al pressupost que tenim, demani si hi ha partida per fer les coses
i em limito aquí. Com que el tema anava una mica més enllà i aquest any amb el
Firmadoc, que no sé exactament si encara heu entès com funciona, em va semblar
que era oportú que l’alcalde ho defensés més que jo, però veig que hi teniu interès i no
quedaré, ni molt menys, d’explicar-vos-ho.
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Fa molts anys que, amb el mateix tècnic, quan s’acaba el pressupost es deixa un mes
o dos i es bolquen les factures a l’altre pressupost, aquesta ja estat la praxi normal, ara
direu bona o mala  praxi,  però ha estat  així.  Fa dos  anys,  si  haguéssim tancat  el
pressupost igual que s’ha hagut de tancar aquest any, hi hauria forat, no sé perquè en
dieu forat, però simplement hi hagués hagut aquests 80.000 o 100.000 euros, però
això dos anys enrere, us estic parlant de quan estàveu governant vosaltres.
Jo no he signat res, per descomptat, és a dir, aquí el que està molt clar és que es posa
sobre la taula tot, se us explica tot a la Junta Rectora i en aquest moment, el problema
surt  amb  els  100.000  euros,  l’alcalde  us  explica  la  forma  que  hem  buscat  per
solucionar-ho, la fórmula ja existia, no és que s’hagi hagut d’inventar perquè ja existia,
i es tira endavant aquesta fórmula i ens trobem amb aquests 100.000 euros, només
perquè aquest any ha tocat pagar, per comptes de dotze mesos, ha tocat pagar-ne
catorze, mirin si ha estat fàcil, i s’hi ha ajuntat, a més, que hem tingut una persona que
la  teníem  amb  nosaltres  a  l’Institut  Municipal  d’esports,  que  per  circumstàncies
mèdiques no podia continuar allà i s’ha hagut de traspassar a una altra àrea, i això,
com sabeu, el capítol 1 de l’institut Municipal d’Esports el cobreix l’Ajuntament, això vol
dir que hem tingut una disminució d’uns 25.000 euros que hem hagut d’externalitzar
serveis, que han pogut anar a capítol 2 perquè no podem augmentar capítol 1, i això
ha fet que tot això hagi estat un increment. Per altra banda hi ha hagut una mica de
minvada  dels  ingressos  i  al  mateix  temps  ens  trobem  que  també  hi  ha  hagut
l’increment de l’IVA, i amb un romanent positiu de gairebé 30.000 euros, tanquem amb
100.000 euros, que si hi restéssim aquests 30.000 euros ens quedaríem amb 70.000
euros, per tant ens aniríem igual aproximadament com va ser l’any 2010.
Jo us faig les explicacions amb tota la meva bona voluntat, del que ha estat, i tinc la
intenció de continuar, perquè tinc la confiança de l’alcalde i de l’equip de govern, de
continuar  portant  tal  com  estic  portant  la  regidoria,  la  puc  portar  més  bé  o  més
malament,  segons  el  vostre  entendre,  però  ja  que  he  vingut  a  aquest  ajuntament
després  de  quaranta  anys  d’estar  en  l’àmbit  associatiu,  formant  part  de  clubs,
associacions, grups, i això és el que he volgut aportar aquí. I el rerefons, sens dubte
que jo li veig, i no us podeu posar amb el tècnic de cap de les maneres. I ara em vull
dirigir directament al senyor Sabrià, perquè és el que es va sentir tocat i per això ha
sortit aquesta moció, perquè jo tinc clar que hi ha un rerefons, i per mi, sens dubte,
aquí al no contestar-li jo, el senyor Sabrià, més que el que jo estic fent, amb tota la
meva voluntat, de portar per Palafrugell,  tot endavant, vostè no ho va fer ni com a
alcalde ni  com a regidor,  és  a dir,  vostè té molt  a desitjar,  i  igual  que vostè està
demanant, en aquest moment, que jo només pugui anar a inauguracions, i a inaugurar
pantans i fer pica-pica, ho sento molt però vostè, en aquest cas, ha actuat amb una
actitud molt fatxenda. 
 
- senyor Vilà: Això que ha explicat ara era el que volíem sentir en el passat Ple, ho
podia haver explicat i el senyor alcalde ho podia haver complementat. Ho va fer molt
bé, per tant no entenc perquè el senyor alcalde no li va donar la paraula. Llavors, les
explicacions que ha donat, veig que és el que molesta, i vull que consti en acta que
retirem el punt número quatre. Que consti en acta que Esquerra Republicana presenta
aquesta moció sense el número quatre, i en el número tres, si els hi sembla bé, hi posi
mes de juny. La resta la mantenim i si hi volen votar a favor bé i sinó també. Retirem el
número quatre, que no quedi registrat en els acords finals de votacions.
Evidentment això que ha explicat,  ho va posar sobre la taula, ens va explicar d’on
sortia tot,  evidentment s’ha de fer,  hio ha de fer,  per tant,  això és un més a més.
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Llavors,  el  senyor  Sabrià ara parlarà però no ha estat  ell  qui  ha redactat  aquesta
moció. En la reunió del grup d’Esquerra, evidentment no fem les mocions nosaltres, es
va treballar, se’ns va demanar que presentéssim això, es va redactar entre tots, tenim
un sistema intern de treball i es va anar redactant aquesta moció, no l’ha redactat el
senyor Sabrià, i com que ell mateix no l’ha redactat, a mi m’ha tocat defensar-la, és un
treball de grup d’Esquerra, no és un atac personal ni d’ell ni meu, per tant, és un treball
del Grup Municipal d’Esquerra, en representació de tots els seus membres i de la gent
que ens va votar, que varem considerar que havíem de fer aquesta moció.
Llavors,  per  aclarir  al  senyor  alcalde,  que  ha  fet  sortir  el  tem  dels  escrits,  etc.,
Nosaltres  varem  presentar  una  moció  en  un  plenari  passat,  la  moció  d’honors  i
distincions,  que  creia  que  no  havia  de  portar  cap  problema,  que  era  per
reconeixement, i llavors ens diuen que aquestes mocions, està escrit, són inutilitats o
alguna cosa per l’estil. Sí, està escrit al Can Bech, cap al final del seu article, llavors si
he de fer cas d’aquestes paraules no participaríem més, i evidentment la modificació
que es va presentar a la comissió Informativa de Serveis a les Persones, evidentment
hi pensem col·laborar, pensem acceptar-la, que ja varem parlar amb el regidor senyor
Xavier Rocas, i en cara que ens diguessin que eren inutilitats, nosaltres continuarem
fent aquesta tasca.
 
- senyor Sabrià: Jo ho faré molt breu. Penso i així ho pensa el grup d’Esquerra, que
quan algú surt escollit té el deure d’explicar tot allò que fa referència a les delegacions
que té assignades, i per tant, nosaltres això ho tenim molt clar i ho seguirem demanant
als regidors quan es produeixin situacions com aquesta. En tot cas, crec que ni el to ni
les paraules utilitzades al final es corresponen al que hauríem de sentir en aquesta
cambra, i jo també li agrairia a l’alcalde, com a president, que això no es permetés,
perquè crec que al final de la intervenció s’ha faltat al respecte, que és una cosa que jo
no recordo que hagués passat en aquesta cambra altres vegades. 
 
- senyor Genover: Nosaltres, donem suport a la moció, el senyor Vilà ha dit que treu el
punt quatre, nosaltres també li donem suport sense aquest punt quatre.
 
Tot  seguit  se sotmet  a  votació  la moció presentada pel  grup Municipal  d’Esquerra
Republicana, per la viabilitat i millora de l’Institut Municipal d’Esports.
 
Voten a favor de la moció els senyors Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC),
la senyora Recio i el senyor Genover (Entesa), total sis vots a favor.
Voten en contra de la  moció els  senyors Fernàndez,  Rocas,  Rangel,  Vencells,  les
senyores  Zaragoza i  Mauri  (PSC),  els  senyors  Gomez,  Pujol,  Prats  i  les  senyores
Frigola  i  Montalban (CiU),  la  senyora  Galiana,  el  senyor  Rodrigo  (PP)  i  el  senyor
Guerra (PxC), total catorze en contra:

En  conseqüència  es  rebutja  la  moció  presentada  pel  grup  Municipal  d'Esquerra
Republicana de Catalunya.

16.-  MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA REBUTJANT LES MESURES
PRESES PEL GOVERN, EN RELACIÓ A LES PARTICIPACIONS PREFERENTS.-
Aprovació.-
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Copiada textualment la moció, diu així:

Exposició de motius:

El  passat  dia  22 de Març,  el  Consell  de  Ministres  va  aprovar  el  Reial  Decret-Llei
6/2013 de protecció als titulars de determinats productes d’estalvi  i  inversió i  altres
mesures de tipus financer. També, el mateix dia, el FROB va aprovar els fulls de ruta
per  al  bescanvi  de  les  participacions  preferents  i  deute  subordinat,  de  bancs
nacionalitzats o que requereixin d’ajudes públiques, en accions d’aquestes entitats.

Encara  resten  vius  més  de  8.000  milions  d’euros  en  aquests  productes  híbrids  i
complexes.  Molts  d’aquests  productes  financers  van  ser  comercialitzats  de  forma
enganyosa entre  petits  estalviadors.  Són  unes  300.000 famílies  les  que continuen
atrapades  en  el  laberint  de  les  preferents,  gairebé  totes  en  entitats  bancàries
nacionalitzades com són: Bankia, Novagalicia Banco i Catalunya Banc. Ha estat molt
el  patiment,  la  lluita  i  l’esperança per  a  que es  donés una solució  justa  a  aquest
problema,  que ha malmès greument la credibilitat del nostre sistema financer entre els
estalviadors i els mercats financers.

Les decisions preses el passat dia 22 de Març, tenen per objectiu posar punt i final al
problema  carregant  i  causant  sobre  les  persones  estafades  un  enorme  perjudici
econòmic. 

La resolució del FROB implica un bescanvi obligatori  en accions, com una primera
quitació que va des del 38% al 61% dels seus estalvis. Mitjançant aquest bescanvi, els
estalviadors,  que  mai  havien  d’haver  estat  titulars  de  preferents,  es  converteixen
obligatòriament en accionistes dels bancs nacionalitzats. Posteriorment, podran vendre
aquestes accions per aconseguir liquiditat.

En el cas de Bankia, les poden vendre en Borsa al preu que cotitzin en aquest moment
i les de Novagalicia Banco i Catalunya Banc les podran vendre al Fons de Garanties
de Dipòsits,  a un preu que determinarà un expert independent tenint en compte el
valor de mercat. Amb la venta de les accions es produirà la segona quitació, ja que les
accions de Bankia previsiblement baixaran molt la seva cotització i les que compri el
FGD serà a un preu inferior al  de conversió. Després de la venta, els estalviadors
perdran gran part dels seus antics dipòsits i podran recuperar una mínima part, que en
alguns casos no arribarà ni al 20%.

Paral·lelament, aquells que es considerin enganyats podran sol·licitar un arbitratge de
consum. Segons estableix l’esmentat Reial Decret-Llei, una Comissió de Seguiment
presidida  per  la  CNMV,  establirà  els  criteris  per  a  un  arbitratge  exprés,  a  utilitzar
principalment pels titulars de preferents de Bankia. Aquest arbitratge ràpid és el que ja
va utilitzar Novagalicia Banco i Catalunya Banc per a reintegrar els seus estalvis a un
15% dels afectats. Els que no es puguin acollir a l’arbitratge exprés, podran sol·licitar el
procediment arbitral normal, que serà molt més lent i  que suposa un important risc
afegit, ja que implica renunciar a la via judicial.

Ni la resolució del FROB, ni el Reial Decret-Llei contemplen cap solució per als més de
100.000 accionistes de Bankia, que van ser preferentistes de Caixa Laietana, Caja
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Ávila, Caja Segovia, Caja Rioja, Caja Insular de Canarias o Bancaja, entitats que van
fusionar-se amb Caja Madrid. Aquests estalviadors, que no inversors, perdran gairebé
en la seva totalitat els diners que tenien en accions de Bankia, ja que el primer que es
farà  és una reducció de capital perquè els accionistes absorbeixin pèrdues de l’entitat.

L’episodi  de les  preferents  a  Espanya és  el  major  escàndol  propiciat  pels  nostres
bancs,  que  s’uneix  al  de  les  indemnitzacions  milionàries,  els  sous  excessius,  les
fusions  i  les  operacions  opaques.  Clarament,  ha suposat  l’abús  de confiança  dels
bancs sobre els seus clients fidels, una supervisió insuficient sobre la comercialització
d’aquests productes i una falta de capacitat de resposta política per a solucionar el
problema.

El que el Govern ha imposat és una resposta injusta, ja que, a més de ser  enganyats,
els estalviadors hauran de contribuir al sanejament dels mateixos bancs que els van
enganyar. Així no es recuperarà la confiança en el nostre sistema financer i es donarà
un pas en fals.

Proposta d'acord:

1.- Rebutjar les mesures preses pel Govern, a través del Reial Decret-Llei 6/2013 i la
resolució  del  FROB,  que  suposa  quantioses  quitacions  als  enganyats  en  la
comercialització de participacions preferents i deute subordinat.

2.- Instar al Govern espanyol a que: 

– Se  suspengui  l’aplicació  de  tots  els  processos  establerts  en  les  normes
esmentades,  especialment  l’operació  de  bescanvi  per  accions,  amb  la
corresponent quitança, i l’ arbitratge.

– S’encarregui  a  la  CNMV una auditoria  que permeti  revisar  la  idoneïtat  dels
titulars  de  preferents  i  deute  subordinat,  per  a  detectar  l’engany  en  la
comercialització.

– Dugui a terme les accions de govern necessàries perquè les persones que, tot i
no reunir els requisits de idoneïtat, tinguin dret a un bescanvi per dipòsits en un
termini no superior als tres anys. A més, garantir que no tinguin cap pèrdua en
el nominal dels seus estalvis.

– Finalment,  s’ha de garantir  que tinguin dret  al  bescanvi  per  dipòsits aquells
accionistes de Bankia, dels quals van bescanviar-se les seves preferents en el
procés de fusió de Caja Madrid amb Caixa Laietana, Caja Ávila, Caja Segovia,
Caja Rioja, Bancaja i Caja Insular de Canarias.

– Remetre el treball realitzat per la CNMV a la Fiscalia General de l’Estat, perquè
es depurin responsabilitats per l’estafa que s’ha produït en el nostre sistema
financer.

Intervé  el  senyor  Fernàndez  manifestant  que  aquesta  moció  ve  com a referència,
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intentem donar una resposta a moltes errades fetes per governs anteriors, errades que
no vàrem ser capaços d'afrontar, detectar la problemàtica que hi havia en determinats
productes  financers,  segurament  fruit  d'una  manca  de  control  del  propi  Banc
d'Espanya i  també de la pròpia Comissió  Nacional  del  Mercat  de Valors,  per  tant,
malgrat que s'han comès errors, malgrat que cal reconèixer que això no ha funcionat,
el que cal és pensar en el present i en el futur, i és que hi ha molta gent que està
fotuda per  aquestes preferents,  i  per  tant  el  que  intentem és donar  una resposta.
Primer, dir que estem en contra del decret aprovat perquè entenem que no garanteix
una  recuperació  àmplia  d'aquests  estalvis  que  molta  gent  va  dipositar  en  el  seu
moment, i per tant, el que demanem també és instar`, d'alguna manera, que es posin
en marxa els mecanismes legals, els canvis legals oportuns perquè això no torni a
passar, per tant que aquells ciutadans que posen en algun producte un estalvi concret,
en el futur, aquesta inseguretat jurídica que no impliqui que perdi una part d'aquests
estalvis. Per tant, el resum de la moció ve a dir això, aleshores jo el que faria és donar
la paraula als diferents grups perquè es posicionin al  voltant d'aquesta moció que,
torno a repetir, posa de manifest mancances de gestió, en aquest cas, evidentment de
diversos governs que hi han hagut a Madrid, com és el cas del meu propi partit, i per
tant, malgrat aquests errors, repeteixo, cal mirar el present i el futur i  aquesta gent
necessita una resposta.

- senyor Guerra: En principi nosaltres li donarem suport, encara que, com sempre, a
temps de demanar i que ens diguin que no, sempre hi som a temps, és una màxima
força simple. Realment avui el senyor Juan José Toribio, que és el president de la
secció espanyola de banca, en un programa dels matins, les seves declaracions és
que realment la culpa era dels inversors, aquesta és la seva visió i dóna el resum de la
proposta que s'ha aprovat al govern central, que jo trobo que és molt lícit presentar
aquesta proposta per tal que es pugui portar a debat, però que realment està tot donat
i beneït, és a dir que no hi ha més. Els senyors de la banca han salvat el seu cul, els
senyors  de  les  Caixes  estan  a  veure  com poden  sortir,  i  el  que  vostè  abans  em
comentava,  abans  d'entrar  al  Ple,  jo  estic  d'acord  que  les  quitances  són  una
penalització pels seguidors d'aquestes preferents que hi han invertit els seus diners,
poden ser  perjudicials,  completament  d'acord,  però  també ens pot  convidar  a  una
reflexió, i  és fins a quant està vostè disposat a perdre?, el  305 de tot  el  que té o
quedar-se sense res fins que surti una disposició judicial que li doni la raó.
Li torno a repetir que li donarem suport però simplement manifestar aquesta reflexió en
veu alta.

- senyora Galiana: Tot aquest tema de les preferents, el Partit Popular s'ho ha trobat
sobre la taula quan ha iniciat la seva tasca de govern. Es pot considerar que aquests
Reial Decret és suficient o insuficient i que potser no és la solució més encertada, però
de totes maneres és un tema molt complexe i és un tema molt delicat, i és un tema
que abasta molts sectors. Nosaltres no li  donarem suport a aquesta moció perquè
considerem  que  és  un  atac  directe  a  una  decisió  del  govern  que  nosaltres
representem, de partit que està governant i que nosaltres representem aquí, i per tant
no li  podem donar suport.  Però també fem aquesta reflexió,  és molt  complexe i  si
volem donar una solució ràpida al tema perquè la gent intenti recuperar el màxim que
pugui, aquestes fites, per desgràcia hi ha de ser, i són les que són, i per tant, és un
tema que no hauria hagut de passar mai, es poden prendre més mesures de prevenció
que mesures de solució, i aquesta és la reflexió, i deixant clar que en qualsevol cas, el
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govern actual, en aquell moment no podia tenir cap tipus de decisió sobre aquestes
qüestions.

- senyor Genover:El nostre grup, l'Entesa, tenim llibertat de vot.

-  senyor  Sabrià:  Pel  grup  d'Esquerra  manifestant  que  ho  votarem  a  favor.  Tenim
municipis del nostre país amb moltíssim ciutadans, amb percentatges molt grans de
ciutadans,  afectats,  i  sobretot  amb  el  tema  del  bescanvi  d'accions  queda  clara  i
demostrada que hi ha hagut engany en la seva comercialització i per tant hi votarem a
favor.

-  senyor  Gòmez:  Des  del  grup  municipal  del  Convergència  i  Unió  també  volem
expressar que el nostre vot serà favorable. En part també perquè la moció jo crec que
posa de manifest una qüestió de fons, que va bastant més enllà, que és el fet que no
hi ha hagut un repartiment equitatiu de l'esforç que significa salvar el nostre sistema
financer. En la pròpia moció es posa de manifest, els exemples que hi han continuat
havent  sous o  indemnitzacions  milionàries,  i  en  canvi  al  petit  estalviador,  amb les
seves preferents, han de suportar part d'aquest cost i no ens sembla en absolut just, a
banda que posa de manifest  que hi  ha hagut  aquesta mala praxi,  aquesta manca
d'informació o informació esbiaixada, com per no dir engany, d'aspectes estalviador, i
esperem que si més no, també serveixi,  a banda que el govern central prengui les
mesures adients, que sobretot es prenguin mesures de prevenció en el futur. 

- senyor Fernàndez: Entenc que està prou debatuda, només dir-li a la senyora Galiana
que jo he començat al principi dient que segurament que aquest fet és fruit de molts
errors,  sobretot  de  les  entitats  reguladores,  i  vull  recalcar  una  cosa,  tant  el  banc
Central d'Espanya com la Comissió del Mercat de Valors, hi ha representants de tots
els partits polítics, i que molts dels cassos d'aquestes preferents, el problema ve de les
pròpies Caixes i dels òrgans de gestió de les Caixes, vostè també sap que estaven
extremadament polititzats, per tant, no és un tema aplicable a un govern central, ja he
dit que aquí hem fallat tots, evidentment els que hem governat, més que altres, però jo
crec que el  que ha fallat  ha sigut  el  propi  sistema regulador i  també que algunes
Caixes, unes més que altres, han fet una mala praxi. Per tant, ja ho he dit al principi,
no és un tema de govern central només, és un tema que segurament els mecanismes
no han funcionat prou bé, i moltíssima gent, com deia el senyor Sabrià, està molt i molt
enganxada, petits estalviadors, que veuen pràcticament que ho tenen perdut tot, i jo
penso que això, en aquest moment cal donar una resposta, i sobretot aquelles entitats
financeres que estan rebent ajudes del FROP, per tant penso que a aquestes se les
hauria d'obligar a què, realment, compleixin tots el seu capital.

- senyora Galiana: Estic totalment d'acord amb això, però la situació és complicada en
el context que ens trobem. És cert que hi ha hagut unes males praxis i és cert que hi
ha moltes famílies ofegades per aquesta situació i que la resposta, que entenem que
ha pogut donar el govern, ha sigut la que, d'acord amb la butxaca de la que disposem
en aquest moment, és la que pot donar, i també hem de ser conscients de la situació.
Els bancs, bé, evidentment són potser uns dels principals responsables de tot això,
però suposo que si massa repartim responsabilitats, possiblement arribarà un moment
que el sistema financer tampoc podrà tirar endavant, i també hem de ser conscients
d'això, i suposo que el repartiment que s'ha fet ha sigut preveient també tot aquest
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tema.

Tot seguit se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal socialista relació
a les participacions preferents, per la qual cosa, en conseqüència:

Vista la moció presentada pel grup municipal socialista en relació a les participacions
preferents, l'exposició de motius de la qual, diu així:

El  passat  dia  22 de Març,  el  Consell  de  Ministres  va  aprovar  el  Reial  Decret-Llei
6/2013 de protecció als titulars de determinats productes d’estalvi  i  inversió i  altres
mesures de tipus financer. També, el mateix dia, el FROB va aprovar els fulls de ruta
per  al  bescanvi  de  les  participacions  preferents  i  deute  subordinat,  de  bancs
nacionalitzats o que requereixin d’ajudes públiques, en accions d’aquestes entitats.

Encara  resten  vius  més  de  8.000  milions  d’euros  en  aquests  productes  híbrids  i
complexes.  Molts  d’aquests  productes  financers  van  ser  comercialitzats  de  forma
enganyosa entre  petits  estalviadors.  Són  unes  300.000 famílies  les  que continuen
atrapades  en  el  laberint  de  les  preferents,  gairebé  totes  en  entitats  bancàries
nacionalitzades com són: Bankia, Novagalicia Banco i Catalunya Banc. Ha estat molt
el  patiment,  la  lluita  i  l’esperança per  a  que es  donés una solució  justa  a  aquest
problema,  que ha malmès greument la credibilitat del nostre sistema financer entre els
estalviadors i els mercats financers.

Les decisions preses el passat dia 22 de Març, tenen per objectiu posar punt i final al
problema  carregant  i  causant  sobre  les  persones  estafades  un  enorme  perjudici
econòmic. 

La resolució del FROB implica un bescanvi obligatori  en accions, com una primera
quitació que va des del 38% al 61% dels seus estalvis. Mitjançant aquest bescanvi, els
estalviadors,  que  mai  havien  d’haver  estat  titulars  de  preferents,  es  converteixen
obligatòriament en accionistes dels bancs nacionalitzats. Posteriorment, podran vendre
aquestes accions per aconseguir liquiditat.

En el cas de Bankia, les poden vendre en Borsa al preu que cotitzin en aquest moment
i les de Novagalicia Banco i Catalunya Banc les podran vendre al Fons de Garanties
de Dipòsits,  a un preu que determinarà un expert independent tenint en compte el
valor de mercat. Amb la venta de les accions es produirà la segona quitació, ja que les
accions de Bankia previsiblement baixaran molt la seva cotització i les que compri el
FGD serà a un preu inferior al  de conversió. Després de la venta, els estalviadors
perdran gran part dels seus antics dipòsits i podran recuperar una mínima part, que en
alguns casos no arribarà ni al 20%.

Paral·lelament, aquells que es considerin enganyats podran sol·licitar un arbitratge de
consum. Segons estableix l’esmentat Reial Decret-Llei, una Comissió de Seguiment
presidida  per  la  CNMV,  establirà  els  criteris  per  a  un  arbitratge  exprés,  a  utilitzar
principalment pels titulars de preferents de Bankia. Aquest arbitratge ràpid és el que ja
va utilitzar Novagalicia Banco i Catalunya Banc per a reintegrar els seus estalvis a un
15% dels afectats. Els que no es puguin acollir a l’arbitratge exprés, podran sol·licitar el
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procediment arbitral normal, que serà molt més lent i  que suposa un important risc
afegit, ja que implica renunciar a la via judicial.

Ni la resolució del FROB, ni el Reial Decret-Llei contemplen cap solució per als més de
100.000 accionistes de Bankia, que van ser preferentistes de Caixa Laietana, Caja
Ávila, Caja Segovia, Caja Rioja, Caja Insular de Canarias o Bancaja, entitats que van
fusionar-se amb Caja Madrid. Aquests estalviadors, que no inversors, perdran gairebé
en la seva totalitat els diners que tenien en accions de Bankia, ja que el primer que es
farà  és una reducció de capital perquè els accionistes absorbeixin pèrdues de l’entitat.

L’episodi  de les  preferents  a  Espanya és  el  major  escàndol  propiciat  pels  nostres
bancs,  que  s’uneix  al  de  les  indemnitzacions  milionàries,  els  sous  excessius,  les
fusions  i  les  operacions  opaques.  Clarament,  ha suposat  l’abús  de confiança  dels
bancs sobre els seus clients fidels, una supervisió insuficient sobre la comercialització
d’aquests productes i una falta de capacitat de resposta política per a solucionar el
problema.

El que el Govern ha imposat és una resposta injusta, ja que, a més de ser  enganyats,
els estalviadors hauran de contribuir al sanejament dels mateixos bancs que els van
enganyar. Així no es recuperarà la confiança en el nostre sistema financer i es donarà
un pas en fals.

El  Ple  de  l'Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernàndez,  Rocas,  Rangel,  Vencells,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors  Gomez, Pujol,  Prats  i  les senyores Frigola  i  Montalban (CiU),  els  senyors
Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), la senyora Recio i el senyor Genover
(Entesa) i el senyor Guerra (PxC), total divuit vots a favor; i els vots en contra de la
senyora Galiana i el senyor Rodrigo (PP), total dos vots en contra:

Primer.- Rebutjar  les  mesures  preses  pel  Govern,  a  través  del  Reial  Decret-Llei
6/2013 i la resolució del FROB, que suposa quantioses quitacions als enganyats en la
comercialització de participacions preferents i deute subordinat.

Segon.-     Instar al Govern espanyol a que: 
– Se  suspengui  l’aplicació  de  tots  els  processos  establerts  en  les  normes

esmentades,  especialment  l’operació  de  bescanvi  per  accions,  amb  la
corresponent quitança, i l’ arbitratge.

– S’encarregui  a  la  CNMV una auditoria  que permeti  revisar  la  idoneïtat  dels
titulars  de  preferents  i  deute  subordinat,  per  a  detectar  l’engany  en  la
comercialització.

– Dugui a terme les accions de govern necessàries perquè les persones que, tot i
no reunir els requisits de idoneïtat, tinguin dret a un bescanvi per dipòsits en un
termini no superior als tres anys. A més, garantir que no tinguin cap pèrdua en
el nominal dels seus estalvis.

– Finalment,  s’ha de garantir  que tinguin dret  al  bescanvi  per  dipòsits aquells
accionistes de Bankia, dels quals van bescanviar-se les seves preferents en el
procés de fusió de Caja Madrid amb Caixa Laietana, Caja Ávila, Caja Segovia,
Caja Rioja, Bancaja i Caja Insular de Canarias.

– Remetre el treball realitzat per la CNMV a la Fiscalia General de l’Estat, perquè
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es depurin responsabilitats per l’estafa que s’ha produït en el nostre sistema
financer.

17.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA SOBRE LA REFORMA URGENT
DE  LA  RENDA  MÍNIMA  D'INSERCIÓ  I  DE  SUPORT  A  LA  ILP  DE  RENDA
GARANTIDA DE CIUTADANIA.- Aprovació.-

Copiada textualment la moció, diu així:

Exposició de motius: 

L’increment del nombre de persones i famílies que estan en situació de risc d’exclusió
social degut a la pobresa econòmica té dos factors generadors clau: les dificultats per
accedir  o  bé mantenir  una ocupació  i  les  dificultats  per  accedir  o  bé mantenir  un
habitatge. Es tracta d’un nou perfil de persones i famílies que s’han vist immerses en
situacions de vulnerabilitat econòmica i que poden abocar el futur dels seus fills i filles
a la pobresa i l’exclusió social.

La darrera enquesta de població activa (EPA) publicada el mes de gener presenta
unes  xifres  més  que  preocupants  per  Catalunya  ja  que  el  nombre  d’aturats  ha
augmentat en 109.700 persones en relació a l’any anterior, un 14’15% més, situant la
taxa de desocupació en 23’94% amb un total de 885.100 desocupats. El nombre de
llars amb tots els actius desocupats és de 266.800 i actualment hi ha 117.000 famílies
sense cap ingrés. 

L’Estatut de Catalunya en el seu article 24.3. estableix que “les persones o famílies
que es troben en situació de pobresa tenen dret a accedir a una renda garantida de
ciutadania que els asseguri els mínims d’una vida digna”. 

El 1990 es va establir el Programa Interdepartamental de la Renda Mínima d’Inserció
amb la finalitat de donar suport econòmic per atendre les necessitats essencials a 
persones sense recursos i mentre se les preparava per a la seva inserció o reinserció
social i laboral. Posteriorment, l’any 1997 es va donar rang de Llei al Programa. 
 
Professionals  dels  Serveis  Socials,  món  local  i  entitats  socials  que  treballen  amb
persones  en  risc  d’exclusió  demanen  reiteradament  al  Govern  de  Catalunya  que
modifiqui la Renda Mínima d’Inserció per tal d’assegurar una rendes mínimes a les
persones sense recursos econòmics.

Per aquest motiu el Grup parlamentari socialista ha presentat novament una proposició
de llei amb la voluntat que sigui debatuda al Ple del Parlament el més aviat possible
per tal de procedir urgentment a la reforma de la llei que permeti retornar el caràcter de
dret subjectiu i que cap persona que reuneixi els requisits per accedir es quedi sense
una prestació mínima i sense ajut en la seva inserció sociolaboral.

A més, actualment, amb l’objectiu de donar resposta a les necessitats bàsiques d’una
gran part de la ciutadania catalana que amb independència de la seva situació social
veuen  com  la  manca  de  feina  o  de  llar  els  aboca  a  una  situació  de  precarietat
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econòmica que els condueix cap a l’exclusió social, representants de sindicats, partits
polítics i entitats sense ànim de lucre impulsen una Iniciativa Legislativa Popular que té
per objecte regular la Renda Garantida de Ciutadania per donar compliment al mandat
de l’article 24.3 de l’Estatut d’Autonomia i assegurar els mínims d’una vida digna a les
persones o famílies que es troben en situació de pobresa. Aquesta iniciativa legislativa
popular vol posar a l’agenda política i social el debat necessari al voltant d’una mínima
garantia de rendes imprescindible per minvar el risc de ruptura de la cohesió social.

Aquesta  ILP  de  Renda  Garantida  de  Ciutadania  té  per  objecte  garantir  que  cap
persona  estigui  per  sota  del  llindar  de  la  pobresa.  En  síntesi,  el  contingut  de  la
proposició  contempla la RGC com un dret universal no condicionat a disponibilitats
pressupostàries ni a l’obligació de participar en accions d'inserció social i laboral. Es
defineix  com  un  dret  subjectiu  de  caràcter  individual  però  vinculat  a  la  situació
econòmica de la persona i, en el seu cas, del nucli familiar o de convivència. Es tracta
d’una prestació econòmica de, com a màxim, 664 euros mensuals per dotze pagues.
 Els  requisits  per  accedir  al  dret  a  cobrar  la  prestació  econòmica  de  la  Renda
Garantida de Ciutadania són:  Tenir 18 o més anys, o ser menor emancipat., estar
vivint legalment a Catalunya, tenir residència continuada a Catalunya durant un mínim
de  12  mesos.  no  disposar  d'ingressos  econòmics  superiors  als  mínims  garantits
equivalents a la quantia de l'indicador de renda de suficiència de Catalunya (per l’any
2012,  664  euros  mensuals  per  dotze  pagues),  durant  com  a  mínim  els  4  mesos
anteriors a la sol·licitud. 

Proposta d'acord:

1.  Sol·licitar  al  Parlament  de  Catalunya  la  reforma  urgent  de  la  Renda  Mínima
d’Inserció  (RMI)  per  tal  que  totes  les  persones  aturades  que  avui  estan  sense
prestació ni recursos puguin accedir a un itinerari d’inserció sociolaboral i a la prestació
de la RMI. 
 
2. Celebrar l’admissió a tràmit per part de la Mesa del Parlament de la ILP sobre la
Renda Garantida de Ciutadania (RGC) per tal de possibilitar la recollida de signatures
i  un posterior debat i presa en consideració en el Ple del Parlament.
 
3. Comunicar aquests acords als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya, al
Govern  de  la  Generalitat,  a  la  Comissió  Promotora  de  la  ILP,  als  mitjans  de
comunicació locals i a les entitats socials del municipi. 
 

Intervé la senyora Mauri manifestant que aquesta moció, jo la vaig portar a la Comissió
Informativa de Serveis a les Persones, a fi i efecte que els grups poguessin fer les
aportacions que estimessin oportunes per fer-la per consens o fer-la constitucional,
donat que jo crec que és una preocupació el benestar dels nostres convilatans, per
tots els regidors. Per tant, és veritat que quan parlem de la renda mínima d'inserció i la
renda garantida de ciutadania,  estem parlant  de garantir  uns mínims per  una vida
digna de les persones, però el no compliment, també, d'aquestes prestacions el que fa
és que també afecta a molts convilatans nostres i també al nostre municipi, perquè
l'Ajuntament  que vol  estar  al  costat  de les persones més desafavorides, també ha
d'estar al costat fent les aportacions econòmiques corresponents que haurien de fer
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altres  administracions.  Per  qui  no  tingui  massa  coneixement,  a  l'any  1990  es  va
establir el programa interdepartamental entre Empresa i Ocupació, Benestar i Família i
Ensenyament,  de  la  renda  mínima  d'inserció,  el  que  anomenem  PIRMI,  que  em
sembla que és la paraula que tothom coneix més col.loquialment,  posteriorment,  a
l'any 1997 es va donar rang de Llei al programa, que avui encara és vident, però des
de  llavors  ha  sofert  diverses  modificacions.  La  PIRMI  és  una  acció  de  caràcter
universal  que  contempla  una  prestació  econòmica  per  atendre  les  necessitats
bàsiques i de subsistència de persones amb greus dificultats econòmiques i socials,
mentre se les prepara per la seva inserció o reinserció laboral i  social,  també.  La
persona receptora de l'ajuda es compromet a seguir un itinerari d'un pla individual de
caràcter  integral,  i  estem parlant  que a més de la prestació econòmica,  segons la
situació personal i les càrregues familiars de cada un, es fan accions de formació i
orientació comunitària, es dóna suport personal per ajudar a aquestes persones amb
situacions  més  desestabilitzadores,  es  fan  suports  i  accions  per  fomentar  la  seva
autoestima,  la  seva  integració,  les  seves  habilitats  socials,  es  fan  programes  de
formació d'adults, de formació instrumental i bàsica per la reinserció i també es dóna
suport  a  la  inserció  laboral,  però  les  modificacions  i  regulacions  que  s'han  anat
produint en aquesta Llei, la més recent és de l'any 2012, ha fet que ha deixat de ser un
dret subjectiu de les persones en situació de pobresa i perdut el seu objecte i la seva
finalitat,  és a dir,  de mica en mica l'objectiu primordial  de la prestació ,  que era la
inseció laboral, ha anat canviant. Dir-vos un apunt, que aquest any, a l'any 2012, el
govern  de  la  Generalitat  va  destinar  a  les  PIRMIS,  al  pagament  d'aquestes
prestacions, un 27% de menys recursos que l'any 2011, per tant va comportar una
retallada  d'algunes  d'aquestes  prestacions,  també  un  retard  i  l'aturada  en  el  seu
pagament, i si tenim en compte una dada, que a Palafrugell, per exemple en aquests
moments, tenim 41 prestacions d'aquestes, aprovades, que no s'estan pagant, que no
sabem ni quan les pagaran, i d'aquestes hi ha unes deu famílies que estan amb zero
ingressos, això també és un cost addicional pels nostres serveis socials, això en quant
a la PIRMI. 
L'Estatut d'Autonomia, parlem de l'altra renda que es demana, és en el  seu article
24.3, estableix que les persones i famílies que es troben en situació de pobresa, tenen
dret a accedir a una renda garantida de ciutadania, que els asseguri els mínims d'una
vida  digna,  d'acord  amb  les  condicions  que  legalment  s'estableixin.  D'acord  amb
l'article 37.3 de l'Estatut d'Autonomia, aquest dret cal que sigui regulat pel parlament
de Catalunya, posteriorment hi va haver acords estratègics, l'any 2007 – 2008 i 2008 –
2011, per la internalització, la qualitat de l'ocupació i la competitivitat de l'economia
catalana, signats pel govern i els principals agents econòmics i socials de Catalunya,
que posaven les bases per a la regulació d'aquesta renda garantida de ciutadania, que
amb  l'objectiu  de  donar  uns  ingressos  de  supervivència  a  aquelles  persones  en
situació d'exclusió i que per raons de salut, edat o altres aspectes socials no podien
desenvolupar els itineraris de la PIRMI. Dir també que el Parlament de Catalunya, en
la seva sessió del dia 20 d'octubre de 2011, va aprovar una moció per impulsar en el
marc d'un nou pacte per la inclusió social i l'eradicació de la pobresa, un estudi per
desenvolupar aquest article 24.3 de l'Estatut d'Autonomia sobre la renda de ciutadania
que garanteixi aquests ingressos mínims a les persones, no és nou i tots ho sabeu,
que la situació de pobresa a Catalunya és, cada dia que passa, més alarmant, un de
cada  cinc  catalans  disposen  de  rendes  inferiors  al  llindar  de  la  pobres,  la  crisi
econòmica  i  la  destrucció  de  llocs  de  treball  està  provocant  que  225.000  llars  a
Catalunya, tinguin a tots els seus actius a l'atur, i que 90.000 llars estiguin sense cap
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ingrés. La persistència de l'atur, 900.000 persones, posa en perill la protecció de les
persones  sense  feina,  també  per  esgotament  de  les  prestacions  o  subsidis,  una
situació que afecta, cada vegada més, als menors de 16 anys, es parla de més de
280.000 nens i nenes que viuen per sota del llindar de la pobresa, a les dones, les
dones tenen un treball amb contractes més precaris, amb contractes més parcials; els
joves, que no els hi permet aquest atur la seva emancipació, essent una sobrecàrrega
per moltes famílies, i també tenim alguns nous índexs de pobresa, l'índex de privació
material, que cada vegada hi ha més persones amb dificultat per poder pagar els seus
béns de consum, les activitats que són pròpies d'una societat, i parlem de factures del
lloguers i d'hipoteques, de serveis públics, de manteniment de la llar, de la calefacció,
dels telèfon, de les avaries o la benzina del cotxe. També hi ha persones de bon i
treballant, la seva precarietat laboral estan en situació de pobresa, no poden atendre
les  seves  necessitats  bàsiques,  per  tant,  és  necessari  aquest  intent  d'adaptar  les
PIRMIS a aquests nous perfils d'exclusió a Catalunya, ha canviat l'escenari, per tant ho
hem d'adaptar,  i  també, davant d'aquest panorama i  de les poques respostes dels
governs, que s'han donat fins ara, però pensant amb aquests desprotecció social, s'ha
pres aquesta iniciativa,  des de persones de diferents àmbits,  per impulsar aquesta
legislatura popular  que necessita  de 50.000 signatures,  per  poder debatre-la en el
Parlament, i ara us diré els punts de la moció, que us demano la vostra aprovació, que
és  que  proposem  al  Ple  sol·licitar  al  Parlament  de  Catalunya  la  reforma  urgent
d’aquesta  Renda  Mínima  d’Inserció,  de  la  PIRMI  per  tal  que  totes  les  persones
aturades  que  avui  estan  sense  prestació  ni  recursos  puguin  accedir  a  un  itinerari
d’inserció sociolaboral i a aquesta prestació. També que s’aboni de manera prioritària
aquelles PIRMIS aprovades i que estiguin pendents de pagament, celebrar l’admissió
a tràmit per part de la Mesa del Parlament de la ILP sobre la Renda Garantida de
Ciutadania per tal de possibilitar la recollida de signatures i  un posterior debat i presa
en  consideració  en  el  Ple  del  Parlament  i  comunicar  aquests  acords  als  grups
parlamentaris del Parlament de Catalunya, al Govern de la Generalitat, a la Comissió
Promotora  de la  ILP,  als  mitjans de comunicació locals  i  a  les  entitats  socials  del
municipi. 
Per últim, per acabar, senyor alcalde, em permeti dir que compto amb el recolzament
de tots els grups, amb els expedients que tenim a Palafrugell en aquests moments,
pendents, que no s’està complint la Llei, que la senyora Galiana parlava abans, quan
parlàvem del Defensor del Ciutadà, que les Lleis s’han de complir, doncs faríem una
acció  política  al  Delegat  de  Benestar  Social,  recolzada  amb  al  seva  aprovació
d’aquesta moció.
 
- senyor Fernández: he entès que feia una ampliació del punt primer de la proposta
d’acord, a veure si ho he entès bé, que ha dit que aquelles que estan reconegudes que
es faci un cronograma de pagament, no estem dient que es faci immediatament però
que es faci un programa, això no hi és s’hi ha d’afegir.
 
- senyor Guerra: La veritat és que em té molt sorprès aquesta moció, perquè miri que li
dono voltes, i jo sortiré aquesta nit amb un trauma molt greu i és que cada vegada que
entro aquí surto entenent menys i sabent menys, cosa que no és gaire difícil, però bé,
amb aquesta moció que vostè ens presenta, llegeixo literalment, condicions per tenir
garantida  aquesta  renda:  tenir  18  anys  o  més  o  ser  menor  emancipat,  fantàstic,
senyora Mauri, en un país on la mitjana d’emancipació està entre els 33 – 36 anys,
demanar  una ajuda per  un menor  emancipat,  és  fer  un  crida  al  buenismo,  total  i
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absoluta, vostè li pot donar la mà al senyor Albiol a Badalona, i als senyors de Santa
Coloma i  l’Hospitalet,  perquè tindrà un efecte crida fantàstic,  als dos dies tindrà el
major número d’empadronaments de menors emancipats de tota la comunitat europea.
Vostè ha fet esment, em digui exagerat i que no tinc raó, ja ho sé, només ha demanat
per sobre, i dic que ha demanat, perquè ha constatat que hi ha 41 intervencions per
acollir-se a aquesta renda mínima de 664 euros, és a dir, vostè està demanant 28.000
euros mensuals, que és el que hauria d’aportar la Generalitat, en funció del que vostè
ha dit, si jo no ho he interpretat malament. En un moment en què tota la política de la
Generalitat,  és  de  retallada  rere  retallada,  que  vostè  vingui  aquí  a  proposar  una
despesa,  només  per  Palafrugell,  de  prop  de  300.000  euros  l’any,  amb  41  casos.
També m’ha cridat molt  l’atenció que digui  el  fet,  es reflecteix aquí,  no ho prengui
personalment, dotze mesos, legalment a Catalunya, durant un mínim de dotze mesos,
d’acord, molt bé, em sembla fantàstic, poden començar a veure quants n’hi ha a cada
pis patera d’aquí, per molt que vostès diguin que no existeixen, això li poden preguntar
al senyor regidor de la Policia, al senyor Pujol, que els hi podrà donar les adreces, els
pisos i la gent que hi viu. I per últim, vostè està demanant per tothom, i en cap cas, ni
en cap punt de tot això que vostè escriu aquí, hi ha un sol esment als autònoms, a la
gent que ha cotitzat aquí durant molt  més de dotze mesos, cap, cap esment, aquí
sembla ser  que tot  està,  única i  exclusivament,  encarat  per  la  gent  que no és de
Catalunya, no ho dic jo, és el que vostè diu. Disposar d’ingressos econòmics, residir
legalment  a  Catalunya,  residència  continuada,  escolti,  i  un  senyor  de Huelva,  que
passa, que també ha de demostrar que és legal a Catalunya. No sé, evidentment li
votarem en contra.
 
- senyora Galiana: L’esperit d’aquesta moció és molt bonic, perquè clar, tots voldríem
que  tota  la  gent  que  està  sense  cap  ingrés,  l’Estat  pogués  donar  resposta,
l’Administració  pogués  donar  resposta  i  indefinidament  pogués  cobrar  una  renda
mínima, per sobreviure, però a mi em sembla que aquesta proposta és un brindis al
sol,  per  dir-ho  d’alguna  manera,  però  poc  realista,  hem  de  tenir  en  compte  que
acceptar això suposa una despesa afegida al sacrifici que està fent l’Administració,
tant l’autonòmica, com la central, i sembla poc realista amb la situació en què es troba
el conjunt global d’Espanya i de Catalunya en relació i envers Europa, i en quant a les
exigències  que  ens  estan  demanant.  Per  tant,  si  estem  com  estem,  potser  que
comencem a fer polítiques per crear ocupació i potser aquests diners, en comptes de
donar-los a fons perdut i  per fer activitats humanitàries,  potser que els invertim en
crear llocs de treball i en invertir-los d’una altra manera, perquè suposo que per arribar
a fer això tant bonic, ens hauran d’acabar pujant a tots els que treballem, els impostos,
i ens acabarem empobrint més tots i encara hi haurà més crisi i més dèficit. Jo crec
que hem de ser seriosos i hem de ser realistes, això, avui per avui, és força inviable i
nosaltres no li podem donar suport.
 
- senyor Genover: El grup de l’Entesa tenim llibertat de vot.
 
- senyor Sabrià: Només anunciar que el primer punt demana que es treballi la reforma i
des d’Esquerra ja s’hi està treballant, amb l’afegit que ha fet la regidora ja ens sembla
bé,  i  el  segon punt  demana admetre  a  tràmit  i  també ens sembla  bé,  per  tant  hi
votarem a favor. Només dir que ella ha esmentat un dels acords del Parlament, i crec
que un de la setmana no ha sortit, i que presentava a proposta d’Esquerra i que deia
una mica en la mateixa línia, desplegar aquest article 24.3 de la Renda Mínima, per
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definir un nou sistema que permeti que totes les persones que no puguin tenir accés a
l’ocupació  per  motius  socials  o  personals,  tinguin  accés  a  una  renda mínima que
permeti una subsistència digna, i ho dic resumit, crec que ho vàrem votar tots els que
estem en aquesta cambra, i incloïa, com també vostè ha esmentat, intentar promoure i
de  manera  immediata,  per  la  situació  en  la  que  ens  trobem,  que  les  empreses
subministradores d’energia i aigua potable, no puguin interrompre el subministrament,
per impagament, sense un informe de Serveis Socials, o que intervenia també en els
preus públics de l’energia.  És, crec,  la mateixa línia que fèiem avui aquí,  per tant,
nosaltres hi votarem a favor.
 
- senyor Gòmez: Primer de tot felicitar a la proposant per la seva explicació i també per
la inclusió “in voce” d’aquesta part addicional al punt número u, que també ho trobem
positiu,  i  ja  li  avanço,  abans  de  fer  l’explicació  i  diferents  reflexions  que  sí  que
m’agradaria fer, però ja li avanço que votarem a favor.
Bé, a mi m’agradaria diferenciar en dues parts, perquè de fet, la moció té dos elements
molt  diferenciats, un és el  fet  de proposar la reforma, coneguda com a PIRMI i  la
segona és el fet de donar suport a la ILP. Pel que fa a la primera part, nosaltres hi
estem també d’acord, l’única cosa que m’agradaria destacar és que ja va ser l’any
1990, quan hi va haver el programa interdepartamental de la renda mínima d’inserció,
que per tant era el govern de Convergència i  Unió, i  moltes vegades s’ha volgut, i
sobretot  ara,  des  que  hi  ha  la  crisi,  s’intenta  explicar  o  vendre  la  imatge,  com si
Convergència i Unió no fos un partit que tingués un caire social, nosaltres sempre ho
hem reivindicat, i pensem que és evident que sí, que moltes de les coses que s’estan
fent ara o que s’havien fet en l’anterior govern, però també era fruit d’una tasca de
durant molts anys de Convergència i Unió, és un partit que sempre ha apostat per la
cohesió social, i en aquest sentit el que volem és reivindicar que creiem que no és per
una manca de voluntat política, però sí que és molt important això, el fet de garantir un
bon finançament. 
Després,  respecte  a  la  ILP,  també  m’agradaria  fer  algun  tipus  de  reflexió.  En  la
legislatura  passada  es  va  aprovar  una  moció  al  Parlament  de  Catalunya,  la  qual
instava al govern a impulsar un estudi sobre el desenvolupament del dret a la renda
garantida de ciutadania. Actualment el govern, a través dels diferents Departaments
implicats, pel que fa a Economia, Benestar Social i Família, Empresa i Ocupació , està
treballant en l’elaboració d’aquest estudi, l’anàlisi cost-benefici de la implementació de
la  renda  garantida  a  ciutadania,  és  d’una  gran  complexitat,  per  una  banda  per
l’estimació dels possibles beneficiaris,  i  per  una altra,  per  les diferents  prestacions
econòmiques que actualment existeixen, per tant, si finalment s’aposta per l’elaboració
d’una Llei  que  estableixi  la  renda garantida  a  ciutadania,  creiem que es  requerirà
l’elaboració d’estudis previs necessaris i amb profunditat, ja que al contrari podríem
caure en el desastre que han estat altres lleis, com la de Dependència, que va generar
grans expectatives, però que aquestes expectatives s’han vist frustrades per manca de
pressupost. També creiem que s’hauria de preveure aquest impacte econòmic i que és
evident que seria difícil d’assumir per la Generalitat, tenint en compte la situació de
crisi econòmica actual i la situació econòmica i financera de la Generalitat.
I per últim i això va una mica amb un altre to però recollint una mica les crítiques que
s’han fet  des del  Partit  Popular  i  des  de Plataforma,  sí  que creiem que tenim els
nostres dubtes que l’establiment d’una renda de caràcter generalitzat, sigui la millor de
les solucions, creiem que el punt de partida de la ILP, doncs si que és fruit del bonisme
i d’una certa candidesa per part del gènere humà i creiem que evidentment és millor
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subvencionar l’ocupació que subvencionar l’atur, però malgrat tot, aquestes reflexions
el nostre vot serà favorable a la seva moció.
 
-  senyora Mauri: Bé donar les gràcies a les persones que han,  als  grups que han
aprovat la moció, dir-li al senyor Guerra que jo em pensava que a la comissió de les
persones em va sembla que estava entusiasmat amb la moció, he inclús semblava
que si, perquè el que votem senyor Guerra no és l’exposició de motius, si nó que són
els punts d’acord i em va sembla que vostè compartia aquests punts i ho vaig celebrar-
ho, la veritat, el Partit Popular no havia pogut parlar-ho però us la vaig enviar, i bé,
només  dir  que  comparteixo  també  el  que  ha  dit  el  senyor  Albert  Gómez,  de  la
complexitat d’aquesta Renta de Ciutadania, però també és veritat de que aquesta nova
situació, ens obliga a totes les administracions i sobretot també a les municipals, però
sobretot  a  les  supramunicipals  a  fer  alguna  acció  per  les  persones  que  aquesta
mangris d’exclusió social o que estan amb exclusió social, per tant aquest esforç l’hem
de fer entre tots i  dir-los a Esquerra Republicana, al seu portaveu, que si  hem vol
facilitar sis plau el que m’ha parlat vostè de la proposta que varen fer al Parlament,
doncs li agrairia i moltes gràcies.
 

Tot seguit se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal socialista sobre
la  reforma  urgent  de  la  Renda  Mínima  d'Inserció  i  de  suport  a  la  ILP  de  Renda
Garantida de Ciutadania, per la qual cosa, en conseqüència:

Vista  la moció presentada pel grup municipal socialista sobre la reforma urgent de la
Renda Mínima d'Inserció  i  de  suport  a  la  ILP de  Renda Garantida  de Ciutadania,
l'exposició de motius de la qual, diu així:

L’increment del nombre de persones i famílies que estan en situació de risc d’exclusió
social degut a la pobresa econòmica té dos factors generadors clau: les dificultats per
accedir  o  bé mantenir  una ocupació  i  les  dificultats  per  accedir  o  bé mantenir  un
habitatge. Es tracta d’un nou perfil de persones i famílies que s’han vist immerses en
situacions de vulnerabilitat econòmica i que poden abocar el futur dels seus fills i filles
a la pobresa i l’exclusió social.

La darrera enquesta de població activa (EPA) publicada el mes de gener presenta
unes  xifres  més  que  preocupants  per  Catalunya  ja  que  el  nombre  d’aturats  ha
augmentat en 109.700 persones en relació a l’any anterior, un 14’15% més, situant la
taxa de desocupació en 23’94% amb un total de 885.100 desocupats. El nombre de
llars amb tots els actius desocupats és de 266.800 i actualment hi ha 117.000 famílies
sense cap ingrés. 

L’Estatut de Catalunya en el seu article 24.3. estableix que “les persones o famílies
que es troben en situació de pobresa tenen dret a accedir a una renda garantida de
ciutadania que els asseguri els mínims d’una vida digna”. 

El 1990 es va establir el Programa Interdepartamental de la Renda Mínima d’Inserció
amb la finalitat de donar suport econòmic per atendre les necessitats essencials a 
persones sense recursos i mentre se les preparava per a la seva inserció o reinserció
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social i laboral. Posteriorment, l’any 1997 es va donar rang de Llei al Programa. 
 
Professionals  dels  Serveis  Socials,  món  local  i  entitats  socials  que  treballen  amb
persones  en  risc  d’exclusió  demanen  reiteradament  al  Govern  de  Catalunya  que
modifiqui la Renda Mínima d’Inserció per tal d’assegurar una rendes mínimes a les
persones sense recursos econòmics.

Per aquest motiu el Grup parlamentari socialista ha presentat novament una proposició
de llei amb la voluntat que sigui debatuda al Ple del Parlament el més aviat possible
per tal de procedir urgentment a la reforma de la llei que permeti retornar el caràcter de
dret subjectiu i que cap persona que reuneixi els requisits per accedir es quedi sense
una prestació mínima i sense ajut en la seva inserció sociolaboral.

A més, actualment, amb l’objectiu de donar resposta a les necessitats bàsiques d’una
gran part de la ciutadania catalana que amb independència de la seva situació social
veuen  com  la  manca  de  feina  o  de  llar  els  aboca  a  una  situació  de  precarietat
econòmica que els condueix cap a l’exclusió social, representants de sindicats, partits
polítics i entitats sense ànim de lucre impulsen una Iniciativa Legislativa Popular que té
per objecte regular la Renda Garantida de Ciutadania per donar compliment al mandat
de l’article 24.3 de l’Estatut d’Autonomia i assegurar els mínims d’una vida digna a les
persones o famílies que es troben en situació de pobresa. Aquesta iniciativa legislativa
popular vol posar a l’agenda política i social el debat necessari al voltant d’una mínima
garantia de rendes imprescindible per minvar el risc de ruptura de la cohesió social.

Aquesta  ILP  de  Renda  Garantida  de  Ciutadania  té  per  objecte  garantir  que  cap
persona  estigui  per  sota  del  llindar  de  la  pobresa.  En  síntesi,  el  contingut  de  la
proposició  contempla la RGC com un dret universal no condicionat a disponibilitats
pressupostàries ni a l’obligació de participar en accions d'inserció social i laboral. Es
defineix  com  un  dret  subjectiu  de  caràcter  individual  però  vinculat  a  la  situació
econòmica de la persona i, en el seu cas, del nucli familiar o de convivència. Es tracta
d’una prestació econòmica de, com a màxim, 664 euros mensuals per dotze pagues.
 Els  requisits  per  accedir  al  dret  a  cobrar  la  prestació  econòmica  de  la  Renda
Garantida de Ciutadania són:  Tenir 18 o més anys, o ser menor emancipat., estar
vivint legalment a Catalunya, tenir residència continuada a Catalunya durant un mínim
de  12  mesos.  no  disposar  d'ingressos  econòmics  superiors  als  mínims  garantits
equivalents a la quantia de l'indicador de renda de suficiència de Catalunya (per l’any
2012,  664  euros  mensuals  per  dotze  pagues),  durant  com  a  mínim  els  4  mesos
anteriors a la sol·licitud. 

El  Ple  de  l'Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor  dels  senyors
Fernàndez,  Rocas,  Rangel,  Vencells,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els
senyors  Gomez, Pujol,  Prats  i  les senyores Frigola  i  Montalban (CiU),  els  senyors
Sabrià, Vilà, Lledó, la senyora Farrarons (ERC), la senyora Recio i el senyor Genover
(Entesa), total disset vots a favor; i els vots en contra de la senyora Galiana i el senyor
Rodrigo (PP), i el senyor Guerra (PxC), total tres vots en contra:

Primer.-  Sol·licitar al Parlament de Catalunya la reforma urgent de la Renda Mínima
d’Inserció  (RMI)  per  tal  que  totes  les  persones  aturades  que  avui  estan  sense
prestació ni recursos puguin accedir a un itinerari d’inserció sociolaboral i a la prestació
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de  la  RMI.  Instar,  així  mateix,  a  fer  un  programa  de  pagaments  de  les  RMI  ja
reconegudes. 
 
Segon.-   Celebrar l’admissió a tràmit  per part de la Mesa del Parlament de la ILP
sobre la Renda Garantida de Ciutadania (RGC) per tal de possibilitar la recollida de
signatures i  un posterior debat i presa en consideració en el Ple del Parlament.
 
Tercer.-  Comunicar  aquests  acords  als  grups  parlamentaris  del  Parlament  de
Catalunya, al Govern de la Generalitat, a la Comissió Promotora de la ILP, als mitjans
de comunicació locals i a les entitats socials del municipi. 
 

18.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE PLATAFORMA PER CATALUNYA, PER
DERIVAR A LES ENTITATS FINANCERES EL PAGAMENT DE L'IBI  I  LA PLUS
VÀLUA DELS HABITATGES  AMB RESIDENTS QUE ESTIGUIN  IMMERSOS  EN
PROCESSOS D'EXECUCIONS HIPOTECÀRIES O HAGIN ESTAT DESNONATS.-
Aprovació.-

Copiada textualment la moció, diu així:

Exposició de motius:

Atès que els ajuntaments tenen les facultats recaptadores als municipis de l’Impost
Sobre Béns Immobles (IBI)  i  l’Impost  Sobre l’Increment  de Valor  dels  Terrenys de
Naturalesa Urbana (IIVTNU) més conegut com a plusvàlua.

Atès que l’any 2012 Catalunya va liderar les execucions hipotecàries en el  conjunt
d’Espanya amb el 20,3% de processos iniciats. En total els òrgans judicials van iniciar
91.622 execucions, un 17,7% més que el 2011. Les execucions hipotecàries iniciades
pels òrgans judicials espanyols han crescut un 368,7% durant els cinc anys de la crisi
(2008-2012) comparades amb les registrades en els cinc anteriors (2003-2007), de
manera que s'han multiplicat per més de quatre i han registrat un augment mig anual
d'un 73,7% segons les dades del Servei d'Estadística Judicial del Consell General del
Poder Judicial. Atès la malmesa situació financera de moltes famílies que han estat
desnonades o bé que es troben immerses en el procés d’una execució hipotecària o
de transmissió forçosa de la seva llar. Davant d’aquesta situació és responsabilitat de
l’Administració pública engegar iniciatives encaminades a pal·liar  la precària situació
d’aquestes persones.

Atès  que,  un  cop  executat  un  desallotjament  forçós,  en  alguns  casos  la  persona
desnonada continua constant com a titular de l’habitatge perquè el banc no formalitza
el  canvi  en  el  registre  de  la  propietat.  Això  genera  una  situació  d’injustícia  i
incongruència  en  fer  que  les  càrregues  impositives  derivades  de  la  propietat  de
l’immoble  que  passa  a  ser  del  banc  corrin  a  càrrec  de  la  persona  que  ha  estat
desnonada.  L’Ajuntament  té  la  potestat  d’obligar  els  bancs  a  fer-se  càrrec  de  la
titularitat dels pisos desnonats.

Atès que aquells qui perden la seva residència fruit de l’impagament de la hipoteca
han de fer front al pagament de l’Impost Sobre l’Increment de Valor dels Terrenys de
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Naturalesa Urbana (IIVTNU), que grava la transmissió de la propietat. Aquest és un
impost vigent ja a l’època de la bombolla immobiliària, durant la qual es considerava
que quan un habitatge canviava de mans el propietari original guanyava diners amb la
transacció.  Però  avui  dia  això  dibuixa  un  escenari  paradoxal  en  què  es  tracta  la
persona afectada per una transmissió forçada de la seva llar com si s’hagués enriquit.
D’altra banda es genera un greuge comparatiu, ja que aquest mateix impost no afecta
al banc que transmeti aquest mateix habitatge al “banc dolent”.

Proposta d'acord:

1.- Deixar  sense  efecte  el  cobrament  de  l’Impost  sobre  Béns  Immobles  (IBI)  i  la
plusvàlua als propietaris d’una residència habitual que estiguin immersos en un procés
d’execució  hipotecària  per  no  poder  pagar  el  crèdit  que  mantenen  amb el  banc  i
derivar a les entitats financeres el pagament d’aquests impostos.

2.- Derivar el pagament de l’IBI i la plusvàlua a les entitats financeres que hagin arribat
a un acord amb els propietaris d’habitatges per tal que no siguin embargats i continuïn
com a inquilins amb un lloguer social.

3.- Considerar la pròpia execució hipotecària causa suficient per justificar de forma
automàtica  la  insolvència  del  veí  deutor  en  els  casos  en  què  els  bancs  o  caixes
d’estalvi es quedin amb l’habitatge. Això implicaria que també es derivés directament
vers l’entitat financera l’impost sobre l’Increment del Valor dels Terrenys de Naturalesa
Urbana, devengat del propi procés de transmissió forçada de l’habitatge.

4.- Instar  la  Hisenda  Pública  Espanyola  a  considerar  com a  causa  no  subjecta  a
l’Impost  de  Transmissions  Patrimonials  i  Actes  Jurídics  Documentats  derivat  de
formalitzar un contracte de compravenda d’un habitatge el fet d’arribar a un acord amb
l’entitat financera perquè l’inquilí no sigui embargat i continuï residint-hi amb un lloguer
social del pagament.

5.- Instar l’Administració Central a accelerar els canvis de titularitat cadastral derivats
d’execucions hipotecàries perquè es realitzin amb la major cel·leritat possible i evitar
així cobraments indeguts de l’IBI i la taxa d’escombraries a les persones immerses en
aquest procés.

6.- Sol·licitar una modificació de la Llei d’Hisendes Locals en l’apartat dels canvis de
titularitat cadastral i el pagament de la plusvàlua en les execucions hipotecàries perquè
els bancs es facin càrrec d’aquests desemborsaments per tal de dotar el procés de
garantia jurídica.

7.- Impulsar la creació d’un registre per censar els habitatges de Palafrugell que han
estat objecte de desnonament i les entitats financeres que han passat a ostentar-ne la
propietat, per tal de transmetre el pagament dels tributs al nou propietari, és a dir, a
bancs i caixes.

Intervé el senyor Guerra manifestant que serà més breu perquè és una mica llarg i al
llarg  del  Ple  en  diferents  ocasions  s’ha  tractat  el  tema.  Es  tracta  de  posicionar  i

Ple de 30 d'abril de 2013 87



Ajuntament de Palafrugell

demanar a aquest Plenari, donat que els Ajuntaments tenen les facultats recaptadores
als  municipis  del  Impostos  sobre  Bens  Immobles  i  l’Impost  sobre  els  Valors  dels
Terrenys i atès que un cop executat un desallotjament forçós amb alguns cassos la
persona desnonada continua constant com a titular de l’habitatge perquè el banc no
formalitza el  canvi  en el  registre de la propietat i  genera una situació d’injustícia e
d’incongruència en les recàrregues impositives derivades de la propietat del immoble
que  passa  a  ser  del  banc,  continua  estan  a  càrrec  de  la  persona  que  ha  estat
desnonada, en aquest àmbit l’Ajuntament té la potestat d’obligar als bancs de fer-se
càrrec de la titularitat dels pisos desnonats sobretot un Ajuntament com aquest que ha
rebut molt poc suport per les entitats, per part de les entitats bancàries tot i sent un
consistori amb les comptes sanejades, per tot això exposat, des de Plataforma volem
proposat i  demanem a aquest Consistori,  és deixar  sense efecte el  cobrament  del
Impost sobre el IBI i la Plusvàlua als propietaris de la residència habitual, que estiguin
immersos  en  un  procés  d’execució  hipotecària  per  no  poder  pagar  el  crèdit  que
mantenen  amb  el  banc  i  derivar  a  les  entitat  financeres  el  pagament  d’aquests
impostos.  El segon punt, derivar el pagament, aquest pagament d’IBI i la Plusvàlua a
les  entitat  financeres  que  hagin  arribat  a  un  acord  amb  aquests  propietaris
d’habitatges, per tal que no siguin embargats.  També considerar la pròpia execució
hipotecària  causa suficient  per  justificar  de forma automàtica la insolvència del  veí
deutor, en els casos en el que els bancs o caixes d’estalvis es quedin amb l’habitatge. 
Això implicaria que també es derivés directament, vers l’entitat financera l’impost sobre
l’increment dels valors de terrenys de naturalesa urbana, devengat del propi procés de
transmissió  forçada de l’habitatge.  Amb el  punt  número quart,  instal·lació  Hisenda
Pública Espanyola, considera com a causa no subjecta a l’Impost de Transmissió no
patrimonials  i  actes  jurídics  i  documentals,  derivats  de  formalitzar  un  contracte  de
compravenda  d’un  habitatge,  el  fet  d’arribar  amb  un  acord  amb  l’entitat  financera
perquè  el  llogater  no  sigui  embargat  i  continuï  resident  amb  un  lloguer  social  al
pagament, cosa que amb un dels punts anteriors s’havia debatut sobre la possibilitat
realment tenir la possibilitat d’accedir a un lloguer social equitatiu per tothom.  Amb el
punt  número  cinc,  d’instal·lar  una  Administració  Central,  accelerar  els  canvis  de
titularitat cadastral derivats d’execucions hipotecàries perquè es realitzin amb la major
celeritat possible i evitar així cobraments indeguts del IBI i la taxa d’escombraries a les
persones immerses amb aquest procés, així també com els interessos de demora i
sol·licitar  una  modificació  de  la  Llei  d’Hisenda  Local,  en  l’apartat  dels  canvis  de
titularitat cadastral i el pagament de la plusvàlua a les execucions hipotecàries perquè
els bancs es facin càrrecs d’aquests desemborsament per tal de dotar aquest procés
de  garantia  jurídica.  I  per  últim,  impulsar  la  creació  d’un  registre  per  censar  els
habitatges  de  Palafrugell  que  han  estat  objecte  de  desnonament  i  les  entitats
financeres que han passat a obtenir la propietat, per tal de trametre el pagament de
tributs al nou propietari que en tot cas serien els bancs o caixes.
 
- senyor Fernandez:  Molt bé, una prèvia, amb aquesta moció com amb l’anterior vaig
demanar un informe a intervenció i  evidentment que hi  ha dos punts i  mig que no
s’ajusten a llei i per tant de fet, no es podia arribar a votar aquest moció perquè el propi
ROM no permet votació per separat dels punts.  Jo abans d’entrar li he fet arribar al
proponent una proposa d’esmena transaccional que modifica el punt número u i dos,
en un sol punt, i el punt número dos, el punt número tres, perdo, també el modifiquem
parcialment que si ell dona el vistiplau el repartirem als portaveus dels diferents grups,
amb la voluntat clara de que, malgrat que tots els altres punts són punts que es poden
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votar, el govern els creu positius, però també cal destacar que hi ha molta cosa d’aquí,
d’aquests dos punts, que nosaltres ara en aquest moment reaccionem, s’estan fent
moltes  coses,  tenim  la  partida  per  les  subvencions  del  tema  del  que  són  les
plusvàlues, estem participant activament amb el tema d’habitatge, penso que hi ha una
relació molt fluida amb la gent que està treballant al voltant de les persones que tenen
problemes per mantenir l’habitatge, i per tant estem treballant en aquesta línia, però
pensem  que  el  punt  u  i  dos,  tal  com  estava  no  es  podia  votar,  perquè  és
manifestament  il·legal  votar-lo  i  el  que  fem  és  una  transacció  perquè  ens  pugui
permetre aquells que vulguin poder-la votar.  Jo, si el senyor secretari els passa, si el
proponent estima aquesta proposta, de substituir l’u pel que diu la transacció i el tres,
modificar això doncs hi estaríem d’acord amb tota la resta dels punts, però la paraula
la té vostè.  Si vol la pot llegir, la transacció.
 
- senyor Guerra:  La proposta que es fa, és en el punt u, atès que l’Ajuntament ja va
preveure la consignació adequada amb el pressupost del 2013 a la partida 52 152
48900 subvencions de plusvàlues, execucions de vivenda habitual, s’aprovarà amb el
termini màxim d’un mes les bases per l’atorgament d’ajuts per les persones que hagin
perdut la seva vivenda habitual per un procediment d’execució hipotecària o perquè
hagin arribat a un acord de dació en pagament de la vivenda.  L’import de l’ajut serà
idèntic al deute tributari general en concepte de plusvàlua per tal de procedir a la seva
compensació d’ofici, es proposa modificar el punt número tres del següent redactat: 
modificar  l’ordenança  reguladora  general  de  la  gestió  de  recaptació  de  tributs
municipals, per tal de que es consideri l’execució hipotecària o la dació en pagament
de la vivenda habitual, causa suficient per justificar de forma automàtica la insolvència
del deutor, en els casos que els bancs o caixes d’estalvis, es quedin amb l’habitatge.
 
-  senyora  Galiana:  Nosaltres  estem  d’acord  amb  la  moció,  perquè  pensem  que
qualsevol tribut o taxa ha de ser fruit, ha de tenir cert sentit i per tant ha de ser fruit
d’un benefici i el que no podem fer és tributar sobre arbre caigut i sobre persones  que
estan en trencament, enfonsades i per tant estem totalment d’acord amb la moció i un
cop  fetes  aquestes  modificacions,  perquè  hi  havia  uns  punts  que  eren  clarament
il·legals, doncs nosaltres, tot i que l’esperit, des d’un principi nosaltres el compartim, hi
donarem suport.
 
-  senyor  Genover:  Amb aquestes  modificacions  l’Entesa  també hi  donarà suport. 
Gràcies.
 
- senyor Sabrià:  Bé, aprofitem per mostrar la nostra sorpresa per la poca sensibilitat
que mostrava amb la moció anterior i en canvi ara la sensibilitat que mostra, entenem
que no son temes semblants però no acabem d’entendre la línia que marca, parlo amb
Plataforma.  En tot cas ens agrada més aquesta versió.  Teníem pensat no votar-hi a
favor perquè enteníem que no s’ajustava amb els canvis i entenem que si que ho fa
per tant li donarem suport.
 
Tot seguit se sotmet a votació la moció presentada pel grup Municipal de Plataforma
per Catalunya, per derivar a les entitats financeres el pagament de l'IBI i la plus vàlua
dels  habitatges  amb  residents  que  estiguin  immersos  en  processos  d'execucions
hipotecàries o hagin estat desnonats, amb l'esmena proposada pel senyor alcalde, per
la qual cosa, en conseqüència
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Vista la moció presentada pel grup Municipal de Plataforma per Catalunya, per derivar
a  les  entitats  financeres  el  pagament  de  l'IBI  i  la  plus  vàlua  dels  habitatges  amb
residents que estiguin immersos en processos d'execucions hipotecàries o hagin estat
desnonats,  l'exposició  de motius  de la  qual  diu  així,  amb l'esmena  proposada pel
senyor alcalde

Atès que els ajuntaments tenen les facultats recaptadores als municipis de l’Impost
Sobre Béns Immobles (IBI)  i  l’Impost  Sobre l’Increment  de Valor  dels  Terrenys de
Naturalesa Urbana (IIVTNU) més conegut com a plusvàlua.

Atès que l’any 2012 Catalunya va liderar les execucions hipotecàries en el  conjunt
d’Espanya amb el 20,3% de processos iniciats. En total els òrgans judicials van iniciar
91.622 execucions, un 17,7% més que el 2011. Les execucions hipotecàries iniciades
pels òrgans judicials espanyols han crescut un 368,7% durant els cinc anys de la crisi
(2008-2012) comparades amb les registrades en els cinc anteriors (2003-2007), de
manera que s'han multiplicat per més de quatre i han registrat un augment mig anual
d'un 73,7% segons les dades del Servei d'Estadística Judicial del Consell General del
Poder Judicial. Atès la malmesa situació financera de moltes famílies que han estat
desnonades o bé que es troben immerses en el procés d’una execució hipotecària o
de transmissió forçosa de la seva llar. Davant d’aquesta situació és responsabilitat de
l’Administració pública engegar iniciatives encaminades a pal·liar  la precària situació
d’aquestes persones.

Atès  que,  un  cop  executat  un  desallotjament  forçós,  en  alguns  casos  la  persona
desnonada continua constant com a titular de l’habitatge perquè el banc no formalitza
el  canvi  en  el  registre  de  la  propietat.  Això  genera  una  situació  d’injustícia  i
incongruència  en  fer  que  les  càrregues  impositives  derivades  de  la  propietat  de
l’immoble  que  passa  a  ser  del  banc  corrin  a  càrrec  de  la  persona  que  ha  estat
desnonada.  L’Ajuntament  té  la  potestat  d’obligar  els  bancs  a  fer-se  càrrec  de  la
titularitat dels pisos desnonats.

Atès que aquells qui perden la seva residència fruit de l’impagament de la hipoteca
han de fer front al pagament de l’Impost Sobre l’Increment de Valor dels Terrenys de
Naturalesa Urbana (IIVTNU), que grava la transmissió de la propietat. Aquest és un
impost vigent ja a l’època de la bombolla immobiliària, durant la qual es considerava
que quan un habitatge canviava de mans el propietari original guanyava diners amb la
transacció.  Però  avui  dia  això  dibuixa  un  escenari  paradoxal  en  què  es  tracta  la
persona afectada per una transmissió forçada de la seva llar com si s’hagués enriquit.
D’altra banda es genera un greuge comparatiu, ja que aquest mateix impost no afecta
al banc que transmeti aquest mateix habitatge al “banc dolent”.

El Ple de l'Ajuntament acorda per unanimitat :

Primer.- Aprovar, en el termini màxim d’un mes  les bases per l’atorgament d’ajuts per
les  persones que hagin perdut la seva vivenda habitual per un procediment d’execució
hipotecària o per que hagin arribat a un acord de dació en pagament de la vivenda,
atès que l’Ajuntament ja va preveure la consignació adequada en el Pressupost de
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2013  a  la  partida  52.152.48900  “Subvenció  plusvàlues  execucions  i  dacions  de
vivenda habitual”,  L’import de l’ajut serà  idèntic al deute tributari generat en concepte
de plusvàlua  per tal de procedir a la seva compensació d’ofici.

Segon.- Modificar l’ordenança reguladora general de la gestió i recaptació de tributs
municipals per tal que es consideri l'execució hipotecària o la dació en pagament de la
vivenda habitual  causa per justificar de forma suficient la insolvència del deutor en els
casos què els bancs o caixes d’estalvi es quedin l’habitatge 

Tercer.-  Instar la Hisenda Pública Espanyola a considerar com a causa no subjecta a
l’Impost  de  Transmissions  Patrimonials  i  Actes  Jurídics  Documentats  derivat  de
formalitzar un contracte de compravenda d’un habitatge el fet d’arribar a un acord amb
l’entitat financera perquè l’inquilí no sigui embargat i continuï residint-hi amb un lloguer
social del pagament.

Quart.- Instar  l’Administració  Central  a  accelerar  els  canvis  de  titularitat  cadastral
derivats d’execucions hipotecàries perquè es realitzin amb la major cel·leritat possible i
evitar  així  cobraments  indeguts  de  l’IBI  i  la  taxa  d’escombraries  a  les  persones
immerses en aquest procés.

Cinquè.- Sol·licitar  una  modificació  de  la  Llei  d’Hisendes  Locals  en  l’apartat  dels
canvis  de  titularitat  cadastral  i  el  pagament  de  la  plusvàlua  en  les  execucions
hipotecàries perquè els bancs es facin càrrec d’aquests desemborsaments per tal de
dotar el procés de garantia jurídica.

Sisè.- Impulsar la creació d’un registre per censar els habitatges de Palafrugell que
han estat objecte de desnonament i les entitats financeres que han passat a ostentar-
ne la propietat, per tal de transmetre el pagament dels tributs al nou propietari, és a dir,
a bancs i caixes.

19.- INFORMES.-

No n'hi han hagut.

20.- PRECS I PREGUNTES.-

Intervé la senyora Recio manifestant que en primer lloc, diversos alumnes de l’Escola
Oficial  d’Idiomes, ens han manifestat  el  seu interès per saber què passarà el  curs
vinent, si és que ja es sap alguna cosa respecte a que aquest any no s’ha fet primer, si
es tornarà a fer i  cinquè, si  es farà cinquè, estan sobretot preocupats pel tema de
cinquè.
 
-  senyor  Rocas:  Justament  la  setmana  passada  va  arribar  la  resposta  del
Departament, el curs vinent es farà tercer, quart i cinquè, a l’Escola Oficial d’Idiomes. 
Estem intentant des de l’Ajuntament arribar a que el  Departament entengui que es
podria fer primer i segon a través del IOC, i estem encara amb aquestes negociacions,
però pel que respecte al Departament el que és segur és tercer, quart i cinquè, en
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aquests moments.
 
- senyora Recio:  D’acord moltes gràcies. Manifestar que en qualsevol cas, el nostre
grup donarà tot el suport possible que es torni a fer primer i segon de la manera que
sigui  possible, ens sembla que és una iniciativa prou important per tenir-la aquí al
poble.
 
- senyor Rocas:  Gràcies per mostrar aquest suport, des del govern hi estem treballant 
justament per recuperar aquest primer i  segon, però el  que passa és que aquesta
possibilitat del IOC, és certa i estem intentant que el Departament entengui que es pot
fer aquí a Palafrugell, penseu que no es fa enlloc més i s’ho estant estudiant, a veure
si és possible.
 
- senyora Recio:  Molt bé, una segona pregunta seria que em sembla que va ser l’any
passat per aquestes dates, no recordo exactament el Ple, varem demanar la concessió
de la carretera de Llofriu, voldríem saber si ja la tenim concedida. La gestió de transit,
més que res, perquè hem tingut coneixement de que s’han posat multes de trànsit des
de la Policia Local i si no tenim nosaltres la gestió, no sabem si és correcte o no, per
aclarir el tema.
 
-senyor Fernandez:  Ho demanarem.
 
-  senyora  Recio:  I  per  acabar,  algun  ciutadà,  alguns  vilatans  ens  han  posat  de
manifest que les pendents de les obres noves del carrer del Valls, quan plou l’aigua no
queda recollida pels embornals, sinó que s’escampa per tot el carrer i llavors només
demanar que es revisin les pendents d’aquesta obra.
 
- senyor Fernandez:  Molt bé ho farem.  
 
-  senyor  Genover:  Només un prec o observació.  A l’Associació,  hem vist  per  les
xarxes  socials  que  l’Associació  de  Veïns  de  la  Punxa,  el  dia  que  havien  de  fer
l’Assemblea,  es varen quedar  sense llum,  varen avisar  a  la regidora de delegació
ciutadana, se li va dir que s’arreglaria, entenem que el mateix dia no es pugui arreglar
però han passat dies i penso que no s’ha solucionat.
 
-  senyor  Rangel:  Si,  molt  senzill,  senyor  Genover,  hi  ha  un  petit  problema  de
comptadors  i  de  la  distribució  dels  comptadors,  aquest  local  que  es  va  cedir  a
l’Associació de veïns corresponia al  garatge d’un dels pisos de dalt que va amb el
mateix quadre elèctric, és complicat baixar una línia nova d’aquest quadre fins la part
de abaix i  a voltes,  cada vegada que algú va al  pis de dalt,  perquè és un pis de
l’Ajuntament, a mirar alguna cosa, fer neteja o mirar a veure si és pot des de la vessant
de Serveis Socials es pot fer servir i es pujar o es baixa aquell diferencial i així ens
trobem amb situacions una mica estranyes.  Cada vegada que s’ha produït i ens ho
han notificat  amb certa  celeritat  a  l’endemà s’ha  anat  a  normalitzar-ho,  quan s’ha
produït un dissabte al vespre com ha estat aquesta última vegada costa una mica més,
tot i que em consta que al l’endemà estava normalitzat.
 
-  senyor  Vilà:  Només una petita  qüestió,  a  principis  de mes varem rebre  tots  els
regidors una carta per correu electrònic que anava dirigida a vostè sobre una queixa
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d’un veí de Calella que no se li feia cas, sobre unes demandes que feia, voldria saber
si ha tingut resposta aquest ciutadà, si se la derivat al Defensor del Ciutadà o com ha
acabat aquest tema.
 
- senyor Fernandez:   No, la petició que hi havia allà la tenim allà per contestar-li, hi ha
una altre també que va entrar, que era un tema d’una sanció, d’una suposada sanció,
no, una sanció del dia de Sant Jordi, que es va aparcar en un lloc concret, una veïna
que segons aquesta veïna diu que la Policia li va dir que podia aparcar una estoneta i
desprès va trobar la multa.  Arriben algunes peticions de queixa per correu electrònic.  

I  no havent-hi  cap més assumpte per tractar s’aixeca la sessió essent les deu del
vespre.  En dono fe.
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